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120 kolesarjev ^ 
po Ptuju _̂  

v sredo bomo prisostvovali velikemu kolesarskemu tek
movanju, saj bodo po Ptuju in okolici tekmovali ude
leženci Dirke po Sloveniji. Ta šteje /a svetovni pokal. 

Sko/i Pluj bo vodila 120 ko
lesarjev i/, 17 dr/av druga etapa, 
ki se bo pričela v Rogaški Slati
ni, končala pa okoli poldneva 
pred ptujskim magistratom. Or
ganizator etape je Kolesarski 
klub Perutnina Ptuj, ptujska po
licija pa bo urejala promet. Na 
vsej poti bo le mobilna /apora, 
tako da bo promet kar najmanj 
oviran, le ožje središče Ptuja bo 
nekaj ur zaprto. 

Kolesarji bodo startali ob 10. 
uri v Rogaški Slatini, nato pa 

vozili skozi Poljčane, Makole, 
Majšperk. Ptujsko Goro, Lov
renc, Apače. Kidričevo in Spod
njo Hajdino. Na ptujskem mo
stu jih organizator pričakuje ob 
1 1. uri, nato pa bodo peljali 
skozi mesto in v krožni vožnji v 
Grajeno, Drsteljo in na Mestni 
vrh. Pred magistrat se bodo 
vrnili in končali etapo okoli 
12.30. Prireditev bo spremljala 
tudi televizija in vsako etapo re
portažno predvajala. McZ 

Jur jev se jem slabše obiskan 
čeprav je bilo vreme izredno 

lepo, je bil letošnji tradicionalni 
Jurjev sejem v petek. 23. aprila, 
obiskan slabše, kot smo bili va
jeni do sedaj. Po oceni organi
zatorjev je bilo precej manj pro
dajalcev iz sosednje Hrvaške, ki 
so prejšnja leta radi prihajali 
Vvžit na Ptuj. pa j im sedaj zaradi 
meje in denarnega razmerja to 
ni več zanimivo. 

Manj kot običajno pa je bilo 
tudi obiskovalcev, saj tudi 
običajne sejemske gneče na ne
katerih ptujskih ulicah letos ni 

bilo. To pa zagotovo tudi kaže 
slabe ekonomske razmcrein po
manjkanje denarja. Kljub vse
mu pa so nekaterim kupčije 
vendarle cvetele vse do poznih 
popoldanskih ur. saj je bilo 
možno kupiti vse — od izdel
kov pristne domače obrti do po-
nošcnih oblačil in predmetov za 
staro šaro. In daleč naokrog je 
dišalo po ciganskih pečenkah 
ter drugih domačih dobrotah. 
Ptujski komunalci pa so imeli 
kaj čistiti tja do večera. 

Foto: M. Ozmec 

Ljudem je preprosto prekipelo, siti so obljub, bi lahko rekli ob zapori vpadnic v ormoško občino minulo sredo. Reševanje cestnega prometa na 
območju ormoške občine se vleče kot jara kača liTIfaže, da ji še ni videti konca. Ormožani so dolgo upali, da se bodo problemi le premaknili 
po normalnih poteh. Najbrž iz prestolnice ne vidijo številnih tovornjakov, kako krmarijo med eno in drugo udarno jamo, ob tem pa so ogroženi 
ne samo pešci in kolesarji, temveč tudi vozniki osebnih avtomobilov. — Vida Topolovec 

D E L T A 

Delavke prekinile stavko 
Od torka do petka so minuli teden potekala pojjajanja med 

stavkovnim in sindikalnim vodstvom ptujske Delte in namestni
kom j^eneralne}»a direktorja Marjanom Vodopivcem ter delav
skim svetom celotnega Laboda. Delavke so vse do sobote stav
kale, potem pa so na zboru odločile, da stavko prekinejo. 

Neuresničena je ostala poglavitna zahteva, to je povišanje osnove 
osebnega dohodka na 90 odstotkov tistega, ki jim ga zagotavlja ko
lektivna pogodba. 

Namestnik generalnega direk
torja novomeškega I.,aboda Marjan 
Vodopivec je v soboto že ob 6. uri 
zjutraj še enkrat poskušal pre
pričati delavke, da iz finančnih ra
zlogov ne more zagotoviti po
višanja osnove osebnega dohodka. 
Postavil je ultimat — da bo odsto
pil, če bi prišlo do povišanja plač. 
ker to pelje v stečaj Laboda. De
lavke ptujske Delte je prepričal, 
naj sc po prvomajskem dopirstu 3. 
maja vrnejo na delo. Kljub temu 
da zahtevi po 90 odstotkih osebne
ga dohodka, ki ga zagotavlja ko
lektivna pogodba, ni ugodil, so se 
delavke odločile, da bodo stavko 
prekinile. Dosegle pa so. da bo v 
aprilu izplačani znesek predsta
vljal osebni dohodek brez regresa, 
da bo Delta dobila novo vodstvo, 
da bodo prevetrili delo režijskih 
delavcev in da bodo znova preve
rili odvisnost individualnih norm 
od plana obratovalnice. V pone

deljek bosta vodenje Delte prevze
la g. Žohar in g.Judež, ki bosta po
skušala odpraviti zastoje v proiz
vodnji in vrniti zaupanje delavk. 
Vendar delavke stavkovnega od
bora niso razrešile, temveč su mu 
naložile, naj še naprej kontrolira 
izvajanje stavkovnih zahtev in 
spremlja višino plač v maju. Več 
o poteku stavke in pogajanjih v 
prihodnji štcvilku lednika. dlž 
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Projekti upravičujejo zahtevki 
/ a ra/.pravo v (>l)činskeni parlamentu je i/vršni svet SO Ptuj pripravil p(>dr<>l)n() po

ročilo o porabi sredstev /a pospeševanje ra/voja v občini. l*o odloku o ra/vojneni tolar
ju mora enkrat letno skupščini poročati o porabi teh sredstev. 

Lani so v okviru 4. in 5. na
tečaja za razvoj obrti in podjet
ništva, pa tudi kmetijstva, na
menili skupno 80 milijonov to
larjev. Od tega so jih deset na
menili za tehnološko posodobi
tev in pridobitev IS(5o stand
ardov v štirih družbenih podjet
jih. Predračunska vrednost pro
jektov zasebnikov j e znašala 
milijardo 500 milijonov tolar
jev. Kredit je pod ugodnimi po
goji dobilo 27 obrtnikov in pod
jetnikov, natečaja se jih je ude
ležilo 77. Kmetovalcev je sode
lovalo 43. kredit pa jih Je dobilo 
32. Lani so z občinskimi razvoj
nimi sredstvi spodbudili zapo
slitev 212 novih delavcev, v 
kmetijstvu se jih Je dodatno za
poslilo 33, kar pomeni, da s e j e 
v občini Ptuj ustanovilo srednje 
veliko podjetje. 

Kredit Je dobil tisti, ki Je iz
polnjeval vse pogoje skladno s 

pravilnikom. Lani so ob drugem 
natečaju prvič obiskali vse, ki 
so dali vloge za sredstva. To 
prakso bodo nadaljevali tudi v 
bodoče, s tem da bodo pri vseh 
prosilcih vztrajali, da bodo ime
li investicije v celoti pokrite. 
Prosilcem bodo lahko odobrili 
kredite v višini največ do 15 
odstotkov predračunske vredno
sti projektov. Ugotavljajo nam
reč, da zaradi povečanega števi
la vlog nimajo drugih možnosti. 
Sicer pa naj bi razvojna sred
stva občine bila samo v pomoč 
ob drugih sredstvih, ki Jih pri
dobi bodoči investitor. Del sred
stev bodo podobno kot lani ve
zali pri banki, s tem pa Jih bodo 
dodatno oplemenitili. 

Letos so v proračunu za raz
voj obrti in podjetništva name
nili 60 milijonov tolarjev. Z ve
zavo pri banki Jih bo nekaj več. 
Občinska usmeritev za to po

dročje med drugim nalaga, da 
se za razvoj občine letno name
ni vsaj milijon nemških mark v 
tolarski protivrednosti. Tudi le
tos bodo objavili dva razpisa, 
prvi bo že maja, če bo to do
puščala likvidnost občinske bla
gajne. V teh dneh pa naj bi že 
pripravili prvi natečaj. Prav ta
ko bodo morali razmisliti o 
možnostih, da bi v natečaj prite
gnili tudi druge banke. Kot je 
povedal član izvršnega sveta za 
obrt in podjetništvo Viktor 
Cvetko, imajo prosilci pripom
be glede cene, ki Jim Jo za 
mnenje o projektu zaračunavajo 
v poslovni enoti Kreditne banke 
Maribor v Ptuju. 

V ptujski občinski vladi 
ugotavljajo, da so razvojna 
sredstva nujno potrebna, vlo-
j»e in projekti, ki jih je i/, leta 
v leto več, pa upravičujejo 
zahtevke. MG 
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Bodo morali zapore cest ponoviti? 
Neustrezno stanje magistralne ceste M 3 in rey;ionaIk R 353 in 354 glede na gostoto tran

zitnega prometa, njihovo slabo vzdrževanje, ki ogroža udeležence v prometu in občane, ki 
živijo v neposredni bližini, neučinkovita uporaba razpoložljivih proračunskih sredstev, na
menjenih za ceste, neustrezno odločanje o investicijah ter investicijskem vzdrževanju ce
stne infrastrukture, ko namesto objektivnih prevladujejo politični interesi, so razlogi za 
protestno zaporo vpadnic na ormoškem območju, za kar so se soglasno po dolgotrajnih 
zahtevah odločili občinski poslanci na zadnji skupščinski seji 7. aprila letos. 

Zapore so bile minulo sredo. 
21. aprila, v Osluševcih pri križi
šču za Podgorce, pred mejnim 
prehodom na ormoškem mostu, v 
Zerovincih. Pavlovcih, Savcih, 
Hermancih in Središču ob Dravi 
med 7. in 11. uro dopoldan. 

Cestna problematika na ob
močju oimoške občine ni od 
včeraj, stara Je že lepo število let. 
Pereča pa Je postala zadnji dve 
leti, po odprtju mednarodnega 
mejnega prehoda v Središču ob 
Dravi; kjer se promet bistveno ne 
razlikuje od tistega v Dolgi vasi. 
Povečal se Je tranzitni tovorni 
promet na cesti vSredišče — Or
mož in dalje proti Ptuju in Slo
venski Bistrici. Del tovornega 
prometa pa prihaja v OITOOŽ še iz 
Madžarske in z mejnega prehoda 
Dolga vas po cesti iz Ljutomera 
proti Ormožu. 

Da so omenjene ceste v slabem 
voznem stanju, o tem ni potrebno 
velikih besed. To vedo vsi tisti, ki 
se bodisi dnevno ali pa vsaj 
občasno vozijo po njih. V prete
klosti so v ormoški občini reševali 
problematiko varnosti pešcev s 
pomočjo hodnikov za pešce, ki so 
jih llnansirali izključno z denar
jem, zbranim s krajevnimi samo
prispevki in s pomočjo sredstev 
občinskega proračuna, brez ude
ležbe republiških sredstev. 

Kako malo Je tistim na vrhu 
države mar za kraje vzhodne Slo
venije in kako slabo Jih poznajo, 
pove že dejstvo, da je ormoški 
izvršni svet za ureditev ceste med 
Ormožem in Pavlovci v dolžini 
2.2 kilometra v letu 1991 po dogo
voru z Republiško upravo za ce
ste zagotovil kreditna sredstva, ki 
pa niso bda izkoriščena. V lan
skem letu Je bil ta del ceste po
novno zajet v državnem pro
računu. Razpisan Je bil celo že na
tečaj, vendar Je Jeseni takratni mi
nister za promet in zveze Marjan 
Kranjc samovt)lJno oziroma zaradi 
nesporazuma v vladi preklical in

vesticije in ustavil vsa dela na po
dročju cestne infra.strukture; ob 
zagroženi zapori na pobudo občin
skih poslancev 3. novembra lan
skega leta Je Republiška uprava za 
ceste zagotovila, da bosta oba od
seka cest R 353 in 354 imela pred
nost pri obnovi in uvrstitvi v plan 
za leto 1993. 

V predlogu proračuna države 
Slovenije za letošnjo leto za nave
deni cesti ni zagotovljenih sred
stev. Zaradi tega Je Izvršni svet 
SO Ormož 5. aprila letos podal 
amandma k predlogu državnega 
proračuna, s katerim Je zahteval, 
da se dodatno zagotovijo sredstva 
za sanacijo teh cest. Odbor za in
frastrukturo in okolje, ki je na 
državni ravni predloženi amandma 
obravnaval, navedenih odsekov ni 
uvrstil v program dodatnih del. 
kljub temu da je Republiška up
rava za ceste predlagala uvrstitev 
odseka Ormož — Pavlovci v le
tošnji program. Ormo^iki izvršni 
svet Jc 19. aprila poslal Odboru za 
infrastrukturo in okolje prošnjo, 
da ponovno preuči svojo odločitev 
in da uvrsti navedeni odsek v pre
dlog proračuna za leto 1993. Ker 
se to ni zgodilo, so 21. aprila v 
Ormožu organizirali protestno za
poro vseh vpadnic v občino, ki pa 
ni povzročila večjih zastojev v 
prometu. 

Kljub temu se Je ob zaporah 
(predvsem v Osluševcih, Središču 
ob Dravi, Pavlovcih in Zerovin
cih) nabralo lepo število tovornja
kov, avtobusov, traktorjev in 
osebnih avtomobilov, ki so lahko 
vozili tudi po raznih "•kozjih" ob
voznicah, prevelikega razburjenja 
šoferjev, razen redkih i/Jcm, ni bi
lo opaziti. Na Hrvaškem so promet 
preusmerjali na mejna prehoda 
Zavrč in Petišovci, enako tudi pri 
nas. Ves promet, namenjen na mej
ni prehod Dolga vas. so preusmer
jali že v Slovenski Bistrici proti 
Mariboru. Lenartu in Gornji Rad
goni. Celo izredni tovor, ki je ta 
dan potoval z mejnega prehoda 
Dolga vas za pivovarno Union v 

Ljubljani, je za kratek čas počakal 
na "varnem" zunaj zaprtega ob
močja in potem z nekajurno zamu
do le pripeljal na cilj. 

So Ormožani ponovno potegnili 
kratko? Kdo ve! V pisanju, ki so ga 
ta dan prejeli z Ministrstva za pro
met in zvč7£. Jih med drugim opo
zarjajo na nelegitimnost sklepa 
občinske skupščine o zapori in do
povedujejo, da so Ormožani ven
darle zajeti v državnem proračunu z 
odsekom skozi mesto, to je Ljuto
mersko cesto. Njena obnova se 
vleče že tri leta, kar je lep primer 
negospodarnega obnašanja, ko se 
1.000 metrov dolg odsek gradi in 
obnavlja tri leta in .se ob tem doka
zujejo vedno novi stroški, medtem 
ko v breme države nekih dodatnih 
del ni bilo, kajti večino tistega, kar 
Je bilo dcKiatno narejenega. Je prev
zela na svoja ramena občina. 

Sporen in dodobra zdelan Je tu
di del ceste med na.seljem Sre
dišče in mejnim prehodom. "To je 
prava sramota za državo ob sa
mem vstopu vanjo, na drugi strani 
pa ocenjujemo, da vsaj začasna 
rešitev tistega dela v Središču ni 
omembe vredna. Vendar si v mini
strstvu prihajajo v nasprotja razna 
"strokovna" mnenja, češ daje bol
je počakati na boljše čase. kot pa 
nekaj za silo urediti. Mogoče Je to 
res, če ne izhajamo iz trenutnega 
stanja, ko Je vsako izboljšanje do
brodošlo. Mislim, da si še dolgo 
ne bomo mogli privoščiti ne vem 
kako idealnih tehničnih in stro
kovnih rešitev glede na omejena 
sredstva in številne cestne proble
me po Sloveniji." Je povedal Vili 
Trofenik. 

V pisanju ministrstva Je bilo 
med drugim omenjeno tudi to, da 
naj bi se maja sestali predstavniki 
slovenskih občin in se pt)govorili 
o obnovi cest. Najbrž pa Jim Or
možani nič več ne verjamejo. 

Besedilo in posnetki: 
Vida Topolovec 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovorne
ga urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, 
Darja Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Vida Topolovec, Nataša 
Vodušek in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fijan 
PROPAGANDA: Oliver Težak. 

Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 2.600 tolarjev • za tujino 5.200 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor 

Sindikati dosegi! sprememlii 

Na sestanku predstavnikov slo
venskih sindikatov s predstavniki 
vlade prejšnji teden je tekel pogo
vor o reviziji zakona o lastnin
skem preoblikovanju podjetij in 
socialnem paktu. Dr. Drnovšek je 
ponudil vladne predloge za revizi
jo lastninskega zakona in priznal, 
da smo si prehod iz ene oblike la
stnine v drugo predstavljali preveč 
lahkotno in evforično. Državni se
kretar ministrstva za ekonomske 
odnose in razvoj Anton Rop je 
predstavil ponudbe vlade, in sicer 
dt)daten 25-odstotni popust pri no
tranjem odkupu (skupaj torej 50 
odstotkov), širitev upravičencev 
pri interni razdelitvi, priznavanje 
zadolžnic kot certifikattjv — raz
delitev v podjetjih do 60 odstot

kov, koncept decentraliziranih pri
vatnih investicijskih skladov. Ta
ko država ne bo ustanavljala skla
dov, ampak bodo privatni skladi 
lahko dobili koncesijo za zbiranje 
ceilifikatov. Po mnenju vlade naj 
bi bila končna posledica omenje
nih predlogov večje število podje
tij, v katerih bodo lastniki zapos
leni. Sindikati so ponujene predlo
ge sprejeli in se dogovorili o na
daljnjem sodelovanju in dopolnit
vah omenjenih vladnih predlogov 
za revizijo lastninskega zakona. 

Ministrica za delo Jožica Puhar 
Je predstavila vsebino bodočega 
socialnega pakta, o katerem se bo
do sindikati z vlado šele pričeli 
pogovarjati. McZ 

Je zeleni vlak predober 
za Prieke In Prekmurce? 

Spremembe, ki Jih uvajajo pri slovenskih železnicah z 
uvedbo novega voznega reda, bodo prizadele tudi občane 
ormoške občine. O tej problematiki so razpravljali na 
zadnji seji ormoškega izvršnega sveta. 

Predsednik Vili Trofenik Je po
vedal, da so za spremembe izvede
li posredno od vodstva sekcije za 
železniški promet na Pragerskem. 
Vodstvu slovenskih železnic se ni 
zdelo vredno, da bi o tej proble
matiki vsaj pisno obvestili Skup
ščino občine Ormož. Tudi roki so 
kratki, tako da se o posameznih 
problemih ni mogoče pogovarjati 
z državljani in dobiti odziva od ti
stih, ki Jih bodo spremembe naj
bolj prizadele. 

Ukinjeni naj bi bili trije pari 
vlakov na relaciji Ormož — Mur
ska Sobota in Ormož — Središče 
ob Dravi — Čakovec. Od prvotnih 
štirih naj bi bil ukinjen en par v 
dopoldanskem času. trije bi ostali, 
ukinjen naj bi bU tudi en par na 
relaciji Ormož^ — Središče ob 
Dravi oziroma Čakovec in poslov
ni zeleni vlak na relaciji Murska 
Sobota — LJubljana. 

"Načelno nismo proti ukinjanju 
nerentabilnih prog in prometu, ki 
ga je potrebno pokrivati iz pro
računa, bolj negativne posledice bo 
to imelo pri ukinitvi zelenega vla
ka. Z občinama Mursko Soboto in 
Ljutomerom smo se uskladdi, da 
nikakor ne pristanemo na njegovo 
ukinitev, ki ob cestnih problemih le 
pomeni kvalitetno in zanesljivo po
vezavo Prekmurja in Prlekije z Lju
bljano in ki ga ni možno nadome
stiti s tako imenovano muro, ker 
gre v tem primeru za navadni pot
niški vlak. ki naj bi stal na vseh po
stajališčih in postajah od Murske 
Sobote do Pragerskega in bi prispel 
v Ljubljano nekaj minut pred dese
to uro. To ni niti časovno niti dru
gače kvalitetno nadomestUo za ze
leni vlak. ki ima od Murske Soboto 
do Ljubljane vedno polno potnikov. 
Seveda na tej relaciji uvajajo med
narodni brzi vlak iz smeri Budim
pešte za Trst, ki naj bi imel posta
nek v Ormožu, vendar to glede po
vezave z Ljubljano ne pomeni pra
vega nadomestda tudi na drugih 
širših relacijah. 

Minimalno, kar bi moralo ostati, 
je z£leni vlak. Po neuradnih infor
macijah, ki smo Jih dobili, je glavni 
argument za ukinitev /klenega vlaka 
potreba po vlakovnih kompozicijah, 
ki jih slovenske železnice potrebuje
jo na drugih progah oziroma 7a nji
hove druge programe, kar je — milo 
rečeno — žaljivo 7^ ta del Sloveni

je, kot da se hoče dopovedati Prek-
murcem in Prlekom in je to zanje 
"predolx»r' vlak. Je pa približno 
takšne kvalitete, kot je kamničan, ki 
vozi kot lokalni vlak med Ljubljano 
in Kamnikom," je prizadeto povedal 
predsednik ormoškega izvršnega 
sveta. 

Drugo področje racionalizacije 
slovenskih železnic je na področju 
tovornega prometa. Ukinjena naj bi 
bila tovorna železniška postaja v 
Ivanjkovcih in naj bi postala navad
no postajališče za potniške vlake, 
kolikor Jih še ostane, kar pomeni, da 
ne bo več možno na to postajo pošd-
jati vagonskih pošiljk. Res je. da ni 
pravega interesa med uporabniki, 
zato v Ormožu nimajo argumenta, 
da bi ohranitev tovornega postaja
lišča ubranili. 

"Bolj vprašljiva Je ukinitev ko
sovnih pošiljk ali prometa s kosov
nimi pošiljkami na postajah Sre
dišče ob Dravi in Ormož, ker Je pač 
železnica predstavila koncept dveh 
železnic v Mariboru in Murski So
boti, do katerih naj bi kosovne 
pošiljke vozili uporabniki ali želez
nica z avtomobili, kar pa je videti 
dokaj čudno. Na eni strani se bori
mo za povečanje prometa na želez
nici, na drugi strani pa s takšnimi 
pristopi želimo ukiniti še ta promet 
ali pa ga usmeriti na že tako obre
menjene ceste. Predlog ormoške 
občine Je, da bi se vsaj v Ormožu 
oblikoval center glede na lego in 
železniško križišče dveh smeri, ki 
obe vodita proti tujini, ena proti Sre
dišču ob Dravi in dalje na Hrvaško, 
druga pa proti Murski Soboti in v 
nadaljevanju na Madžarsko, pa tudi 
lega Ormoža kot obmejnega mesta 
pri tem ni zanemarljiva. Povedati je 
še potrebno, da ni prave usklajenosti 
med železnico, carino in ustreznimi 
službami. Mislim, da bi z malo do
bre volje in nekoliko drugačnimi or
ganizacijskimi pristopi bilo možno 
idejo o centru ali podcentru v Or
možu ubraniti vsaj v prehodnem ob
dobju, ko naj bi se izkazalo, ali Je to 
ekonomsko upravičeno ali ne. Nika
kor ne zahtevamo ničesar, kar de
jansko ni ekonomsko upravičeno, 
vendar glede na to, da bi se mejni 
prehod v Ormožu prekategoriziral 
na meddržavni tudi za tovorni pro
met, in glede na dejstvo, da del 
HrvaŠke gravitira k ormoški tovorni 
postaji in osebnem prometu, bi bilo 
potrebno upoštevati naŠe argumen
te." je sklenil Vili Trofenik. 

Vida Topolovec 

Na zapori pri ormošl(em mostu je bilo med drugim zapisano: "Tudi 1991. leta smo postavili barikade. 

A L B A N I J A ; V nedeljo je 
državo obiskal papež Janez Pav^l 
II. Z avtom se Jc iz Tirane odpcj. 
Jal v Skadar, kjer stoji velika in 
obnovljena stolna cerkev, simbol 
upora proti zatiranju vere v Ala-
baniji. in v njej je posvetil šii i i 
škofe. Papeža Je spremljala mati 
Tereza. ki Je po narodnosti Al-
banka in so zato nanjo v Albaniji 
zelo ponosni. Papeža in Terezo so 
sprejeli tudi najvišji alabanski 
državniki. Predsednik dr. Sali Be-
risha Je med drugim dejal, da pa
pežev prihod ocenjuje kot izra/ 
ljubezni, spoštovanja, sočutja in 
podpore albanskemu narodu v 
težkih časih. Sprejemu papeža so 
prisostvovali tudi predstavniki 
pravoslavne in islamske cerkve. 

B O S N A I N H I ; R C K ( ; ( ) V I . 
N A : Zunanji ministri držav 
Hvropske skupnosti so se na ne
deljskem sestanku na Danskem 
dogovorili, da bodo do skrajno
sti zaostrili sankcije proti Srbiji 
in Črni gori. To pomeni popol
no izolacijo in izključitev ZRJ 
iz vseh mednarodnih organiza
cij in forumov. Vse bliže pa naj 
bi bila tudi odločitev o vojaš
kem posegu. Vendar pa jc mi
rovni odposlanec lord Owen še 
enkrat obiskal Beograd in se se
stal z Miloševičem in Čosičem 
ter nato odpotoval še v Zagreb. 
Ali Je Srbe prepričal v podpis 
mirovnega načrta, do konca re
dakcije še ni bilo znano. 

Pomembno Je tudi, da sta Mate 
Boban in Alija Izetbcgovič pod
pisala sporazum o nenapadanju, 
ki določa skupno poveljstvo bo
sanske armade in Hrvaškega vo
jaškega zbora. Povedali so, da so 
pokoli cilvilistov v nasprotju s 
politiko obeh narodov in da do 
tega ne bo več prihajalo. 

R U S I . J . \ : Čeprav uradnih rezul
tatov nedeljskega glasovanja o 
zaupanju v presednika Borisa Jel-
cina do konca redakcije te številke 
Tednika še ni bilo, pa so javnom-
nenjske raziskave napovedovale, 
da bo zmaga Borisa Jelcina pre
pričljiva. To so poznavalci napo
vedovali takoj, ko je bilo jasno, da 
je na referendiun prišla več kot 
polovica od ]05.5 milijona volilk 
in volilcev. Če napovedi javnom-
nenjskih raziskav o Jelcinovem 
uspehu držijo, potem je Jelcin do 
bil referendumsko podporo za iz
vedbo temeljnih demokratičnih in 
tržnih reform v državi. Več kot 
očitno so njegov uspeh želele ZDA 
in zah(.xlnoevropske države. .Se 
vedno so tako kot tudi Jelcin gradi
le na protikomunizmu in strahu 
pred restavracijo starih komuni
stičnih sil. skoneenlriranih v kon
gresu poslancev, ki ni bil izvoljen 
na javnih, splošnih in tajnih volit
vah. Jelcin Je največ podpore dobil 
v mestih, manj pa na podeželju, kar 
kaže. da bo moral tudi v kmetijski 
politiki najti rešitve, s katerimi si 
bo pridobil ugled na podeželju. 

Poleg vprašanj o zaupanju Jelci-
nu in njegovim refoimam so na re
ferendumu odgovarjali tudi na 
vpra.šanja o predčasnih volitvah 
predsednika in poslanskega telesa. 
Kot kaže. poslanci ne bodo dobili 
takšne iX5dpore kot Jelcin in ne bo
do imeli več nikakršne politične in 
moralne moči za sprejemanje skle
pov, ki se nanašajo na predsednika 
države in njegove reforme. 

I T A L I J A : Po referendumu o 
političnih reformah Je. kot Je bilo 
napovedano, najprej odstopil pred
sednik vlade Cjiuliano Amato. fe 
dni mrzlično iščejo novega pred
sednika. Osnovna dilema je v tem. 
ali naj bosta predsednik in vlada 
sestavljena iz ljudi, ki so prak
tično sposobni izpeljati reforme, 
ali pa iz ljudi, ki so deležni pod
pore večine strank. 

N K M Č I J A : Zahodnonemški je
klarski in kovinarski sindikati se 
na opozorilnih demonstracijah mi
nuli konec tedna zagrozili z vse-
nemško stavko. Z njiini so deloda
jalce znova opozorili, naj spoštu
jejo kolektivne ptjgodbe. Življenj
ski stroški na vzhodu Nemčije se 
se nanueč že povzpeli na 95 od
stotkov zahodnonemških, vzhodni; 
plače pa so administrativno ome
jene na 60 do 80 odstotkov tistil 
na zahodu države. Razbiujenjt 
sindikalistov je povzročilo predv
sem to določUo, saj sindikaton 
jemlje avtonomijo pri sklepanji 
kolektivnih pogodb in jih posta
vlja pred administrativne ovire pf 
pogajanjih z delodajalci. Lden oc 
vodij vzhodnonemškega sindikati 
je na primer dejal, da nekoč nisi 
protestirali proti socializmu zato 
da bi bUi v novi državi državljan 
drugega reda in le nova zvezni 
kolonija s poceni delovno silo. 

Pripravila: dh 
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POVEČANJE NEPROFITNIH NAJEMNIN 
Prvega maja se bodo neprofitne najemnine povečale za štiri od

stotke. S tem sc bo delež neprofitnih najemnin v stanovanjskem 
fondu povečal na 2,05 odstotka (predpisani oziroma dovoljeni de
lež pa znaša 2,9 odstotka). Po aprilskem zvišanju, ki je znašalo 
piav laku šliri dcislcHke, je la delež znašal 1.97 odslolka 

SSa^reTrSanj^^^ 
in zatiranja podlubnikov 

Ptujski izvršni svet je imenoval komisijo za strokovno in opera
tivno vodenje izvajanja ukrepov za preprečevanje širjenja in zati
ranja podlubnikov v ictu 1993, ki jo vodi Andrej Kovačič. Njene 
naloge so določene z navodilom za učinkovitejše izvajanje uredbe 
o dodatnih ukrepih za preprečevanje širjenja in zatiranja podlubni
kov v tem letu, ki g a j e izdalo Ministrstvo za kmetijstvo in gozdar
stvo Republike Slovenije. Strokovna in tehnična opravila za komi
sijo bo opravljal Sekretariat za kmetijstvo občine Ptuj. 

^ S š k a S s ^ n a ^ ^ n j S v m ^ ^ 
v občinski vladi so odločili, da za delo zdravniške komisije upora

bljajo prostore v Trstenjakovi ulici 1 1. in to kljub nasprotovanju v Ob
močni enoti Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije v Mariboru, 
ki želi. da dela ostanejo na Trstenjakovi 9, kjer je ludi scdoŽ izpostave. 

E I n i ^ ^ posmjE™ 
V lx)lnišnicah. klinikah, inštitutih in naravnih zdraviliščih so te dni 

prejeli povabilo Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije, da pri
pravijo ponudbo za opravljanje programov iz paketa prostovoljenga za
varovanja '"nadslandard". V maribt)rski bolnišnici bodo v tej zvezi pred
vidoma prve nadstandardne postelje na voljo v juniju. Na sedemnajstih 
bolnišničnih oddelkih jih bodo ponudili med 29 in 38. Na ponudbo nad-
standardnih postelj se pripravljajo tudi v ptujski bolnišnici. Uredili jih 
bodo na internem in kirurškem oddelku. Kako bo v ptujskih Termah, pa 
nam ni uspelo izvedeti. 

ZUNANJI BAZENI PREDVIDOMA PRVEGA JUNIJA 
v ptujskih Termah bodo uradno pričeli poletni) kopalno sezono prve

ga junija, ko naj bi tudi odprli zunanje bazene. Če bo vreme lepo. jih bo
do odprli že po 15. maju. 

SNAZBOmî ^ 
r.na od pomembnih dejavnosti Obilne zbornice Ptuj je ludi humanitar

na dejavnost. Pred dnevi je bila zbornica pokrovitelj srečanja 180 be
guncev iz zbirnega centra v Ptuju, med katerimi je bilo 41 otrok. Pova
bili so jih na kosilo v gostilno Svenšek na Selih. 

PTUJSKE KRAJEVNE SKUPNOS 
Proslava 24. praznika mesta Ptuja bo 7. maja ob 16. uri v Ljudskem 

vrtu. Praznik bodo povezali z odprtjem paviljona, pripravljajo pa tudi 
bogat kulturni program. 

SLOVENIJA 2000 iN RAK 
v Sloveniji smo že pred dvema letoma pričeli uresničevati program 

Slovenija 2000 in rak. s katerim na področju zdravstvene vzgoje sledimo 
Evropski skupnosti. Pobudnika oziroma nosilca tega programa sta On
kološki inštitut in Zveza slovenskih društev za boj proti raku. Slovenski 
strokovnjaki so skupaj z društvom združili nekatere nasvete evropskega 
kodeksa in oblikovali sedem dobrih nasvetov, kako se zavarujemo pred 
rakom. Z njimi naj bi bilo seznanjeno vse naše prebivalstvo. Težišče 
programa pa je sedaj v šolah. Vsi učenci naj bi pri vsakem od predmetov 
izvedeli vsaj nekaj, kar lahko naredijo, da ne bi zboleli za rakom. Z 
vzgojo za zdrav način življenja je potrebno pričeti že pri najmlajših. V 
šole je potrebno uvesti zdravo prehrano, prepovedati kajenje in omo
gočiti, da bodo mladi živeli v zdravem okolju v šoli in v družini. Prvo 
večje predavanje Slovenija 2000 in rak j e bilo 21. aprila v restavraciji 
Pan v Kidričevem, ki so se ga udeležili učitelji iz ptujske občine in tudi 
nekateri drugi. Pripravila: MG 

• » e d e i i s m o ^ 

AGISOVI PRESEŽNI DELAVCI SO SE ORGANIZIRALI 

D v o m i l o o d r ž a v i 
306 delavcev Agisa, ki so bili lani v jeseni, ko je to ptuj

sko kovinsko podjetje prevzela država, opredeljeni kot 
trajni presežki, je i / dneva v dan v težjem položaju, saj 
ne vedo, kaj bo z njihovimi pravicami, ki naj bi jih izpol
nil novi lastnik. Negotovost, ki jo še poglablja poman
jkanje informacij, in po besedah delavcev ignorantski od
nos nekaterih služb v podjetju sta jih privedla k temu, da 
so v petek organizirali zbor, na katerem so tudi i/volili 
odbor, ki si bo skupaj z vodstvoma Svobodnih in Neodvi
snih sindikatov podjetja trudil, da ne bi bili izigrani in da 
bi ob prenehanju delovnega razmerja v Agisu dobili vse, 
kar jim po zakonu pripada. 

Nekaj zahtev so vodstvu pod- j 
jctja in upravnemu odboru, ki 
ga po novem vodi Hrane Obal, 
naslovili že pred petkovim zbo
rom, ko še svojega odbora niso 
imeli. Ne glede na to so jim 
nanje pisno odgovorili. Vršilec 
dolžnosti direktorja podjetja 
ma^. Anton Ilec pa je obljubil, 
da se bo z delavci sestal, ko bo
do to želeli. 

Ministrstvo za delo, družino in 
socialne zadeve je za vsakega de
lavca, k i je bil opredeljen kot traj
ni presežek, izračunalo odpravni
no. Osnova za izračun je bil za
jamčeni bruto osebni dohodek 
delavca iz oktobra 1992, pom
nožen s polovico delovne dobe, 
ki jo je delavec prebil v Agisu. 
Odpravnina jim bo izplačana ob 
zadnjem nadomestilu osebnega 
dohodka, preden se bodo prijavili 
na Zavodu za zaposlovanje. Kot 
j e pokazal petkov zbor. delavci 
močno dvomijo, da se bo to v re
snici zgodilo. Želijo tudi vedeti, 
kaj bo z razliko pri plači za čas 
šestmesečnega odpovednega ro
ka. Za Agisove presežne delavce, 
ki jih je prevzela država, so nado
mestilo izračunali skladno s 3. 
členom zakona o zajamčenem 
osebnem dohodku (Ur. list RS, št. 
48/90), kjer piše: "Kolikor je de
lavec zadnje tri mesece, preden je 
poslal trajni presežek, dobival za
jamčeno plačo, znaša nadomesti
lo osebnega dohodka za trajno 
presežne delavce 80 odstotkov 
zajamčene plače, skladno z že 
omenjenim členom zakona." 

Agis j e zaradi blokade žiro 
računa že vse leto 1992 iz
plačeval zajamčene osebne do
hodke, ki so znašali le 60 od
stotkov od tistih v kolektivni 
pogodbi. Delavci so, kot je po
vedal mag. Anton Ilec, v resnici 
prikrajšani, vendar se država 
strogo drži določil o izplačilu 
nadomestil, nima pa ničesar 
proti, da to razliko, ki znaša, 
kot zatrjujo delavci, 25 do 30 
odstotkov, izplača Agis. Ta pa 
tega denarja nima. Ena od zah
tev j e tudi plača za čas dopusta, 
ki bi morala biti takšna, kot če 
bi delavec delal. Sindikata v 
podjetju sta povedala, da j e 
tožba za razliko v plači že pri
pravljena. Nihče jim ni ničesar 
povedal glede dopusta v času 
šestih mesecev, pa tudi ne glede 
regresa zanj. Odločeni so, da si 

izborijo to, kar j im po zakonu 
pripada, torej tudi plačilo dopu
sta in regresa. 

ZADOLŽNICE — DOKUMENT 
BREZ VREDNOSTI 

Zadolžnice prav tako burijo du
hove. Kot pravijo v vodstvu pod
jetja, jih že od maja lani za razli
ko med zajamčenim osebnim do
hodkom in 80-odstotnim izpla
čilom po kolektivni pogodbi ne 
izdajajo več, ker so bile že tiste, 
ki so jih pred tem izdali, v bistvu 
fiktivni dokument, dokument 
brez vrednosti. Nekaj upanja da
jejo zadnji pogovori pri predsed
niku vlade dr. Janezu Drnovšku, 
ki je napovedal, da se bodo za
dolžnice v bruto znesku upošte
vale pri lastninjenju. Ce se bo to 
zgodilo, jih bodo, kot je povedal 
mag. Anton Ilec, izdali za nazaj 
za vse Agisove delavce. Če pa 
bodo morali zanje plačati vse pri
spevke, seveda to ne bo mogoče. 

Precej različnih interpretacij je 
tudi glede vratarske službe, za kate
ro so do zbora bili prepričani, da je 
v zasebnih rokah. Resnica je druga. 
V postopku registracije sta namreč 
po odločitvi skupščine Sklada za 
razvoj Republike Slovenije, ki je 
stoodstotni lastnik Agisa. dve 
družbi: Tehnično-fizično varovanje 
in Storitve. Obe družbi nastajata iz 
krovnega podjetja in sta v tej fazi v 
stoodstotni lasti Sklada. Agisovi 
delavci, ki bodo v kratkem prija
vljeni na Zavodu, imajo tudi precej 
vprašanj glede prodaje poslovnega 
in drugega premoženja. Vsako 
odločitev o prodaji in najemu prej
me upravni odbor Sklada. Ta je tu
di odločil o nakupu novega avto
mobila Safran, vrednega 80 tisoč 
nemških mark. ki je med delavci 
povzročilo še dodatno ogorčenje. 
Odbor delavcev, ki so ga imenovali 
v petek, se bo še v teh dneh sestal z 
vodstvom podjetja. V sindikalnih 
organizacijah napovedujejo dodat
ne aktivnosti, vse v prizadevanjih, 
da bi delavci ne bili oškodovani kot 
že tolikokrat doslej. 

Vse večje nezadovoljstvo slo
venskih delavcev opozarja na 
to, da jim bo vlada le morala 
bolj pritegniti kot doslej. V tem 
trenutku pa je zanje pomembno 
tudi to, da dosežejo sindikalno 
enotnost, ko gre za njihove pra
vice. V petek bi se bilo skoraj 
vse klavrno končalo, če ne bi 
prevladala treznost. MG 

Pri urbanistični Icomlsili ne gre in ne gre 
Kljub trem razpravam ptujski izvršni svet še vedno ni 

ustanovil urbanistične komisije. Ko se bo to zgodilo, 
pričakovati pa je, da bo do ustanovitve v teh dneh le 
prišlo, se bo končalo dvoletno prizadevanje, da bi vzpo
stavili sistem za varovanje Ptuja v prostorskem in arhi
tektonskem pogledu. Na prejšnji seji so se dogovorili, da 
je potrebno do prihodnje seje komisijo še dopolniti z zu
nanjim strokovnjakom. Imela naj bi devet članov in bi bi
la ustanovljena pri občinskem izvršnem svetu. 

Ptujska občina za zdaj ne bo 
pristopila k programu Revit. če
prav je izvršni svet na eni prejš
njih sej o tem že sprejel sklep, 
l^iiknadno so namreč ugotovili, da 

pristop zahteval znatna sredstva 
— 18 tisoč nemških mark. Poleg 
l̂ ga se bodo v okviru Revita do 
Jeseni samo zbirali projekti. Sicer 
P*! je pristop v omenjeni projekt 
odvisen tudi od sklepov pogovora 
gospodarstvenikov in predstavni-

občine Ptuj z vodjem tega 
P'"ojekia. ki bo predvidoma 3. ma-
J''- Ptujska občina že razpolaga z 
'i^kaierimi projekti in jih želi 
skladno z možnostmi tudi ure-
••̂ ničevati. ne pa čakati. Zato po
spešeno dela pri projektu ustano-
^'tve občinske raziskovalno-raz-
^^jne institucije. Njena osnovna 
naloga je realizuati projekte, ki 

jih je tudi treba spraviti v obli
ko, da bodo lahko uspešno kan
didirali za sredstva doma in v 
tujini. Vodja projekta naj bi 
začel delati že v začetku maja. 

N E Z A P A J K A 

Člani ptujskega izvršnega 
sveta so 22. aprila precej raz
pravljali tudi o tem, ali naj do
bimo v Ptuj pajka ali ne. Raz
pravo je spodbudila vloga za
sebnega podjetja PAAM AUTO, 
d.o.o., iz Zavrča, k i j e ponudilo, 
da bi v Ptuju opravljalo storitve 
odvoza nepravilno parkiranih 
vozil. Predsednik Branko Bru-
men je bil prvi, ki je povedal, 
da pajku nasprotuje. Ptuj kot 
mesto muzej in mesto, ki se želi 
uveljaviti kot eden od petih turi
stičnih simbolov Slovenije, si 

ne more "dovoliti" pajka. Še 
vedno je namreč dovolj rezerv v 
policijskem in inšpekcijskem 
delovanju. Proti pajku so bili 
tudi nekateri drugi člani izvrš
nega sveta. Temu primerno je 
bilo tudi mnenje, ki so ga spre
jeli in s katerim bodo seznanili 
podjetje PAAM AUTO. 

Policijski postaji in inšpekcij
skim službam so predlagali, da 
poostrijo izvajanje obstoječih 
predpisov, kar lahko v veliki 
meri prispeva k boljši prometni 
urejenosti Ptuja. Čimprej pa bo 
potrebno sprejeti tudi odlok o 
ureditvi cestnega prometa v 
Ptuju. V tej zvezi je bilo v pre
dhodni razpravi sprejetih veliko 
pripomb in predlogov, ki pa jih 
vseh ne bo mogoče spraviti v 
člene, kot to nekateri pričakuje
jo . F r a n c Ivanuša iz Sekretaria
ta za urejanje prostora in varstvo 
okolja je povedal, da se bodo po
trudili, da bi bil osnutek odloka 
za skupščinsko razpravo pripra
vljen že v prvi polovici leta. 

Izvršni svet je prejšnji četrtek 
obravnaval tudi nekatere druge 
vloge. Skladno s svojimi pri
stojnostmi in možnostmi bo po
magal bolnišnici pri urejanju 

prostorov za potrebe novega otro
škega oddelka. Neodvisnim sin
dikatom pa pri organizaciji 
prvomajskega ročk festivala, ki 
bo 30. aprila v prosvetni dvorani 
na Rogoznici. Na njem bodo na
stopile še ne uveljavljene ptuj
ske skupine. Pripravil pa je tudi 
pogodbo o najemu poslovnih 
prostorov za Komuno interesnih 
dejavnosti na Potrčevi ulici 7 za 
dobo enejza leta. MG 

Ptujska vlada o Cistern mestu j 
Na razširjeni seji ptujskega izvršnega sveta so v četrtek po

poldne, 22. aprila, člani občinske vlade v pogovoru s predstav
niki podjetja Čisto mesto ter njihovimi ustanovitelji Iz Komu
nale I*tuj in I^kolesa analizirali vzroke, ki so tej mešani avstrij-
sko-slovenski firmi povzročili kar precej notranjih težav. 

Ob obravnavi sprcjetiii skle
pov zadnje skupščine Čistega 
mesta v začetku aprila in ana
liziranju izvajanja koncesijske 
pogodbe o o d v o / u opdakov na 
območju ptujske občine so 
sklenili , d a j e najprej potrebno 
poskrbeti p redvsem za realiza
cijo občinskega odloka o rav
nanju s komunaln imi odpadki . 
Čis temu mestu so naložil i , da 
nadaljuje izvajanje tega pro
grama in da stori tudi vse po
trebno za realizacijo obsežne
ga projekta Čisti Ptuj . -OM 
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CIRKULANE: V lej haloški krajevni skupnosti so pred dnevi izdali 
prvo številko Informatorja, s katerim želijo krajane podrobneje seznan
jati o delu in življenju skupnosti. V njem so predstavili realizacijo fi
nančnega načrta za prejšnje leto. povabili občane na javno prireditev 7'«-
rizern in perspektiva Haloz, ki je bila 24. aprila, ter predstavili delo Pro
svetnega društva Franček Kozel, delo Radiokluba. Društva upokojencev 
in ustanovitev športnega društva, kije ponovno zaživelo po več kot de
setih letih. Cirkulančani pričakujejo, da btnlo uspešni na natečaju za de
mografsko ogrožena območja. Prijavili so več programov. Zavedajo pa 
se tudi, da jih brez enotnosti v krajevni skupnosti ne bodo mogli izpelja
ti. Za vsako investicijo, za katero je mogoče pridobiti sredstva za demo
grafsko ogrožene, mora krajevna skupnost zagotoviti 30 odstotkov pre
dračunske vrednosti projekta. Če bodo, kot je v informacijah zapisal 
predsednik sveta krajevne skupnosti Maks Kolednik, krajani načrtovane 
akcije tudi moralno in materialno podprli, bodo lahko letos uresničili 
načrtovani razvoj na področju cest, vodovoda in telefonskega omrežja. 

TEDNIK 
LESKOVF>C: Kot nam je povedal tajnik KS Alojz Novak, so se na 

zborih krajanov odločili, da bodo 16. maja glasovali o uvedbi novega 
krajevnega samoprispevka za obdobje petih let. V programu je tudi to
krat ureditev cest in vodovoda, pridobitev novih telefonskih priključkov 
ter vzdrževalna dela in delovanje društev. Hkrati z referendumom bodo 
volili tudi novo vodstvo in poslanca v občinsko skupščino, saj je Daniel 
Zavratnik odstopil. Kandidata sta Anton Kozel iz Velike Varnice in Jan
ko Šmigoc iz Spodnjega Leskovca. Volili bodo tudi člane sveta krajevne 
skupnosti iz po.sameznih vasi. ti pa bodo na prvi seji med seboj izbrali 
predsednika sveta. 

TEDNIK 
LOVRENC NA DRAVSKEM POL.IU: Prvega maja ob 19. uri bodo 

v tamkajšnji dvorani pričeli zabavno prireditev Pokaži, kaj znaL Pripra
vlja jo Prosvetno društvo iz Lovrenca na Dravskem polju, v programu 
pa bodo nastopili priznani ansambel in domačini. Prijave še sprejemajo: 
dopoldan na telefonsko številko: 790-129 in popoldan na številko 790-
068. Prijaviti pa se je mogoče še uro pred prireditvijo. 

TEDNIK 
MAJŠPERK: Tudi v tem kraju so se odločUi za napeljvo kabelskega 

televizij.skega sistema. Ravno te dni poteka priključevanje, za priključke 
pa seje odločilo približno 170 gospodinjstev. Preko tega sistema bodo 
lahko spremljali 16 televizijskih in radijskih programov. Nekaj težav so 
imeli z izvajalcem — Signalom, vendar so zaplete rešili predvsem tako, 
da so material kupovali sami in ne prek tega podjetja. Ljudi pa te dni 
najbolj skrbi, kako bo z usodo 9.S delavcev Tovarne volnenih izdelkov, 
ki so od skupaj"364 zaposlenih trenutno na čakanju. V obratu Planike pa 
imajo zaenkrat dovolj dela in so sprejeli nekaj delavcev iz TVI-ja. 

TEDNIK 
PTUJ: 22., 23. in 24. aprila so v Ptuju brezplačno delili humusno 

zemljo za cvetlična korita. Organizatorji akcije — Ptujsko turistično 
društvo, krajevne skupnosti mesta Ptuja in Zeleni Ptuja — so z odzivom 
Ptujčanov zadovoljni. Razdelili so petnajst kubikov zemlje. Večletna 
prizadevanja za zeleni in ocvetličeni Ptuj dajejo prve rezultate. Občani 
se vse bolj zavedajo pomena, ki ga ima urejeno okolje za kakovost 
življenja in planeta, na katerem živijo in delajo in katerega bodočnost je 
v največji meri odvisna od njih samih. Akcija delitve zemlje je sovpada
la v aktivnosti, ki smo jih v Sloveniji pripravili ob 22. aprilu — dnevu 
Zemlje. (—MG) 

foto: McZ) 

TEDNIK 
STOPERCE: Pred kratkim so se na zboru krajanov pritožili zaradi 

težav, ki jih imajo pri obiskovanju zdravstvene postaje v MajSperku. 
Tam dela le en zdravnik in na dan ne more sprejeti več kot 40 pacientov. 
Ker avtobusne zveze Stoperčanom onemogočajo, da bi prišli v ambulan
to zelo zgodaj, včasih sploh ne pridejo do številk za zdravnika ali pa 
morajo čakati tako dolgo, da zamudijo najugodnejšo avtobusno zvezo s 
Stopercami. Zato zahtevajo še enega zdravnika in pri tem jih podpirajo 
tudi Majšperčani. Pobudo bosta krajevni skupnosti sprožili na prihod
njem zasedanju ptujske skupščine. 

TEDNIK 
ŽETALE: Potem, ko .so v javnost prišli tudi rezultati tretje faze izbo

ra odlagališč nizko in srednje radioaktivnih odpadkov, je znano, daje v 
najožjem izboru šestih lokacij, kar polovica na območju od Podlehnika 
do Žetal. Anton Butolen. tako rekoč vodja protijedrskega gibanja, nam 
je zagotovil, da se bodo Haložani proti karšnimkoli terenskim raziska
vam, ki jih zahteva nadaljnja faza iskanja lokacije, uprli. Upa tudi. da 
slovenska vlada Haložanom ne bo poskušala odlagališča vsiliti. dlž 

P R O J E K T N I T E D E N O S N O V N E ŠOLE B R E O : 

Tudi to je zilravje 
Kar se Janezek nauči, Janez zna in učenci osnovne šole 

Breg v Ptuju bodo zagotovo vedeli po projektnem tednu 
Tudi to je zdravje, veliko več o zdravju, kot so vedeli do
slej. Minuli teden so posvetili vrsto dejavnosti prav 
zdravju. Delali so kar v 26 skupinah — zagnano, kot zna
jo le otroci, kij ih zanima vse in vsakdo. 

Raziskovali so vodo, gozd, 
živali, se posvetili računalniku, 
cvetoči pomladi, biologi in ke
miki so vneto eksperimentirali, 
in kljub temu da s e j e iz skode
lic nekaj kadilo, je učilnica 
ostala cela. Likovniki so poleg 
drugega izdelali sceno za lut
kovno igrico Janko in Metka 
danes, lutkarji so seveda lutke 
izdelali sami. Pri ročnih delih 
so izdelovali vezenine, pletli, 
kuharji so pekli palačinke, sku
hali bio juho. pa tudi pizzo zna
jo pripraviti. Planinci so bili na 

Donački gori, nekateri so bili ri
biči, drugi so plavali in jahali, 
igrali tenis. Tisti, ki so se po
svetili arheologiji in turizmu v 
Ptuju, so pripravili zloženko o 
kulturnozgodovinskih znameni
tostih mesta in priložili še zem
ljevid. Tudi na grad Turnišče ni
so pozabili, pa na bilten, v kate
rem so šolski novinarji skrbno 
zapisali, kaj vse so počeli prete
kli teden. Intervjuvali so tudi 
ravnateljico in mojstra fotogra
fije Stojana Kerblerja. ki jih je 
nekatere uvedel v skrivnost fo

tografije, tako da so dogodke 
sami zabeležili tudi s fotograf
sko kamero. 

Starši in drugi gostje šole so 
si vse to lahko ogledali na so
botni prireditvi in razstavi. Be

seda, glasba, lutkovna igrica, 
razstava in bilten so j im pričara
li delček ustvarjalnosti učencev, 
delček utripa življenja na šoli, 
ki postaja resnično otroku pri
jazna šola. NaV 

mm ^m-.-'w-'.. ''^ m - m mm m m m m m m. M ' Mm H îloski gasilci pojejo ilvajset let 

Foto: Langerholc 

Moški pevski zbor Gasi lske
ga društva Hajdoše bo kmalu 
praznoval okroglo obletnico 
— dvajsetletnico. 

Na fotografiji je zbor, zra
ven pa predstavniki gasi lske 
zveze Slovenije in Ptuja na 
tretjem srečanju gasilskih pev
skih zborov Slovenije v Haj-
došah. Sedaj se zbor pripra
vlja za deveto srečanje, ki bo 
v Novem mestu. Zbor torej ne 
miruje, saj ima celo leto pre
cej vaj in nastopov. 

Po ustanovitvi zbora ga je 
nekaj let vodil pokojni do
mačin Valentin Žiiiner. Za 
njim je vodenje prevzel da

našnji pevovodja Jože Derni-
kovič iz Cirkulan. 

Pevskenm zboru je veliko 
pomagal profesor Jože Gre-
gorc; predvsem je svetoval, 
kako najirej. 

Pevci so se v zboru menja
vali, a ob jubileju bo večina 
praznovala desetletnico. 

Zbor vzdružuje v največji meri 
GD Hajdoše. pomaga tudi Gasil
ska zveza občine Ptuj, zadnji čas 
pa nekaj primakne ZKO Pluj .Tu
di vaščani so zboru naklonjeni, 
saj ni prireditve v vasi, da ne bi 
sodeloval pevski zbor. 

Vsem, ki so zboru pomagali, 
se pevci iskreno zahvaljujejo. 

^'ČfllČKP Z OSNOVNE ŠOLE OB« U U O E V i T A PIVKA V P T U 4 t t 

o t r o š k a d u š a v b e s e i l , M, k e r a m i d . . . 
Prejšnji torek na Osnovni šoli dr. Ljudevita Pivka ni bi

lo kotička ne učilnice ne hodnika ne prostora v telovadni
ci ali na šolskem dvorišču, kjer se ne bi kaj dogajalo. 
Učenci so skupaj s pedagoškim kolektivom in še nekateri
mi zunanjimi sodelavci prikazali vse, kar so doslej nare
dili v tem šolskem letu. In bilo je kaj videti! 

Otroška domišljija res ne poz
na meja, pa naj gre za besedo, 
risbo, izdelek iz gline, ročno 
poslikan prtiček, papirnato zgu-
banko, košarico iz lesa. okrasne 
predmete iz lesenih kljukic, za 
lutko, cvetlični aranžma, slastno 
pecivo, za preprosto otroško 
igrico ... Vse to in še več je bilo 
videti in mogoče tudi doživeti, 
če si j e le kdo vzel čas in jih 
obiskal. Staršev je bilo bolj ma
lo, pa tudi iz občinske hiše ni 
bilo nikogar, ki bi našel čas. 
Prišla pa sta tisti torek lončar in 
gospa, ki jim je pokazala, kaj 
vse se da naredili iz navadnih 
lesenih kljukic: dišalo je tudi po 
kuharskih dobrotah, ki so se 

razkazovale in zaradi katerih so 
se cedile sline. 

Težko je povedali, koliko 
časa in truda je bilo vloženega v 
to delo, koliko potrpljenja, 
vztrajnega dela za lutkovno 
igrico, za slikanje s prstki, šah, 
za oblikovanje in vsebino šol
skega glasila Črički. 

Veselje je bilo videti, kaj vse 
zna in hoče ustvariti otroška do
mišljija, katere navdih je otro
ška duša. neposredna, kritična, 
neobremenjena in na srečo razi
grana brez meja, pa naj se svet 
odraslih "ustavi" na šoli ali ne. 
Za šolskimi vrati Osnovne šole 
dr. Ljudevita Pivka se skriva ve
selje do življenja, pa čeprav je 

treba mnogokrat do povsem 
običajnih stvari in znanj po 
daljši poti, zato pa je izkušnja 
potem toliko več vredna — je 
vrednota, sestavljena iz malih 

korakov, ki j ih žal mnogi, ki de
lajo velike, spregledajo in osta
jajo prikrajšani za odkritje 
skrivnosti otroške duše. 

NaV 

Na Osnovni šoli dr. Ljudevita Pivka veliko znamo 

Revija mladinskih pevsicih zborov 
v sredo, 21. aprila, je bila v dvorani Narodnega doma v 

Ptuju 34. revija mladinskih pevskih zborov občine Ptuj. 
Za uvod je zaigral harmoni-

karski orkester glasbene šole 
Karola Pahorja iz Ptuja pod 
vodstvom Marjelke Babic. Po
tem se je predstavilo petnajst 
osnovnošolskih pevskih zborov 
in mešani mladinski pevski zbor 
Srednješolskega centra. Nasto
pili so zbori iz tehle šol: Ljud
ski vrt z Ladislavom Pulkom, 
Juršinci s Stanko Cvetko, De-
strnik z Marijo Stoger, Dr. Pran
ja Žgeča iz Dornave z Marja
nom Roginom, Hajdina z Jolan-
do Lončarič, Cirkulane z Lilja-
no Brglez, Majšperk z Zlatkom 
Verzelakom, Breg z Miro Har-
nik, Markovci z Jernejo Bom-
bek, Cirkovce z Zlatko Mi-
kložič, Boris Kidrič Kidričevo z 
Majdo Muhič, Gorišnica s Sla-
vico Cvitanič, Videm s Sonjo 
Vinkler in Olga Meglic Ptuj z 
Magdo Damiš. Na koncu pa je 

zapel zbor Srednješolskega cen
tra z Darjo Koter. 

Strokovni razgovor z zboro
vodji sta opravila prof. Darja 
Koter in prof. Jože Gregorc. 

Precej razgrela dvorana in ne
koliko slabša tehnična priprava 
zbora je nekaterim zborom pok
varila intonančno sliko pesmi, 
sicer pa so zborovodje v veliki 
večini revijo popestrili z zani
mivim programom in dobro rit

miko. Tako smo slišali pesmi od 
renesanse do najsodobnejših. 
Nekateri zborovodje so začeli 
posegati tudi po zabavni glasbe
ni literaturi, kar je za pevce 
nedvomno privlačno, pretiravali 
pa s tem ne kaže, ker smo slišali 
nekaj vprašljivih aranžmajev in 
izvedb teh zabavnih, sicer popu
larnih pesmi. 

Revijo je tudi tokrat organizi
rala Zveza kulturnih organizacij 
občine Pluj. 

ŠOLSKI ZVONEC 
HAM JE ZAUPAL ••• 

VELENJE ' N a 22. tekmo
vanju mladih glasbenikov Re
publike Slovenije je nastopilo 
tudi pet učencev Glasbene šole 
Karola Pahorja Ptuj. Harmoni
karja Boris Hrga in Dejan 
Žafran sta prejela priznanje. 
Nina Rogina pa je med sakso
fonisti zasedla drugo mesto. 

Zbor OŠ Juršinci z mlado zborovodkinjo Stanko Cvetko. Foto: Langerholc 
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Življenje mesta ni potekalo v 
svetiščih, kakor je bila navada 

prejšnjih ljudstev, ampak so Aten
ci najraje zahajali na mestni trg, 

imenovan agora. Tu so se vsako 
jutro zbrali rokodelci, obrtniki, 
kmetje in prodajali svoje blago. Na 
trgu je bil glasen vrvež ljudi: eni so 
prodajali, drugi kupovali, tretji opa
zovali ... Na agori si lahko kupil 
vse — od hrane, blaga do delovne 
sUe, torej sužnjev. Uradniki so nad
zorovali prodajo, kakovost blaga, 
natančnost mer in tehtnic. 

Čeprav so v Grčiji veljali sužnji 
še ravno toliko, da so bili ljudje, 
so veljali za zadovoljne člane te 
družbe. Niso jih posebej trpinčili, 
pa tudi po obleki in nastopu se ni
so razlikovali od drugih 
meščanov. Če je suženj z delom 
zbral dovolj denarja, si je mogel 
svobodo tudi kupiti. .Sicer pa so v 
hiši lastnika sužnji pripadali 
družini in so bili enostavno del 
nje. Nenavadno pa je, da so lahko 
tudi sužnji postali trgovci ali celo 
bančni direktorji. 

Rekel boš: Ta je "odštekana". 
Bančni direktorji? Vse, kar je 
prav, saj smo par stoletij pred 
našim štetjem. 

Res je, da prvotne družbe niso 
poznale denarja; pa saj ga tudi po
trebovale niso. Vse, kar so imeli, je 

Denar: najprej so bile nanj vkova-
ne slike najvišjega mestnega bo
ga, kasneje portreti mestnih vla
darjev 

bila last celotne horde. S pojavom 
družbene delitve dela in nastankom 
privatne lastnine so bili ljudje primo-
rani menjavati stvari, da bi si piido-
bili vse dobrine. To ix)meni, da so 
blago zamenjali za drugo blago: ti 
meni dva lonca, jaz tebi lok. Taki 
menjavi blaga zii blago pravimo na-
turaliia menjava. 

Žal pa ta ni preprosta, saj na
stanejo problemi takoj, ko ti nočeš 
loka, jaz pa hočem prav tak lonec, 
kakor ga izdeluješ ti ... In vse pro
bleme je rešU denar, ki se je v 6. 
stoletju pr. n. št. pojavil v današnji 
Turčiji in kmalu zatem v (Irčiji. 

Z denarjem, s temi majhnimi 
okroglimi kovinskimi ploščicami, 
ki jih lahko prenašamo kar v žepu. 
je bilo marsikaj olajšano. Tako lah
ko sedaj lok prodam naznanamu 
kupcu za denar, z njim pa si kupim 
tista tvoja lonca, ti pa si lahko zii ta 
denar kupiš, kar pač želiš. Ta novi 
način menjave, kjer je menjava bla
go—denar—blago, imenujemo bla-
govno-dciiarna mcrvjava. 

In vsak v (Jrčiji je kupoval za 
denar, tako kot danes mi. Vsaka 
država je imela svoj denar (tako 
kot danes). Zato je morala imeti 
vsaka država tudi svojo kovnico, 
na mestnem trgu pa menjalnico 
denarja za tujce (tako kot danes). 
V menjalnici so za menjavo nekaj 
zaračunali (tako kot danes) ... In 
če imamo kovnice, denar, menjal
nice, imamo tudi banke. Res so 
bile na trgu. in če si potreboval 
denar, so ti ga za obresti tudi po
sodili (tako kot danes). 

Ker pa so veljala pravila, da se za 
meščana ne six)dobi delati in so se 
dela raje res izogibali, so kot direk
torje bank Ziiposlili tudi sužnje. 

Pripadniki višjih slojev so na
jraje dobršen del dneva preživeli 
pred sodiščem — izredna strast 
jim je bila pravdanje. Radi pa so 
zahajali tudi v gimna/.ijiimc: to 
so že omenjeni parki s telovadni
cami, kjer so debatirali, filozofira-
li, mlajši pa tudi telovadili. 

Agora. Opazuj tudi hiše, ljudi, njihovo obleko, frizure, kaj delajo, vojščake ... 

P T U J S K I SREDNJEŠOLSKI P E V S K I Z B O R V A M E R I K I 

Jutri najpomembnejši l(oncert v Cliicagu 
Prvi koncert na šliriiiajst-

(inevni turneji po Združenih 
(/ržavah Amerike je imel Me
šani mladinski pevski zbor 
Srednješolskega centra že v ne
deljo v Michiganu v nedeljo. 
Turnejo po Amerike j im je or
ganizirala Ptujčanka, ki živi v 
Ameriki, Vesna Rebernak. Od
potovalo je 46 mladih pevcev z 
zborovodkinjo Darjo Koter. 

Za ameriško turnejo so pri
pravili 30 pesmi od renesanse 

do 20. stoletja iz evropske za
kladnice in slovenske ljudske 
pesmi , pripravili so .še nekaj 
pesmi , posvečenih Bosni in 
Hercegovini , saj bodo sodelo
vali tudi na dobrodelnem kon
certu za otroke Bosne in Her
cegovine, v torek pa so sode
lovali tudi na dveh okroglih 
tiiizah o razmerah na tleh nek
danje Jugoslavije. 

Gostovatije bo stalo 75.000 
nemških mark. S številnimi 

.sponzorji in dvema koncerto
ma so uspeli zbrati levji delež 
denarja (vsega namreč še niso 
uspeli zbrati) , starši pevcev pa 
so prispevali po 500 nemških 
mark za vsakega otroka. 

Najpomembnješi koncert bo 
jutri v Daley Plazu v Chicagu, 
kjer bodo na razstavi predsta
vili tudi najlep.še slovenske 
spominke. [sjaV 

2 0 . srečanje lovskih zborov ter rogistov Slovenije 
v (»lobokem pri Brežicah, kjer .se je pred 20 leti začelo, bo 12. junija letos tudi jubilejno 

srečanje lovskih pevskih zborov in rogistov iz vse Slovenije. 
Ker se j e medtem njihovo šte

vilo povzpelo kar na blizu 30 
skupin, so se prireditelji tokrat 
odločili za nekoliko drugačno 
zasnovo; najprej bodo namreč 
zbori in rogisti nastopili v štirih 
krajevnih središčih brežiške ob
čine — v Artičah, Kapelah, 
Globokem in Pišecah — zatem 
pa na skupni zaključni priredit
vi v Globokem. Na jubilejnem 

srečanju se bodo slovenskim 
pevcem in rogistom pridružili 
tudi prijatelji zelene bratovščine 
z Doberdoba v Italiji ter Klane 
pri Reki na Hrvatskem. 

V Globokem so ob tem že 
ustanovili več delovnih skupin, 
ki se pripravljajo na srečanje. 
Pomembno kulturno prireditev 
namreč žele povezati še z ra
zličnimi razstavami in posveto

vanji. V spremljajočem progra
mu med drugim načrtujejo raz
stavo o pomenu lovstva v kme
tijstvu in gospodarstvu nasploh, 
posebej pa še razpravo o lov
stvu in ekologiji. Za vse doku
mente, značke, priponke in bro
šuro so medlem že izbrali sim
bol jubilejnega srečanja, ki ga 
je izdelal akademski slikar prof. 
Miroslav Kuglcr iz Brežic. 

Slovenske ljudske pesmi predstavljajo v narodnih nošah z različnih območij Slovenije. Foto: Langerholc Ivan C i m e r m a i i ; 0VODOMCI 

V švabiandijo po marke, pa žemljico nazaj 
(3. N A D A L J E V A N J E ) 

Deseto leto sem 
napolnil, pubček. 
učiteljica me je 
le redkokdaj vi
dela v št)li. Med 
vojno sem jo obi
skoval samo tri 
mesece, in že je 
prijahalo vojašt
vo in zasedU) na-
!ie razrede. V te

lovadnici so naredili konjušnico. 
Vztrajali smo, božali rodno gru

do, plačevali nore davke, in lepega 
dne se nain je življenje obrnilo na 
hi)lj{,c. 

Izučil sem se za kolaija, izdelo
val vozove in kolesa in postal pra--
vi možak. Očima Nanuta pa nisem 
ŷ 'č pustil h koči! Uvidel je, da je 
'Zgubil bitko. Mali so mi zabičali: 
"liikob, zdaj si ti g(.)spodar! Na-
-̂ -oni ga; če ga ne boš, nam bo izpil 

zadnjo kapljo krvi. zapravil še 
'^(Inji hektar zemlje!" 

'Veskusil me je in pretepel sem 
^^i. da je bilo joj! Nič več ni mogel 

naSi hiši. Z.ačel je popivali in raz-
^ ĵati, da je bilo strah in groza. Za-
'̂ t̂ el se je k Lenartu, kjer so bili 
"Kgovi domači. Tam sta se z ne-
^"Ti vinskim vralcem grdo /apila in 

smrt sporekla. Ravsal sta se in 
'̂ '̂ l̂a, ruvala. dokler se ni zgodilo, 
•̂ ^nuia je menda tisti njegov pajdaš 
'''"lil s .̂ tale v globino, da si je zlo-
"̂ '1 tilnik. Tako je izdihnU naš^ 

očim, a v srcih nismo čutili ne 
žak).sti ne prevelikega kesania. 

Mati pa ,so ostali sami z nami. z 
vso to številno deco. pisali smo le
to 1952. Nekaj se je vgnezdilo v 
njej. temnega in hiKlega. umrli so 
za rakom. Tako je prišlo vse hudo 
nad nas." 

Gospodar se zamisli vase. Grča-
ve roke sklene v splet, ki varuje 
prsi. globok vzdih se mu iz.vije;_na-
to umolkne, razbolel do dna. Čaši 
sta prazni in v tišino majskega dne
va zvenko. jasno ziikuka kukavica. 

Beli oblaki jadrajo počasi prek 
domačije. Zunaj, ob gozdičku 
mladih brez, nekdo brana razdiha-
no zemljo, za njim skačejo razi
grani vrani. 

Gospodar. triinsedemdesetletni 
korenjak, spet odide v klet in prine-
.se veselega rdečkarja. Ob njem bo 
dokončal svojo zgodbo, ki mu vre 
iz srca. da jo puli iz zadnjih ko
tičkov du^ie, kot hraste s korenina
mi \ r e d . r e s n i č n e in t lo lgoirajne 

N E D E K L A N E Ž E N A 
N E G O S P O D I N J A . 
Z E M L J O O B D R Ž I M , 
B A B O N A Ž E N E M ! 

S široko kretnjo zavesla po 
zraku: "To, kar vidite, pa še da
leč na drugi strani hriba, česar 
ne vidite, je posestvo, ki gre iz 
roda v rod. Sedem hektaijev: 
brajde, sadonosniki-^^, njive in 
travniki, od tega je pet hektar

jev obdelovalne. Milina |e iti 
čez ta polja zjutraj, veeeste, s 
kravami in telicami, ko sonček 
vstane nad mojo šumico... 

Midva s pravo, prvo ženo, sva 
se spoznala leta 1934, in se ta
koj vzljubila kot dva bela go-
lobčka. Stopila sva pred oltar in 
se vzela. Na stanovanje sva šla 
k moji materi. Moja golobička 
mi je rodila tri otroke, dve hčer
ki in sina. Vso to zemljo sva 
prevzela in prepisala na naju le
ta 1937. Sedem otrok je bilo de
dičev in vsakemu sva morala iz
plačati njegov delež. 

Na tej lepotiji sva gospodarila 
vse do leta 1961, ko mi je moja 
zlata dušica kar na lepem um
rla. In ostal sem sam na tem 
božjem svetu, s to nedoraslo 
dcčico, krušni oče in dojilja. 

Med vojno so me pohajkali 
Nemci. Bil sem pri Volkssturmu 
in NVehiTnannschaftu, pisali smo 
leto 1939. Sedemkrat so me zvle-
kli na orožne vaje, vse do takrat, 
ko se je začela vojna. Bil sem na 
Reki. v Sušaku. povsod. Dokler 
je še ona dihala, je bilo še nekaj 
lepega v življenju, z dušo zlato. 
Zame in mojo dečico. Ko pa mi 
je zbolela, tri leta in pol je še gle
dala mile zvezde, me je zagrnila 
tema. Rak na prsih! 

Hčerka se je omožila in me 
po osmih mesecih zapustila, sin 
pa je bil pri vojakih. Srce .se mi 

je trgalo, ko jc odhajala od hiše, 
in mi je rekla: "Oča. poiščite si 
žensko zase, medve odideva!" 
Ne ena, obe sta odšli, omožili 
sta se k dvema bratoma, oba sta 
bila iz ene hiše, naša hiša s e j e 
ženila z njihovo, po dobrih sta
rih običajnih, tako... 

Samota me je zajela kot vol
ka. Nisem' se mogel navaditi na 
mrzlo peč, kuriti in kuhati pa 
mi je bilo mrzlo. Bratranec po
kojne žene me je obiskal in za
smilil sem se mu v svoji samoti: 
"Pri Sveti Barbari v Slovenskih 
Goricah, danes je to Korena, ti 
zrihtam eno primerno žensko, 
"se je smejal in mi nastavljal 
past. In mi jo tudi nastavil! 

Bila je stasita, postavna ločen
ka, in imela je že dva velika sina. 
Slavnostno so mi jo pripeljali na 
oglede, ona pa si je ogledovala, 
kaj vse imam. Mene je premotila, 
lepa babnica je še bila. 

"Le oprimi se ga, imajo izred
no rodovitno zemljo. Ne bo se ti 
slabo godilo. Dober človek je . 
okrog prsta si ga boš ovila. Na 
rokah te bo nosil in nič ti ne bo 
manjkalo!" so jo nagovarjali. 

Tako so me porinili v usodo 
drugi, meni pa so rekli, da mi je 
bila usojena. Tej. moji drugi ženi, 
jc bilo Ime Nežika. Leto dni je bi
la mlajša od mene, rojena 1910." 

Kot bi odganjal vsiljive misli, 
zamahne okoli glave in jih za

vrže. "Kruciliks. koliko jc bilo 
teh skrbi okoli ženitve! Da se ti 
zmeša. Ona prihaja k hiši. jaz 
pa moram narediti gostijo, kot 
se spodobi zaradi ljudi in ugle
da hiše. Koliko poti in oprav
kov! Še pred mešnike^-^ sva mo
rala iti, pred oltar in zaki-amente 
in bogeca. potem pa še na 
občino, d a j e bolj držalo. Vse se 
je zgodilo naenkrat, občinsko in 
cerkveno. 

In bil sem pečen! Da pa sva 
vse te reči uredila in skupaj 
spravila, je trajalo eno leto. 

Pa se je začelo! 
Gostija je bila pri Sveti Bar

bari — Koreni. Pri meni na do
mu je nisem mogel narediti, 
sam kot sem bil, zato je ona 
vpregla vse ženske v vasi. 

Doma je bila preužitkarica. 
Imela je izgovorjeno eno njivo, 
svinjo, sod pijače, nekaj vreč 
krompirja vsako leto in še kaj, 
kar ji je šlo pri njenih. 

Ej, bila je fejst babnica. takole 
— na oko! Užila sva sladke in 
vesele urice. Znala je marsikaj, o 
čemer se meni. navajenemu na 
živad in zemljo, še sanjalo ni. V 
mestih s e j e naučila, v postelji je 
bila živa kot sto hudičev! 

Kakor hitro pa j e odšel sin k 
vojakom, že je bilo konec vesel
ja. Poprej je zmeraj govorila, da 
od mojega posestva ničesar ne 
potrebuje. A zdaj j e z njo začelo 

posestvo spet drveti navzdol. 7.e tretjič! 
Nak, to pa več ne gre! sem si 

dejal. Moji dedje bi se v grobu 
obrnili, če bi videli, kaj se do
gaja z njihovo milo žemljico! 

Bila je kot lepuškasta kmečka 
frajlica. Letala je okoli, s cveta 
na cvet. z veselice na veselico, 
z gostije na gostijo, kot kakšen 
pijan metulj. 

Za trdo delo na kmetiji ni bi
la. Ko je bilo treba kositi seno. 
jo j e v križu zvilo. Seno pospra
vljeno s tujimi ljudmi — ona pa 
j im še vina in kruha ne prinese! 
Sramota živa. 

Ob velikih delih jo je eno
stavno zmanjkalo in nisem je 
videl po cele tri tedne. 

Poglejte si no: Iz te omare mi je 
pobrala ves denar! Nališpala se je 
in se lepo odpeljala k svojemu si
nu v Maribor. Ja, ja, sladkosti ve
likega mesta so prav za kmetica, 
sredi košnje! Tam so hodili veselo 
v kino, na plese in veseljačili po 
gostilnah. Jaz pa sam doma, ko
maj na pol živ od živine, garanja 
in skrbi, ki bi še vola podrle. 

Tri božje, dolge tedne je ni bilo. 
Ali veste, koliko je to časa za pra
vega kmeta, poleti, ko je vse zrelo 
na poljih in travnikih in živina 
muka lačna v stali? 

SE NADAIJUJE 
OPOMBE: 3.̂  Sadovnjaki. — 
34 Pred mašnike, k poroki. 
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Konceil Prnaiega orkê ^̂ ^ 
D i r i g e n t 
p r o f . T O N E H O R V A T 

Ftujčani coiunK) s\v\ Pihalni 
orkester in radi obiskujemo nje
gove koncerte, žal pa vseh, ki 
ga radi poslušamo, premajhna 
gledališka dvorana ne more 
sprejeti, zato so glasbeniki svoj 
koncert ponovili. 

Bogat spored je orkester z.ečel 
z uverturo Pesnik in kmet skla
datelja Franca von Suppeja, roj. 
v Splitu leta 1819. ki je že zelo 
mlad začel igrati na flavto in 
študiral pravo in medicino v Pa-
dovi. kjer .se je seznanil z moj
strom Donizettijem. pri katerem 
je tudi nekaj časa študiral, ved
no bolj pa je čutil, da se mora 
ves posvetiti glasbi. Opustil j e 
študij medicine, se odpravil na 
Dunaj, se vpisal na konservato-
rij, se odzval svojemu notranje
mu klicu in se resno oprijel štu
dija glasbe. Napisal je mnogo 
skladb, predvsem operet in j e 
ob J. Straussu ml. in Miloecker-
jem soustvarjalec dunajske kla
sične operete. Deloval je kot di
rigent na Dunaju (kjer je 1895 
umrl) in krajši čas v Bratislavi. 
Vedno pa s e j e rad vračal v rod
no Dalmacijo in napisal med 
drugim opereto Mornarjeva 
vrnitev, kjer je dogajanje posta
vljeno na Brač in v Štarigrad. 

Uvertura Pesnik in kmet k 
istoimenski opereti je tipičen 
primer klasične uverture. Širok, 
počasen začetek v prefinjeni di
namiki uvedejo trobila. Skladba 
dinamično raste, le kolikor jo 
ojačajo posamezni dodani in
strumenti. S tako nastalim za-
goščenim sozvočjem instrumen
tov je že ustvarjen rahli predpi
sani crescendo. ki doseže svoj 
dinamični vrhunec ob vstopu 
pihal, flavt, klarinetov in sakso
fonov, pri čemer pa mora diri
gent strogo paziti na miren, 
enakomeren dih izvajalcev, ki 
mora biti podrejen pevni liniji 
celotne fraze. 

Srednji del uverture predsta
vlja besedno igro, pogovor med 
prsnikom in kmetom. Solo. ki 
predstavlja pesnika, je v simfo
ničnem orkestru pisan za čelo. v 
pihalnih orkestrih pa prevzame 
to vlogo bas krilovka. Trobenta 
je za to liriko preostra in ton za 
to lepo, široko melodijo preo
zek. Izvajalec je imel pri tem 
nekoliko težav z dihom, zato so 
bile fraze premalo izrazne in 
delno prekinjene, kar je motilo 

celotno solistično linijo. Če ni pri 
roki primernega izvajalca na bas 
krilovki. bi to nalogo imenitno 
rešili saksofoni (možna bi bila tu
di pozavna ali rog). Klarineti, ki 
predstavljajo veselo, šaljivo in 
igrivo govorico kmeta, so bili na 
ponovitvenem koncertu zelo do
bri in enotni. Zaključni del uver
ture je pokazal tehnično zmoglji
vost izvajalcev. Posebno llavte in 
klarineti so bili v hitrih pasažah 
izvrstni in enotni. 

Skladatelj Ketelbey. ki ga je v 
času bivanja v Perziji prevzela 
vzhodnjaška sejmarska in ba-
zarska raznolikost, je napisal 
med drugim tudi karakterno 
simfonično pesnitev (Karakter-
stueck) Na perzijskem sejmu. 
Skladatelja je prevzel tipičen ri
tem in svojevrstna melodika 
orienta. Tipika perzijske glasbe 
j e enoglasje in močni vplivi 
arabske, turške, indijske, kitaj
ske, tibetanske in turkmenske 
glasbene kulture. Šele v 19. 
stol. je opazen vpliv zahodne 
glasbene kulture. Vso to tipič
nost je avtor polno in občuteno 
izrazil v skladbi, ki jo začenja 
umirjeno, s tipičnim oriental
skim ritmom v tolkalih in basih. 
Te uvedejo značilno enoglasno 
melodijo, ki prevladuje, prene
sena v razne solisitične vložke 
in instrumentalne skupine, do 
polnozasedenega orkestra, ki 
ponazarja prihod šaha. kar je v 
orkestru izraženo z vstopom 
fanfar (trobent). S šahovim 
odhodom pa vse počasi zamira 
in pojema do zaključnega akor
da v ff. Dirigent je skladbo lepo 
oblikoval, vendar so bila v 
začetku (na prvem koncertu) 
tolkala premočna in ritmično 
netočna ter premalo uigrana (na 
drugem koncertu je bil uvod 
točen).Izvedba je bila lepa ter 
intonančno. ritmično, dinamič
no in agogično zaokrožena v 
glasbeno celoto, posebno na 
drugem koncertu. 

Skladba Bojana Adamiča Jesensko vezenje jc obvezna na re
publiškem tekmovanju. Pokaza
la je še precej intonančnih. di
namičnih in oblikovnih pomanj
kljivosti, kar pomeni, da je po
trebna še inlonančne obdelave 
posameznih instrumentalnih 
skupin in njihove medsebojne 
zvočne odvisnosti z nekoliko 
mehkejšo artikulacijo tonov in 
oblikovanjem celotne glasbene 
podobe skladbe. Adamič uporab
lja v skladbi akordiko z moder
nejšimi medsebojnimi poveza

vami, ki zahtevajo za dober 
zvok zelo precizen študij. Za 
amaterske orkestre je takšna 
skladba trd oreh. čeprav je prav 
to smisel tekmovanja. Dirigent 
profesor Horvat jo j e tokrat 
izločil iz tekmovalnega progra
ma in modro presodil, da je 
skladba še potrebna dodelave. Bohemska rapsodija, katere 
avtorje F. Mercury, je bila ugla
jeno predstavljana in intelek
tualno smiselna. Rapsodija se 
začenja umirjeno, kakor se za
čenja mirno in zaspano jutro 
bohema. saj se občajno njegovo 
glavno udejstvovanje kaže šele 
proti večeru in je najbolj razi
grano v poznih nočnih urah. Po
dobno sc razvija tudi Mercury-
jeva rapsodija, ki se od začetka 
vse bolj razigrava in doseže 
proti koncu višek. 

Na podoben način gradi Klaus 
Tippenhaur skladbo Vlak zaho
da. Solistično jo uvede flavta, 
ki se j i pridruži še ena. Orkester 
se začne polagoma instrumen
talno in zvočno širiti do sočne
ga polnozvočja. Naj omenim še 
to. da sta bili obe skladbi muzi-
kalno izvedeni z dobrimi, pra
vilno ovrednotenimi solisti z 
dobrim muzikalnim podajanjem 
in prilagajanjem dirigentovi za
misli. Morda je dinamično pre
malo sledila kitara, ki je bolj 
podajala plesni značaj kakor 
vsebinske koncertne značilnosit 
obeh skladb in tako večkrat di
namično prekrivala nekatere 
zvočne značilnosti v orkestru. 
Pozdravna koračnica A. Hor

vata je dobro instrumentirana s 
prijetnimi melodijami in dobri
mi signalnimi domisleki. Lahko 
jo izvajamo na dva načina: kon
certno brez harmonike ali za
bavno s harmoniko. Avtor se je 
odločil za drugo in jo moral na 
željo občinstva ponoviti in še 
dodati Hačaturjanov Ples sabelj. Lep dodatek! Poslušal sem 
obakrat prvi del koncerta in mo
ram reči, da je bil ta del na po
novitvi mnogo boljši od prvega 
— v soigri, intonaciji in lažjem, 
tonsko plemenitejšem igranju. 

O Velikem plesnem orkestru 
sem že zadnjič obširneje poročal. 
Toki'at sta sodelovali pevki Bar-
baia in Suzana Potrč in baritonist 
Marjan Križovnik. Vsi trije so 
obogatili pester spored orkestra. 

Dirigent profesor Anton Hor
vat se je izkazal kot rutiniran in 
muzikalen dirigent, ki ve, kaj 
hoče, in ki nobenega vstopa ne 
pozabi pravočasno nakazati. 

P O R T R E T 

Taktirka Antona Horvata 
Nal<ljučje je razlog za predstavitev profesorja Antona Horvata prav v številki časopj 

sa, ki izide pred prvim majem, ko bo meščane Ptuja zjutraj zbudila — kdo bi vedel ko. 
likokrat že — budnica Pihalnega orkestra Ptuj pod njegovo taktirko. 

Naključje je razlog tudi za 
glasbeno pot Antona Horvata, 
ki je res končal nižjo glasbeno 
šolo v Ptuju, pa če ne bi odšel v 
srednjo vojaško glasbeno šolo v 
Pulj in pozneje na Glasbeno 
akademijo v Ljubljano, bi bil 
danes trgovec, morda poslovod
ja, kot pravi sam. Nič posebej 
načrtovanega ni bilo v tej odlo
čitvi, ko je preprosto pustil uk 
trgovca, spravil ob živce starše 
in naredil sprejemni izpit. 

Leta v vojaški službi - v gar-
dnem orkestru — so bila leta gla
sbe in nenehnih spopadov s togi
mi vojaškimi predpisi, ki so tako 
tuja glasbeniku, ki je veliko igral 
tudi v različnih "civilnih" sesta
vih. Vojsko mu je uspelo zapustiti 
pol leta prej, kot bi ji sicer moral 
služiti. Kratek postanek na Gla
sbeni šoli v Orniožu in jeseni leta 
1968 že vodi Pihalni orkester 
Ptuj, tudi Pihalnemu orkestru Ki
dričevo ne odreče ... 

Violina, klarinet, saksofon, 
tudi pianist je bil, če je bilo tre
ba. Srečamo ga v plesnem orke
stru, pihalnem orkestru, v an
samblih domače zabavne gla
sbe, vedno na vajah, na poti, na 
snemanjih, na nastopih ... 

Anton Horvat 

Srečamo ga nasmejanega, ni
koli slabe volje, z njegovim, kot 
kaže, večnim optimizmom ("Bo 
že šlo!"), brez dlake na jeziku; 
skoraj bi upal staviti, da mu je 
za vse "vseeno", če ga ne bi že 
naslednji trenutek videl na 
odru, predanega dirigentski pa
lici ali instrumentu. 

Skupaj s Pihalnim orkestrom 
je šel skozi padce in vzpone, 
skozi prepričevanja, da ne gre, 

da mesto ne bi imelo takega or
kestra, zdaj v službi pri tem, 
zdaj pri onem, čeprav vedno pri 
Pihalnem orkestru. Ni mu težko 
obleči se v liikarico in sodelo
vati z godbeniki v karnevalski 
povorki ptujskega kurenlovanja, 
nastopati na številnih proslavah, 
slovesnostih ... 

Prisluhne predvsem pomlaje
nemu delu godbe in pred dvema 
letoma prične delati tudi Veliki 
plesni orkester. 

S e j e zadnja leta, kar je postal 
ravnatelj Glasbene šole Karola 
Pahorja v Ptuju, kaj bolj umiril? 
Poleg Pihalnega in Velikega 
plesnega orkestra gotovo ne. 

Anton Horvat je glasbenik, 
"maestro", kot mu radi rečemo, 
prijatelj mnogim, ki jim ni niko
li segel v roko, in vendar ga 
poznajo — njega in njegovo di
rigentsko palico, klarinet ali sak
sofon, violino ... Prijatelj vsem, 
ki imajo radi glasbo, tudi tistim, 
ki vas bo za praznični dan ob 
"nespodobno" zgodnji jutranji 
uri prebudil s svojimi godbeniki 
v novi dan — prvi maj. 

Nataša Vodušek 

MARKOVCI 

Č e t r t s t o l e t j a z b o r o v s k e g a p e t j a 
Pred petindvajsetimi leti je 

učitelj Štefan Vugrinec ustano
vil v Markovcih moški pevski 
zbor. Zbor še danes uspešno 
deluje in v nedeljo so pevci 
pod vodstvom sedanjega zbo
rovodje Janeza Bezjaka v 
osnovni šoli s koncertom pro
slavili svoj jubilej . V prazno
vanje so se vključili tudi pevci 
mešanega pevskega zbora iz 
Vidma pod vodstvom Maksa 
Vaupotiča. Tako je popoldne 
markovske nedelje izzvenelo v 
znamenju pesmi in petja. fl Foto: Laura 

K O M O R N I MOŠKI P E V S K I Z B O R 

Š t i r i d e s e t l e t p e t j a , v a j in u s p e l i o v 
v pclek je Komorni moški 

pevski zbor iz Ptuja pod 
vodstvom Franca Lačna pri
redil v dvorani Narodnega 
doma v Pluju svojim zvestim 
poslušalcem jubilejni kon
cert ob šiiridesellelnici. Z iz
branim programom, ki je bil 
neke vrste retrospektiva us
pešnih pesmi zadnjih petin
dvajset let, so pevci s svojim 
dirigentom navdušili poslu
šalce in se jim tako oddolžili 
za zvestobo pri spremljanju 
razvoja zbora. (Več o Ko
mornem moškem zboru in 
njihovem jubileju v eni na
slednjih številk Tednika.) Foto: Kosi 

POPRAVEK 

Vljudno se opravičujemo 
članici Folklorne skupine 
Lancova vas MARIJI JUS, 
ki smo jo v prejšnji številki 
časopisa prcimenovali^v Ma
rijo Rus v sestavku Ženska 
in moška moda nekoč, ko 
smo naštevali imena dobit
nikov Maroltovih značk. 
Hvala za razumevanje! 

Nataša Vodušelci 

Večer narodnih pesmi 
v petek. 30. aprilu, ob 19..^0 uri prireja Ženski pevski zbor 

DPD Svoboda Ptuj pod vodstvom Grete Glatz koncert z naslo
vom Večer narodnih pesmi. V goste smo povabile Mešani 
pevski zbor iz Deulschlandsberga. ki ga vodi g. Kurt VVeissen-
berger. Zbor se bo predstavil z narodnimi pesmimi, ki sesta
vljajo pretežni del repertoarja. V goste pride ?>5 pevcev sicer 
številčnejšega zbora. Lani so praznovali 120-letnico kulturne
ga društva, katerega član so. Zanimivo je . da že deset let sode
lujejo z Moškim pevskim zborom iz Radelj. Tudi nastopali so 
že v Radljah. 

Pevski večer bo zanimiv, saj bomo poslušalci lahko primer
jali njihovo in našo narodno pesem. Zato — prisrčno vabljeni! 

Vstopnice bodo na prodaj uro pred koncertom. 
Ženski pevski zbor DPD Svoboda Ptuj 

MMel <- projekt Jasiine fnm In Petra Srpčiča 
Nocoj se bosta v Klubu LDS na Vičavi s skupnim projektom z naslovom MIR.AKP^L 

predstavila Jasmina PREAC in PETKR SRPČIČ. Jasmina bo brala pesmi iz Antologije 
ljubezenske lirike, Peter pa bo predstavil svoje pesmi. 

Ptujsko občinstvo oba zelo do
bro pozna, saj sta se mu do sedaj 
že neštetokrat predstavila. Spom
nimo se samo Jasmine iz uspešne 
otroške predstave Mali strah Bav-hav. pa iz Kože megle. Dame iz Maxima in še in še bi lahko 
naštevali, vendar kot sama pravi, 
so ji omenjene tri predstave bile 
najbolj pri srcu in nanje so ji 
ostali najlepši spomini. 

To so bili časi, ko je obisko
vala srednjo šolo in so pri Bran
ki Bezeljak-Glazar začeli z Igrajmo se gledališče. 

Peter igra leto in pol in zago
tovo se ga boste spomnili po 
uspešni predstavi Publika in po Igralcu, ki ga je režiral. 

Ko sem ga vprašala, ali je kdaj 
razmišljal o igranju kot svojem 
poklicu, je povedal, da ga bolj za
nima režija, vendai' se mora na ta 
študij še pripraviti, in ko se bo 
čutil dovolj pripravljenega, se bo 
skušal lotiti študija režije: trenut
no študira ekonomijo. 

Mirakel Je njun skupni pro
jekt in zanimalo me Je, kaj sta 
z njim želela izraziti. 

Jasmina: "To je bil za naju ne
kakšen izziv, začelo pa se je na 
povabilo Kluba LDS. kjer T)ova 
nocoj tudi nastopila. Mogoče sva 
z Petrom želela prikazati dru
gačnost. Zanimivo je predvsem to. 
da iste teme, ki se pojavljajo v pe
smih, ki jih berem jaz. in v Petro
vih pesmih, kot so ljubezen, ra
zočaranje, zapuščenost. oba inter
pretirava povsem drugače. Upam. 
da bova še kdaj naredila kakšno 
skupno stvar." 

Peter: "Ko človek začne pisati 
pesmi, se nekega dne zave, da jih 
bo treba tudi predstaviti. Meni ta 
projekt pomeni izziv, pokazati lju
dem svoj drugi obraz. Ljudje me 
poznajo z ulice in iz javnega 
življenja, vendar povsem drugače, 
kot se bom predstavd sedaj. Tudi 
jaz mislim, da bi bilo lepo še nare
diti kakšno stvar skupaj z Jasmi-
no. vendar morava najprej speljati 
Mirakel — vrag si ga vedi. kaj bo. 

Pesmi pišem že šliri leta. vendar 
se je pri meni začelo povsem ne
zavedno; človeka paČ prizadenejo 
nekatere stvari in začuti, da mora 
to spraviti iz sebe. Pisanje je zame 
nekakšno čiščenje. Doslej še ni
sem objavljal in to bo moj prvi li
terarni večer. 

Še letos bom poskušal izdati zbir
ko |x;smi; pojavlja se možnost na 
Nizozemskem, kjer Slovensko dm-
štvo vsako leto izda dve knjigi, mo
goče bo letos ena izmed teh moja." 

Kaj vidva na splošno mislita 
o kulturnih prireditvah na 
Ptuju? 

Jasmina: "Prepričana sem. da 
imamo veliko "pravih" ljudi, ki 
lahko naredijo stvari na visokem 
nivoju, vendar se žal marsikaj 
ustavi zaradi denarja, pa tudi zara
di prehitrega tempa življenja in 
enostavno ljudje nimajo časa, pa 
tudi tudi prave volje ni zmeraj." 

Peter: "Na Ptuju se je začela 
uveljavljati mlajša generacija lju
di, ki več daje, kot pa se je vanjo 
vlagalo. Predstavljajo se na ra
zličnih področjih, kot so ročk kon
certi, pišejo tekste in jih objavlja
jo; zelo močna je tudi gledališka 
in plesna dejaYnost, vendar čudno 
— denarja ni. Škoda." 
Jasminin in Petrov Mirakel vas vabita nocoj ob 20.30 uri v Klub LDS na Vičavo II (zraven vojašnice). B. S. 

Občinska folklorna revija 
v nedeljo je bila na vSelih občinska folklorna revija, ki 

sc je je udeleži lo šest folklornih skupin iz ptujske občine 
in skupina France Prešeren iz Celja. Skupine so prikazale 
štajerske, prekmurske , gorenjske in pr imorske plese. 

Strokovni pogovor je vodil Branko Fuks, član strokovnega od
bora področnega združenja, ki je pohvalil napredek že tradicio
nalno dobrih folklornih skupin z našega območja. Velik napre
dek je po mnenju gospoda Fuksa prikazala ponovno ustanovlje
na folklorna skupine ptujske bolnišnice. 

Med skupinami j e nedvomno najbolj zasedena skupina iz Cir-
kovc. ki je letos imela že dve večji gostovanji (Bolgarija. Šved
ska). O gostovanju po Švedski bomo zapisali več v naslednjih 
številkah Tednika. H 
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S M R T P R V E G A D I R E K T O R J A R A D I A P T U J 

Komu verjpti 
Povsem jasno je, da je smrt I raiica IMohla, ki so j»a našli v njegovi j^araži 7. januarja 

1972, splet številnih dogajanj, katerih morda kljub razgovorom z razmeroma velikim 
številom ljudi s svojim vsakdanjim razmišljanjem ne moremo prav dojeti. Vseh razgo
vorov ne bomo objavili, saj k osvetlitvi problema niso prispevali nič bistveno novega, 
primer Je takrat buril duhove ptujskega vsakodnevnega utripa, o čemer Je samo štiri 
dni po smrti obvestil ptujski Javni tožilec Jože FriedI okrožnega kolego v Mariboru Vik
torja Lešnjaka. O Plohlovi smrti in nejasnostih v zvezi z njo so namreč razpravljali na 
seji komiteja ()K / K S Ptuj 10. Januarja tistega leta. In prav govorice in pričevanja od 
takrat so med ljudmi živi še danes. Kako tudi ne, saj ni nihče, predvsem pa ne politična 
srenja tistega časa, napravil prav nič, da bi govoricam odgovoril. Ljudi Je takrat vzne
mirjalo predvsem dejstvo, da kljub številnim očividcem ob najdenju mrtvega direktorja 
in njihovim razmeroma enotnim opažanj ni bila opravljena obdukcija. 

liralci se vsakodnevno odzi
vate na objavljene članke o 
Irancu Plohlu. Prejeli smo 
tudi pismo, v katerem nepod
pisani bralec očita avtorici, 
da je '^morilcem lepo umila 
roke", in zahteva objavo svo
jega sicer zanimivega pisma v 
našem časopisu. Žal mu mo
ramo sporočiti, da anonim
nih prispevkov ne objavlja
mo, seveda pa ni nujno, da 
njegovo ime podpišemo pod 
prispevek v časopisu, če tega 
avtor ne želi. V uredništvu ga 
pričakujemo. 

PRVA ZDRAVNICA NA KRAJU 
DOGODKA: ZAHTEVALA SEM 
OBDUKCIJO 

Po navedbah v pismu, ki g a j e 
napisal po službeni dolžnosti 
Jože Fiiedl tožilcu v Mariboru, 
smo se oglasili pri zdravnici 
Lidiji Trop, ki je kot stanoval

ka v "Plohlovem" bloku prva od 
zdravnikov videla truplo. Tako 
pripoveduje: "Povedala bom le 
to, česar se natančno spomin
jam. Bila sem doma. ko je nek
do, ne spomnim se, kdo je bil. 
po telefonu poklical, naj pridem 
v garažo. Plohi je bil že iz-
vlečen iz avta. bil je opečnato 
rdeč z mehurji po obrazu, po
dobne je imel tudi po sprednjem 
delu prsnega koša. Čeprav sem 
se do takrat že srečala z zastru
pitvami z monoksidom, na kar 
so kazale zunanje okoliščine — 
našli so ga v avtu — sem dobila 
nenavden vtis. Menila sem. da 
gre za opekline, in rekla, da bo 
vsekakor potrebna obdukcija. 
Takrat je prišel doktor Mileta. 
zato sem še enkrat ponovila 
svoje mnenje in rekla: 'Želim, 
da .se opravi sodna obdukcija.' 
V tistem trenutku me je nekdo 
izredno močno udaril od zadaj 
in zavedla sem se. da sem tudi 
j az ogrožena, da je to resna 
stvar, morda stvar udbe. Posle
dice sem tudi kasneje v življen

ju občutila. Takrat niti v sodelo
vanju s svojci nismo dosegli ob
dukcije, ker je doktor Mileta, 
tako so rekli, od nje odstopil. 
Tudi danes mislim, da bi obduk
cijo bili morali napraviti." 

Nasploh pripoveduje o teža
vah, ki so jih imeli po Plohlovi 
smrti, več tisti, ki so mu bili bli
zu, predvsem pa njegova ožja 
družina. 

DANES LAHKO 
STROKOVNJAKI LjJJGlBAJO 

Vzrok smrti — zastrupitev z 
ogljikovim monoksidom — je 
torej uradno ugotovil doktor 
Ante Mileta. Kaže, da se mu 
obdukcija ni zdela potrebna. 
Prav ta točka, torej neopravlje
na obdukcija, ostaja sporna še 
danes. Vendar danes zdravnik 
specialist patologije meni, da 
bi lahko bile poškodbe, o kate
rih smo pisali predvsem v 
prejšnji številki časopisa, nor
malne posmrtne spremembe, ki 
se v nekaterih okoliščinah lahko 

začnejo pojavljati zelo hitro. Ta
ko je pojasnil, da se prav vrhnja 
plast kože kmalu po smrti 
odlušči, sploh pa ob pritiskih 
(vemo, da so poskušali Plohlu 
dati umetno dihanje) in pre
našanju. Laik potem vidi "živo 
meso", rano. Prav tako bi žigi 
po trebuhu lahko pomenili spre
membe, ki se najprej pojavijo 
na mehkih delih telesa. In tako 
naprej. Seveda pa je tudi pove
dal, da je po dvajsetih letih na 
pamet, brez neposrednega ogle
da in trupla, nemogoče ocenje
vati tako delikatne stvari. 

KOMU VERJETI: URADNI 
RAZLAGI ALI GOVORICAM 

Tako bi se lahko ponovno 
vrnili na uradno potrjeni vzrok 
smrti, samomor z zadušitvijo. 
Tudi strokovnjak za krimina-
listiko j e imel nekatere pomi
sleke. Čeprav jc bilo okno ga
raže razbito, se lahko oseba za
duši tudi ob prižganem motorju 
v vozilu na prostem. Prav tako 
je razmisleka vredna, po njego
vem, prav izročitev trupla so
rodnikom, saj če bi se za pri-
kritje zavzemala neka uradna 
služba, bi prav pod pretvezo ob
dukcije lahko zadržali truplo 
pod nadzorom do pogreba. 

Tako se ob koncu samo po 
sebi odpira vprašanje: komu 
bolj zaupati? Uradnim insti
tucijam, ki vse po vrsti priča
jo o samomoru, aH ljudem, 
očividcem, sorodnikom, prija
teljem, ki o uradnem mnenju 
dvomijo? In še nekaj: kje je 
iskati vzrok za tako neverjet
no nezaupanje uradnim mne
njem? Prav ta primer je nam
reč nezaupanje samo poj^Iobil. 

Za razvozljanje skrivnostne 
smrti se nam tako ponuja več 
možnosti. Prva je gotovo urad

na, to je samomor z zadušitvijo. 
Izjemno težko bi bilo danes ve
rodostojno ovreči to trditev. 

Druga možnost je osebni ob
račun tistih, ki so bili Plohlu za
radi izzivanj in nepremišljenih 
izjav najmanj naklonjeni. Cel
jski novinar Peter Kavalar, ki 
takrat o dogodku ni smel obja
viti svojih člankov, še danes 
meni, da je šlo za obračun niž
jih oficirjev z njim. Možnost, ki 
pa bi morala biti ponesrečena, 
saj je težko verjetno, da bi se 
kdorkoli spustil zaradi takega 
osebnega vzroka v kaj drugega 
kot pošten pretep. 

Poklical je tudi Tone Kme-
tec in povedal, da k Plohlo-
vim, kot je pričala hčerka 
Nataša v prejšnji številki, ni 
poklical, prav tako ni po
grešal svojega potnega lista. 
Meni, da je očitno poklical 
nekdo, ki se je predstavil z 
njegovim imenom. 

Tretja možnost je v naprej pri
pravljen fingiran oziroma uprizor
jen samomor, ki je izpeljan skoraj 
do potankosti premišljeno in bi 
lahko bil delo profesionalca, neko
ga takšnega torej, ki mu svet smrti 
ni tuj. Seveda je zelo veliko 
vprašanje motiv. Izklučiti bi velja
lo dnevno politiko, saj je ta tako aU 
tako že izvedla vse formalne po
stopke. Morda je prav tukaj smi
selno zapisati izjavo žene Marije, 
ki ji je Frane rekel, da ji bo nekoč 
nekaj zelo pomebnega povedal, 
vendar zaenkrat še ne sme. V tej in 
prejšnji možnosti gre za to. da bi 
nekdo najverjetneje nezavestnega 
človeka pripeljal v garažo in pustil 
teči avtomobilski motor. 

Najbrž obstaja še kakšna 
možnost. Ponovimo tukaj misel 
enega izmed sogovornikov, naj 
tisti, ki zares kaj ve, to danes 
vendar pove! ^ . 

KJE SO DOKUMENTI 

v zvezi z institucijami pa še ne
kaj. V času "raziskovanja" smrti 
Franca Plohla smo seveda na vseh 
mogočih ravneh iskali tudi doku
mente, ki bi kakorkoli osvetlili ta 
primer. Žal nismo našli nikjer 
ničesar. Niti zapisnika policije (ra
zen zabeležke o samomoru z za
dušitvijo) niti ocene kriminalistov 
(čeprav so bili na kraju dogodka) 
niti nadaljevanja spisa (samo 
omenjeni Friedlov dopis) na mari
borskem tožilstvu niti ovadbe, za
radi katere se je zgodila politična 
izključitev dober teden pred 
smrtjo. Nič na občinski ravni, nič 
na republiški, nič v arhivih. Ali je 
primer bil res tako čist in jasen ali 
pa gaje kdo pač pozneje počistil. 

Ali je bil l<>ane Plohi umor
jen ali ne, ostaja nepojasneno 
in govorice imajo še dalje pro
sto pot. Komu verjeti — urad
nemu mnenju ali govoricam, 
je osebna odločitev vsakega 
posebej. Nekaj pa je gotovo. 
Besede, ki jih je Frane Plohi 
izrekel v gostilni, so bile v ta
kratni politični situaciji zado
sten razlog za popoln družbe
ni linč. In prav tega so nad 
prvim direktorjem Radia 
I'tuj, ki je potegnil za takrat
no politično stvarnost nekaj 
preveč liberalnih potez, izve
dli. Izključen je bil iz edine 
politične organizacije, / v e z e 
komunistov, in razrešen z de
lovnega mesta direktorja Ra
dia, ovadbi zaradi govorjenja 
v prid hrvaški pomladi in pro
ti bratstvu pa bi tudi nujno 
sledil kazenski po.stopek. 

Prihodnjič: Kam je izgini
lo gradivo ptujske Zveze ko
munistov Milena Zupanič 

Lenapške itovice 
ZEMLJO PREPOČASI VRAČAJO 

Tudi nekateri lenarški poslanci in poslanke so v petek pustili čakati 
svoje kolege petdeset miiuit. .Sprejeli so občinski proračun za letošnje 
leto. ki znaša 469 milijonov tolarjev. Seveda še vedno ni dovolj denarja 
za vse porabnike, zato so sprejeli tudi nekatere dopolnitve. Med njimi 
/udi pripombo, ki se nanaša na uporabo sredstev za regresiranje obre
stnih mer pri naložbah v kmetijstvo in za pospeševanje drobnega gospo
darstva, za kar naj bi namenili denar, ki ga bodo iz republike dobili za 
izravnavo občinskega proračuna. 

Tudi na petkovem zasedanju skupščine so se perečega problema le-
narške obvoznice spet samo dotaknili. 

Med pobudami in predlogi poslancev je Jože .Šumandel predlagal, da 
bi tudi v Lenartu uredili sejmišče, saj morajo kmetje sedaj kupovati in 
prodajati živino v drugih občinah. Poslanci so tudi predlagali, da bi mo
rali končno vzpostaviti tržni red na lenarški tržnici. 

Največ časa in zelo burno pa so lenarške poslanke in poslanci razpra
vljali o denacionalizaciji. Poslanec Ivan Rop je v imenu Društva ra
zlaščencev občine Lenart in Slovenskih goric zastavil lenarški skupščini 
kar nekaj vprašanj, še več pa občinski vladi ter pristojnemu upravnemu 
organu. Po njegovem mnenju poteka delo na tem področju prepočasi, saj 
bi morali zernljo vrniti v čim krajšem času. 

Zahtevajo tudi. da se v tridesetih dneh vrnejo vsa kmetijska zemljišča, 
za katera je bdo ugotovljeno, da so na dan uveljavitve zakona o denacio
nalizaciji bili njih lastniki kmetje (vneseni v zemljiško knjigo), sedaj pa 
jih hasnujeta in z njimi gospodarita Sadjarstvo in Žipo. 

Od pristojnega občinskega upravnega organa tudi zahtevajo, da se o 
problemih, ki so nastali med zasebniki ter podjetjema Žipo in Sadjar
stvo, takoj obvesti republiški kmetijski minister, odgovorne ljudi v pod
jetjih pa pokliče na odgovornost. 

Društvo bo s svojimi zahtevami seznanilo tudi slovensko vlado, parla
ment in poslanski klub Slovenske ljudske stranke. 

Poslanci so govorili tudi o uresničevanju programa občinskega samo
prispevka v preteklem letu in o razvoju programa sadjarstva in vino
gradništva v občini Lenart. Župan Jože Skrlec je tudi poudaril, da bi mo
rali intenzivneje pristopiti k oblikovanju ustrezne kmetijske politike in 
da morata občinski izvršni svet in skupščina zavzeti enotna stališča o 
nadaljnjem razvoju kmetijstva in turizma. 

HITREJE DO GOTOVINE 
Tudi v Lenartu je Kreditna banka Maribor v Partizanski ulici 1 name-i 

stila bankomat Tako bo lahko sedaj tri tisoč občanov, ki poslujejo s te-; 
kočimi računi, prihranilo nekaj časa pri čakanju v vrstah in hitreje prišloj 
do gotovine. Vodja lenarške ekspozitiue Mira HerganI je povedala, da; 
so >,e izdali več kot 2()() kailie. ^ j 

ODKumû  I 
Na Sekretariatu za liružbeno gospodaiske zadeve pri SO Lenart soi 

nam povedali, da so od 190 stanovanj, ki so občinska last. prodali 58. od; 
•e'ga kar .36 solidarnostnih stanovanj, saj jim zakon tega ne omejuje.Več. 
kot polovica stanovanj je bila prodanih na obročno odplačevanje, in si-; 
'-C rod K) do 20 let. " " ' \ 

Socialna stanovanja iz obstoječega fonda stanovanj bodo določili poj 
19. oktobru letos, po končanem procesu privatizacije stanovanj in po do-; 
'očilih stanovanjskega zakona. j 

O konkretni porabi sredstev, pridobljenih s prodajo stanovanj, bodo, 
uljočali organi stanovanjskega sklada občine Lenart, ustanovljenega z\ 
odlokom v lanskem decembru. j 

Občinski sklad pa se bo povezal z republiškim skladom in bančnimi] 
Ustanovami ter skupaj z drugimi organi občine poskušal zagotoviti celo-j 
^tno reševanje stanovanjskih potreb. To je v veliki meri odvisno od tega,j 
* t̂)liko dodatnih sredstev bo občinska skupščina v okviru proračuna po-1 
'̂ 'g sredstev kupnin namenila za stanovanjske potrebe. S tem bi poleg; 
pridobitve stanovanj oziroma novogradenj za nujne potrebe socialnih^ 
^ipravičencev lahko vsaj do neke mere z ugodnimi krediti pomagala za-; 
dovoljiti tudi ostale stanovanjske potrebe, še zlasti mladih družin. 

Marija Slodnjak: 

Zanimivosti iz 
ormoške občine 
P R V O M A J S K O S R E Č A N J E N A J E R U Z A L E M U 

Krajevni svet SSS Ormož pripravlja 1. maja ob 10. uri na Je
ruzalemu tradicionalno srečanje. Po krajšem pozdravnem nago
voru se bo pričel prvomajski koncert Pihalnega orkesta Ormož, 
ki bo že v zgodnjih jutranjih urah igral budnice po raznih krajih 
ormo.ške občine. 

Planinsko društvo Maksa Meška iz Ortnoža pa za isti dan pri
pravlja prav tako tradicionalni pohod na Jeruzaletii. 

S E D E M N A J S T I P R A Z N I K V I N A V P O D G O R C I H 

Turistično društvo Podgorci in Društvo vionogradnikov Ijutomersko-
ormoških goric Jeruzalem pripravljata v maju praznik vina. Zbiranje 
vzorcev bo 13. maja med 14. in 18. uro na že običajnih zbirnih mestih 
na terenu in v prosvetni dvorani v Podgorcih. 14. maja bodo vina raz
vrstili po ostanku nepovretega sladkorja. Strokovno ocenjevanje vina ob 
prisotnosti občinstva pa bo v soboto. 15., in v nedeljo. 16. maja. Praznik 
vina bodo nadaljevali 22. maja z odprtjem razstave ter zabavnim 
večerom. Osrednja prireditev in svečana podelitev priznanj sodelujočim 
vinogradnikom in priznanj za urejeno okolje ter prodaja kulinaričnih do
brot pa bo v nedeljo, 23. maja. 

Kot dokaz, da so odnosi med družbenimi in zasebnimi vinogradniki že 
dalj časa mnogo boljši, kot so bili v preteklosti, bodo letos v Podgorcih 
prvič ocenjevali tudi vina iz družbenih kleti Ptuja, Ormoža, Ljutomera 
in Gornje Radgone. Namen skupnega nastopa je promocija najžlaht-
nejšega proizvoda Prlekije — vina. 

Pokroviteljica letošnje podgorske prireditve je občina Ormož, obe so
sednji, Ptuj in Ljutomer, sopokroviteljici, vse tri pa so obenem nosilke 
promocije ožje domovine — Prlekije. 

C E L O S T N A P O D O B A P O D E Ž E L J A 

V krajevni skupnosti Ivanjkovci so pripravili že dva večera med
sebojnega druženja, kjer se krajani ob problemih pogovorijo, kaj 
lahko naredijo za prihodnost svoje krajevne skupnosti. 

Problemov v kraju ne manjka. Nezaposlenost narašča, premajhne 
so zmogljivosti šole in vrtca, neurejeni pločniki, prehodi za pešce, 
zasebni komunalni problemi, neurejena kmetijska zemljišča, divja 
odlagališča smeti, neprimerne lokacije za skladiščenje starih avto
mobilov .... Ima pa kraj priložnosti, k i j ih dajejo vinogradništvo in 
sadjarstvo, turizem, predvsem kmečki, družinske kmetije in vinska 
cesta, kar pa mora dobiti svojo pravo vsebino. Cilj vsega j e boljše 
življenje posameznika in krajevne skupnosti kot celote. 

Na zadnjem srečanju so govorili tudi o podjetništvu in malem go
spodarstvu. Pogovore je vodil Leon Filipic. Vida Topolovec 

Iz bistriške oličine 
1 . M A J N A B O Č U 

Svobodni sindikati iz Slovenske Bistrice in Planinsko društvo 
Poljčane pripravljajo 1. maja ob 11. uri prvomajsko srečanje pri 
planinskem domu na Boču. Po krajšem nagovoru Dušana Delička 
bo bogat kulturni program. Sodelovali bodo Pihalni orkester Impol, 
Marko Cvahte kot Jurij Vodovnik, v program so vključili še razna 
športna tekmovanja, prižgali pa bodo tudi simbolični ogenj. Za za
bavo bo skrbel ansambel Franca Lesjaka iz Rogaške Slatine. 

V I D E J I T U D I L O N Č N I C E 

V Ideji, poslovalnici slovenjebistriške Planike, imajo zadnja dva me
seca ob obilici domače in uvožene kozmetike, kristala in drugega, kar 
lahko podarite svojim najbližjim ob njihovih praznikih, tudi veliko 
lončnic, pravih eksotlkov. uvoženih prek mariborske Florine iz Nizo
zemske. Vsem, ki bodo želeli imeti v stanovanju ali na balkonu ume
telno zasajene okrasne rastline, bodo pri Ideji pošiljali korita v Mari
bor in pri Florini jim jih bodo zasadili lepo in strokovno. 

Ob vsem navedenem imajo v zadnjem času še bogato ponudbo 
zlata za birme, od prstanov in verižic do ročnih ur. 

O D L A G A L I Š Č E R A D I O A K T I V N I H O D P A D K O V 
V B I S T R I Š K I O B Č I N I ? 

Na zemljevidu odlagališč radioaktivnih odpadkov v naši državi, 
ki g a j e minuli teden objavila Republika, j e tudi večji del dveh bi
striških krajevnih skupnosti — Makole in Studenice. Krajani so 
ogorčeni, saj so v teh krajih pričeli razvijati turizem, pa tudi črpa
lišča zdrave pitne vode so na teh območju. 

P R I Z N A N J A P R I R E D I T V E 
D O B R O T E S L O V E N S K I H K M E T I J I 

Na četrti prireditvi Dobrote slovenskih kmetij, ki je bila v Mino-
ritskem samostanu v Ptuju, so se odlično odrezali tudi predstavniki 
bistriške občine. Srebrno priznanje za mešani kruh z rženo moko je 
prejela Slavica Rebernak iz Kočna. bronasta priznanja pa M Inka 
Keršič iz Kočna za pšenični kruh brez dodatkov. Slavica Reber
nak za pšenični kruh z dodatki ter za medenjake. Helena Boček iz 
Nadgrada (Oplotnica) za rženi kruh. Hcdvika Kočnik iz Keblja za 
rženi kiuh in Ivanka Goričan iz Gabrnika za rogljičke. 

1 3 . S R E Č A N J E F O L K L O R N I H S K U P I N 

Minulo soboto je v črešnjevskem domu kulture potekalo 1.3. 
srečanje folklornih in tainburaških skupin bistriške občine. Nasto
pile so tri šolske skupine (iz Tinja. mentorica Slavica Gracej. La-
poija. mentorica Ivanka Hozjan. in z Zgornje Ložnice. mentorica 
Maijana Jereb), tamburaški skupini Aniona Švagana PD Anice Čer-
nejeve iz Makol. vodi jih Marjan Dreo. ter iz KUD .Šinarino na Po
horju, mentorje Hinko Sernec. 

Od nekoč številnih odraslih folklornih skupin so tokrat nastopile 
samo tri: iz Tinja — mentorica Slavica Gracej. Poljčan — mentor 
Branko Fuks ter Makol — mentorica Marija Planine. 

Vida Topolovec 

Pripadniki specialne lirigade IVIORIS na šolanju v Mošltanjcil] 
Na letališču v Moškanjcih se je dobrih de

set dni usposabljal del specialne brigade MO
RIŠ, ki je v primeru potrebe namenjena v 
glavnem za zaščito državnega vodstva Repu
blike Slovenije. Pod vodstvom ptujskih padal

skih učiteljev so opravili tisti pripadniki, ki 
so se odločili za diverzante^ in izvidnike, 
prve skoke s padali. Skakali so iz letala AN 
2, sicer namenjenega prav tovrstnemu 
šolanju, pa tudi za potrebe kmetijstva, ki so 

si ga izposodili na Hrvaškem, saj v Sloveni
ji tovrstnih letal nimamo. Tako so se za 
skoke s padali usposobili prvi poklicni slo
venski vojaki. Specialno brigado MORLS 
bomo predstavili v naslednji številki. McZ. 
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N^večkpat zagori zaradi človeške malomarnoii 
Začetek letošnje pomladi je bil /aradi dolgotrajnejša 

sušnega obdobja z vidika po/.arne varnosti zelo nevaren, 
/ a t o je na predlog inšpektorata za požarno varnost občin 
Ormož in l*tuj občinski upravni or}»an sredi marca izdal 
odredbo o prepovedi kurjenja v naravi in ta je bila pre
klicana šele po nekajdnevnem dežju v sredo, 15. aprila. 

Ali je prepoved zalegla, ali j e 
vplivala na zmanjšanje števila 
požarov? Edvard Kozel, vodja 
inšpektorata za požarno varnost 
pri upravi za inpšekcije SO Or
mož in Ptuj. je povedal: 

"Ali j e prepoved resnično za
legla ali ne. je sedaj le težko 
ugotavljati. Dejstvo pa je , da v 
času prepovedi na našem ob
močju nismo imeli nobenega 
večjega travniškega ali gozdne
ga požara, pa čeprav so bili 
vmes tudi velikonočni prazniki, 
ko so po tradiciji zagoreli šte
vilni ki-esovi. 

V letošnjem letu smo do 31. 
marca imeli že 17 požarov in tri 
reševalne intervencije. Zagorelo je 
5 stanovanjskih objektov, imeli 
smo tri manjše travniške in gozdni 
požar, ki pa niso pustili večjih po-
.sledic. V vseh drugih požarih pa so 
bili najpogostejši vzroki rizične 
elektroinstalacije in najrazličnejše 
gradbene pomankljivosti. Seveda 
pa je neposredno vsaj 75 odstotkov 
vseh požarov povzročil človek s 
svojo malomarnostjo in nepravil
nim odnosom do ognja in požarno 
nevarnih snovi." 

V lanskem letu je bilo na ob
močju ptuj.ske in ormoške občine 

76 požarov; od tega 21 na družbe
nem in 55 na zasebnem premožen
ju. Skupno požarno škodo so oce
nili na blizu 25.5 milijonov tolar
jev.od tega prek 3,7 milijone na 
družbenem in 21,7 na zasebnem 
premoženju. .Števdo požarov je v 
primerjavi z letom 1991 večje za 
23 pož"arov ali za 43,4 odstotkov; 
večja pa je tudi požarna škoda in 
sicer za blizu 16 milijonov tolar
jev ali za celih 166 odstotkov. 

Požarni inšpektor Iklvard Kozel 
pripisuje rast števila požarov v le
tu 1992 predvsem nekontrolirane
mu kurjenju v naravnem okolju, 
ter izredno sušni pomladi in polet
ju. Tako je bUo lani kar 28 trav
niških požarov, v šestih primerih 
pa je zagorel tudi gozd. 

Kateri so bili večji požari? 
•"Večjih požarov na družbenem 

premoženju lani ni bilo razen 23. 
avgusta v odkupni postaji mari
borske Surovine v Ptuju, kjer je 
nastalo za več kot 3 milijone tolar
jev škode. Precejšnje so tudi ško
de na zasebnem premoženju. Med 
večje tovrstne sodi požar, kije 14. 
maja opustošil kar tri gospodarske 
objekte v Mali vasi, kar je pov
zročilo za več kot 4 milijone tolar
jev požarne škode." 

Med požarno ogrožena sodi staro mestno jedro v Ptuju, ki je težko do
stopno in na dvoriščni strani polno požarnih nevarnosti. Foto: M. Ozmec 

P R I G A Š E N J U N I H Č E 
P O Š K O D O V A N 

Opremljenost gasdsk ih enot na 
našem območju je zadovoljiva. 
Kako pa ocenjujete njihovo uspeš
nost pri gašenju lanskih požarov? 

"Gasilske enote so sodelovale 
pri 69 požarih in ocenjujem, da so 
bile v 61 primerih uspešne, se
demkrat so bile delno uspešne in 
enkrat neuspešne. Pri vseh požarih 
je sodelovalo 1.173 gasilcev, ki so 
z gašenjem in reševanjem opravili 
2.412 prostovoljnih delovnih ur. 
Dodati pa moram, daje pri gašen
ju sodelovalo tudi 290 občanov, 
pri čemer je razveseljivo predv
sem dejstvo, da v vseh požarih ni 
nihče izgubil življenja, pa tudi 
poškodovan ni bU nihče. 

Naloge požarnih inšpektorjev so 
na območju obeh občin zagotovo-
zelo široke. Ali jih dva požarna 
inšpektorja zmoreta? 

"Dejstvo je, da požarna inšpek
cija v skladu z zakonskimi pobla-
stili opravlja nadzor nad izvajan
jem predpisov o varstvu pred 
požarom na območju občin Ormož 
in Ptuj. Tako smo po podatkih ko
nec lanskega leta imeli v nadzoru 
natanko 1.962 najrazličnejših ob
jektov; od tega je na območju 
ptujske občine 1.571 objektov, na 
območju ormoške pa 381; dve 
tretjini sta v zasebni lasti. Logično 
je, da v vseh teh objektih dva 
požarna inšpektorja praktično ni
sva mogla opravhi prevnentivnih 

kontrolnih pregledov. Podatki pa 
povedo, da sva vendarle pregleda
la okoli 40 odstotkov vsega." 

Koliko pregledov ste lani 
opravili in kakšne so bile vaše 
ugotovitve? 

"V lanskem letu je bilo opra
vljenih 307 rednih in kontrolnih 
inšpekcijskih pregledov. Na osno
vi ugotovitev je bilo izdanih 79 
ureditvenih določb za odpravo 277 
ugotovljenih napak, nepravilnosti 
in pomanjkljivosti, zaradi katerih 
je bila posredno ali neposredno 
ogrožena požarna varnost. Nepra
vilnosti, zaradi katerih bi morala 
biti izrečena prepoved uporabe, ni 
bilo. Sicer pa so bile najpogo
stejše napake in pomanjkljivosti 
pri električnih instalacijah in stre
lovodih ter gasilskih tehničnih 
sredstvih, ki so pogosto neredno 
vzdrževana. 

Pri inšpekcijskih pregledih pa 
smo žal ugotovUi, da je na račun 
pomanjkanja dela in težke gospo
darske situacije okrnjena tudi 
požarna varnost. Med delavci, ki so 
na čakanju, so žal tudi poklicni ga
silci, zato gasilska tehnična sred
stva niso vzdrževana po predpisih. 

Glede na te ugotovitve bi moral 
program dela požarne inšpekcije 
bolj temeljiti na nadzoru izvajanja 
predpisov, kar pa je zaradi drugih 
dolžnosti skoraj nemogoče (sode
lovanja na lokacijskih razpravah, 
pri tehničnih pregledih objektov, 
komisijskih pregledih za ustanovi
tev podjetij in obrti)." 0^'l 

Skrivnost je v delu m počitku 
Lepo je na Ločkem Vrhu, le dober kilometer od Destrnika. Samo po grebenih tu

kajšnjih hribčkov greš, dokler te drobna makadamska cesta ne pripelje do matere, kot 
kliče Antonijo Fridl njenih šest otrok, devetnajst vnukov in deset pravnukov, pa tudi so
sedje. Izpred njene hišice se vidi skorajda "ves svet". Kot na dlani so Trnovski Vrh, 
Trojica, Trije kralji, Polenšak, Vitomarci ... 

Antonija Fridl z Ločkega Vrha 

"Rodila sem se v Doliču 27. 
aprila 1903. Omožila pa sep-
teinbra leta 1925 z Janezom in 
nato smo 40 let živeli po tujih 
hišah. To ni bilo nič lepega. 
Sele dolgo po moževi smrti se 
je ponudila priložnost, da smo 
kupili to hišo od Pukšiča iz Se-
jancev. Hiša je lesena. Pred tre
mi leti smo jo na novo obložili 

z trstičjem in ometali. V redu je, 
ja. Vsa j e podkletena in tudi 
podstrešje je uporabno," mi raz
kazuje svoj dom Antonija Fridl. 

"Z možem sva bila samo 25 
let skupaj. Potem ga je pobral 
rak in s sedmimi otroki sem 
ostala sama. Najmlajši je imel 
šele tri leta. Sicer pa sva imela 
11 otrok, vendar so štirje že 

majhni umrli. Preživljala sem se 
s tem, da sem pomagala kme
tom. Kar 38 let sem hodila delat 
k Zampi. Ko sem bila bolna, me 
je prišel Zampa obiskat. Leta 
1952 sem prečitala v časopisu, 
da bi lahko dobila pokojnino. 
Šla sem na občino in jo res do
bila. To je bil edini denar, ki 
smo ga imeli." 

Antonija Fridl je čvrsta žen
ska IN JI devet križev ni prav 
videti. Je pa tudi zgovorna, tako 
da bi lahko klepetali ves dan. 
Vsak dan jo obiskujeta sinova 
Janko in Rudek ter njuni ženi, 
ki stanujeta v bližini. Sicer pa 
ena hčerka živi v Avstriji, druga 
v Kapli na Koroškem. Antonija 
pravi, da zase še vedno skuha, 
prav tako opere na roko vse ra
zen posteljnine, ki jo da snahi v 
stroj. Tudi čisti po hiši, pa kaj 
malega postori na vrtu. Rada 
posluša radio, bere Tednik in 
gleda televizijo. Vendar ne prav 
dolgo. Že okoli osmih gre vsak 
dan v posteljo. Morda je prav v 
tem skrivnost dolgega življenja. 

M. Zupanič 

Nov RTV servis v Bukovcih 
Branko Veselic je obrtno 

dejavnost pričel 1991. leta, ko 
je v Dornavi 48 odprl RTV 
servis in inehaniko. Pred krat-
kitn pa je odprl drugo delavni
co. Prostore je dobil v nek-
datiji mizarski delavnici Jane
za Fori^tnariča v Bukovcih 
99/a, kjer je na voljo .še več 
lokalov za različne dejavnosti . 

" l judje iz Haloz in drugih 
krajev, ki so z vzpostavitvijo 
meje s Hrvaško čez noč ostali 
brez možnosti, da bi te in druge 
storitve iskali v sosednji državi, 
so mi predlagali, da bi delavni
co odprl v kraju, ki j im je bliže. 
Možnost se je pokazala v Bu
kovcih. Tu imam 63 m- veliko 
delavnico in okrog 20 m- skla
dišča. Popravljam vse vrste tele
vizijskih, radijskih in telefon
skih aparatov, drobne gospodin
jske aparate, hišne računalnike 
in nekatere industrijske stroje, 
montiram pa tudi satelitske in 

zemeljske antene. Želim si. da 
bi delavnici uspešno delali in da 
bi bile stranke z mojimi storit
vami zadovoljne." 

Servis v Dornavi dela od 7. 
do 12. ure in od 17. do 20. ure. 

v Bukovcih pa od 7.30 do 12. 
ure in od 14.30 do 18. ure. Tele
fonska števila servisa je 795-
078. v Bukovcih pa 766-271. 

MG 

Branko Veselic v delavnici v Bukovcih. Foto: Kosi 

Novinarji srednjeevropsid držav v Ptuju 
Na povabilo zunanjega mi

nistrstva Republike Sloveni
je in v organizaciji Urada za 
informiranje pri republiški 
vladi so bili v Sloveniji na 
obisku novinarji iz držav 
Srednjeevropske iniciative 
— iz Češke, Hrvaške in Av
strije. Prejšnji petek in sobo
to so se ustavili tudi v Ptuju, 
si ogledali muzejske zbirke, 
mesto, Ptujske toplice in 
ptujsko klet. NaV 

Novinarji pokušajo ptujska vina 

Gebelaiijin^razstavilonečkiM^^^^ 
Tudi letos so se tržnega dela razstave Dobrote slovenskih kmetij Ptuj '93 udeležili 

čebelarji iz več čebelarskih društev občine Ptuj. S ponudbo naravnih čebelnih pridel
kov so popestrili tržni del prireditve. 

Zveza čebelarskih društev 
Ptuj je za predstavitev čebel
nih izdelkov izdala priložno
stni bilten, v katerem se moje 
ime povezuje z lektorskim de
lom. Vse obiskovalce priredit
ve, ki so dobili v roke bilten 
Zveze čebelarskih dru.štev 
Ptuj, obveščam, da navedene
ga biltena nisem lektoriral, saj 

za tako delo nisem usposo
bljen. Menim, da bi bil bilten 
pred izdajo potreben vestne 
lektorske korekture , saj ni na
pisan v dovolj razumlj ivem in 
pravi lnem jeziku. 

Ne glede na napake pri izda
ji biltena pa je videti , da so se 
ptujski čebelaiji z bogato po
nudbo naravnih čebelnih pri

delkov, raznih medenih napit
kov in peciva znali prepričlji
vo predstaviti obiskovalcem 
prireditve. 

Prepričan sem. da se bodo 
čebelarji tudi naslednje leto 
udeležili prireditve in da bo 
Zveza čebelarskih društev Ptuj 
ob tej priliki izdala bilten, pisan 
v lepem slovenskem jeziku. 

Albert Brenkovič, pravnik 

T H j e k a i u l i c i a t i z a ž u p a n a 
Poleg kandidata za župana 

Destrnika I^Vanea Pukšiča. ki 
so ga predlagali Demokratska 
stranka, Sociademokratska 
stranka in neodvisni kandidati, 
o čemer smo že poročali, sta na 
destrniški kandidatni listi za 
župana še dva kandidata: Janez 
Žampa. član Slovenske ljudske 
stranke, in Ivan Burina, samo
stojni kandidat, ki ga je predla
gala skupina krajanov. Tako bo
do poleg članov sveta kiajevne 
skupnosti, v katerega bo izvol
jen iz vsake vasi po en član, to
krat prvič namesto predsednika 
volili župana. Tako so namreč 
določili s statutarnim sklepom 
sveta krajevne skupnosti. Spre
memba je zaenkrat sicer samo 
formalna, gre pa za to, da se 
Destrničani na ta način tudi že 
pripravljajo na lokalno samou

pravo. Tej bodo na volitvah na
menili posebno anketno vpra
šanje, in sicer bodo krajani ime
li možnost zapisati, ali so za sa
mostojno občino Destrnik ali za 
priključitev h krajevnima skup
nostma Trnovska vas in Vito
marci, ali za priključitev k me
stni občini Ptuj, pa tudi, ali so 

za spremembo imena kraja v 
Sv. Urban. Ta anketa seveda ne 
bo direktno vplivala na zakon
ske odločitve, bo pa pokazala 
željo krajanov. Volitve v krajev
ni skupnosti Destrnik bodo 16. 
maja, do takrat pa bodo tekle 
predvolilne aktivnosti. McZ 

O b i s k iz N e m č i j e 
pri p t u j s k e m IS 

Ptuj je prejšnji teden ponovno obiskal grof Vilavicencio 
Margelli z ženo, z njim pa tudi gospod Flotto, direktor gospo
darske zbornice v Hamburgu. S predsednikom izvršnega sveta 
Brankom Brumnom sta se pogovarjala o poslovnem sodelovan
ju in o možnostih gospodarsko-turističnega vlaganja v občini. 
Ogledali so si tudi grajski kompleks Turnišče. McZ. 
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Sppoiemanle proračuna po ptujsko 
Osrednja točka ponovljene 

35. seje Skupščine občine Ptuj 
je bila ra/prava in sprejem pro
računa SO Ptuj. 

Že ob sprejemu osnutka pro
računa je bilo veliko pripomb iz 
vrst različnih poslancev. Predla
gani osnutek proračuna je izra
zito naklonjen vlaganju v pro
grame mesta Ptuja. Zapostavlje
ne so potrebe v podeželskih 
krajevnih skupnostih, posebej 
Še tiste v Slovenskih goricah in 
Halozah. Prav tako je predvide
no premalo sredstev za razvoj 
podjetništva, kmetijstva, .socialo 
in ljubiteljsko ali neinštitucio-
nalno kulturo. 

Na seji skupnega Kluba po
slancev SLS in SKD 29. marca 
1993 nismo zaključili razprave 
o predlogih amandmajev, ker 
želimo, da se predlogi še dopol
nijo. Skupni poslanski klub je 
bil ponovno sklican 13. aprila 
1993 pred zasedanjem skup

ščine. Na seji smo obravnavali 
vse predloge in jih še dopolnili 
z nekaterimi novimi. 

To so edini razlogi za pozno 
vložitev amandmajev, ki sem jih 
na začetku razprave v imenu 
skupnega poslanskega kluba po
dali na seji skupščine v ustni in 
pisni obliki. 

Za prvovrstno presenečenje je 
takoj po predložitvi amandma
jev poskrbel predsednik skup
ščine g. Rajher s svojim komen
tarjem, češ da j e takšen način 
zavlačevanje ... in s podobnimi 
ocenami. Pri tem sem poslance 
skupščine seveda seznanil z 
vsemi razlogi za pozno vložitev 
amandmajev. 

V odmoru smo na klubskem 
posvetu umaknili dva aman
dmaja, ki sta govorila o raciona
lizaciji občinske uprave, za kar 
so se zavzemali predvsem po
slanci SLS. 

V nadaljevanju zasedanja 
skupščine so poslanci z večino 
glasov zavrnili razpravo o vseh 
naših amandmajih. Tako nam je 
veliko vloženega dela in časa 
šlo v prazno. 

S takšnim zavračanjem je veči
na poslancev v ptujski skupščini 
onemogočila razpravo o spremem
bah proračuna, ki sta ga predložili 
dve največji stranki v naši skup
ščini. Prepričan sem, da se podob
na situacija ne bi mogla primeriti 
v nobeni drugi občinski skupščini. 
Zagotovo pa ne v državnem zboru 
ob sprejemu tako pomembnega 
akta, kot je proračun. 

K takšnemu izhodu je verjetno 
pripomogel tudi predsednik IS g. 
Brumen, ki je ob razlogih za za
vrnitev amandmajev navajal, da 
imajo nekatere stranke nalogo 
rušiti proračun in s tem tudi IS. 
Takšno utemeljitev je g. Brumen 
že dal večkrat in zato ga javno po
zivam, naj to tudi dokaže. Če svo
je trditve ne bo dokazal, pomeni 

to, da javno širi laži, s katerimi 
dela politično škodo, še posebej 
SKD in meni osebno. 

Lokalni časopis Tednik je o 
sprejemanju proračuna občine Ptuj 
poročal zelo površno. Novinarka 
Tednika ga. Nataša Vodušek je v 
svojem prispevku navedla samo 
en amandma in še tega je predsta
vila na način, kot da je to aman
dma Ivana Jurkoviča, v resnici pa 
je bil to amandma skupnega Kluba 
poslancev SLS in SKD. V svojem 
imenu pa sem podal amandma o 
Turnišču kot izobraževalnem, 
kmetijskem in turistično-informa-
tivnem centru. 

PRHDLAGATELJ 
AMANDMAJHV SLS IN SKD: 

Ivan Jurkovič. dr. vet. med. 

M u č e n j e ž i v a l i 
6. aprila je bilo cepljenje psov 

v Zg. Pristavi na Purgovem. Moj 
pes. ki je že nekaj let star. v,e kaj 
bo, ko ga privedem tja, zato bi bil 
najraje pobegnil, pa tudi drugi psi 
so se upirali. S svojim čuvajem 
sem bila zadnja na vrsti. Ker pes 
ni hotel iti na tisto nerodno mizo, 
sta ga veterinarja obesila na vrvi
co, zategnjeno za vrat, na drevo, 
potem pa ga je eden cepil. Go
spodov, ki sta to storila, nobene
ga ne poznam, kako se pišeta. Pes 
se je zaradi tega dejanja močno 
razjezil in si ni pustil sneti vrvice. 

Vrvica je bila od gospoda, ki je 
cepil, in je zato mene zmerjal. 
Upal mi je celo reči. da sem no
ra. Pes je sedaj bolan, po vrvico 
pa naj si prideta, ker sem mu jo 
doma snela z vratu. 

Ja, pa tisti gospod, ki meje oz
merjal, se mi bo opravičil. Mi
slim, da nima nihče pravice rav
nati z živalmi grdo. še posebno 
ne s tujimi! Ali smo že res prišli 
tako daleč, da lahko delajo z 
živalmi, kar si izmislijo? 

Ogorčena krajanka 
Marija Svenšek 

Poslovna (iie)iiiioraia? 
Ker iz tedna v teden objavljate enake oglase g. 

Jožeta Soršaka iz Podlož 1 za prodajo mladih jarčic, 
vas moram opozorili, da s tem zavajate kupce. Zakaj? 

Sam sem že večkrat kupoval jarčice pri g. Soršaku 
ter se mi je dogodilo že pred leti, ko sem po oglasu v 
Tedniku želel kupili jarčke, ki jih je ponujal v oglasu, 
da teh ni imel. 

1. aprila letos sem v Tedniku ponovno prebral 
oglas g. Soršaka. da ponuja jarčke, stare 13 tednov, 
tik pred nesnostjo itd. Da bi se izognd nevšečnosti, ki 
sem jo pri njem že doživel, sem tokrat po telefonu ta
koj poklical g. Soršaka. ali lahko jarčke naslednji dan 
še dobim in kakšna je cena. Odgovoril je. da jih ima 
še na razpolago in jih lahko brez problema dobim na
slednji dan po ceni 400 SIT. Ko sem naslednji dan bil 
na dvorišču g. Soršaka. je bil takoj pripravljen z 
opravičilom, da je prejšnji dan prišel stari kupec, ki 
je vse kupil, in mi začel ponujati manjše (skoraj 
piščančke). Bd sem razočaran nad njegt)vo poslovno 
moralo, vendar sem se vseeno odločil, da vzamem 5 
jarčic. za katere je g. .Soršak trdil, da so stare 8 ted
nov. Rad bi vseeno videl razliko med manjšimi in 

večjimi jarčicami, vendar g. Soršak vstopa v vzreja-
lišče ni dovolil. Prav začuden pa sem bil tedaj, ko mi 
je za 8 tednov stare jarčice povedal enako ceno kot za 
13 tednov stare. l.j. 400 SIT. 

S tem sem spoznal, da g. Soršak prodaja mačka v 
žaklju in vara kupce, vi mu pa pri tem pridno poma
gate, saj ste v 14. št. Tednika 8. aprila ponovno obja
vili oglas za 13 tednov stare jarčice (le kako so mora
le v enem tednu od 8 dorasli na 13 tednov?). 

Prosim, da s to prakso prenehate in z objavo tega 
pisma g. Soršaka opozorite, naj več ne zavaja kup
cev! " A. Slodnjak 

Pripis uredništva: 

Ne strinjamo se z mnenjem g. Slodnjaka, da po
magamo g. Soršaku. V uredništvu namreč ne pre
verjamo resničnosti ali neresničnosti plačanih re
klam in oglasov, saj gre pri tem za poslovno moralo 
prodajalcu, pa tudi za svobodno odločitev kupca, ali 
bo ponujeno kupil ali ne. Preverjanje kakovosti pro
danega blaga pa je stvar drugih služb. 

MUaževa življaiijska trofeja 
čeprav je Aljaž Mlinaric iz Ulice 25. maja 6 v 

Ptuju star šele šest let in pol, se že lahko pohvali z 
ribiško trofejo, ki mu jo lahko upravičeno zavida
jo starejši in prekaljeni ribiči. Svojo prvo ribiško 
palico je dobil že lani, poklonila sta mu jo dedek 
in babica. Od takrat z očkom Hvaldom rad zahaja 
k vodi. Letos je postal tudi mladi član Ribiške 
družine Ptuj in dobil svojo prvo ribolovnico, na 
kateri piše, da lahko lovi v spremstvu svojega 
očeta. 

In tako s e j e zgodilo, da sta se v začetku aprila 
prvič odpravila ribarit v rogozniški ribnik. Pravo 
veselje je bilo, ko sta ujela dva manjša krapa. Al
jažu so žarele oči od sreče, zato je komaj čakal na 
naslenji konec tedna. Tako sta se v soboto, 17. 
aprila, z očkom spet podala v Rogoznico. 

Ves dopoldan sta namakala trnke, pa ni bilo nič. 
Po kosilu pa se jima je kmalu nasmehnila nevsak
danja ribiška sreča. Nekaj pred petnajsto uro je 
Aljaž potegnil in kmalu ugotovil, da j e nekaj veli
kega. Pri vlečenju mu je od časa do časa pomagal 
očka, S skupnimi močmi sta po nekaj minutah tru
da spravila na suho pravega krapa velikana. Od 
glave do repa so namerili 68 cm, tehtnica pa se je 
ustavila skoraj pri sedmih kilogramih. Zares prava 
trofeja, ki s e j e bo Aljaž gotovo rad spominjal vse 
svoje življenje. Želimo mu, da bi ostal dober ribič 
in da bi vedno ljubil naravo! —OM 

Aljaž Mlinaric, star šest in pol let, s svojo prvo ri
biško trofejo, ki je skoraj tako velika kot on. Foto: M. 
Ozmec 
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LOČILA SE 
HUDUJEJO 

Gospa Pika Nakončnik , go
spodična Vejica Kjerkoliželiš-
nik, dedek Klicaj Zakl ičnik in 
gospod Vprašaj Radovednik 
so bili zelo hudi na Mihca 
Površnika, ker se ni nili malo 
brigal za ločila v svojih pisnih 
sestavkih. 

Nekega dne se je kot običano 
vrnil iz šole. Najprej je odšel s 
prijatelji na igrišče, zvečer pa j e 
spremljal televizijski program. 
Šele po končanem programu se 
je spomnil na domače naloge. 
Seveda, vse njegove pisne nalo
ge so bile brez okroglih, dolgih, 
črtastih in pikastih stvari, ki se 
s skupnim imenom imenujejo 
ločila. 

Rž^no ta dan pa j e moral Mi-
ha \za domačo nalogo napisati 
spis. Ločila, ki so že vedela, kaj 
jih čaka, so se zmenila za skup
ni sestanek v vasi Podpičje pri 
znancu Narekovaju ob peti uri 
zjutraj. Dogovorila so se, da se 
mu bodo ponoči prikazala in ga 
skušala pripraviti do tega. da ne 
bi bil več tako malomaren. 

Miha. ki je bil že pošteno 
utrujen, je pisal spis s hitrostjo 
štirih decimetrov na sekundo. 
Kot sem že omenila, ločila so 
bila zanj prava španska vas. Ko 
je končal, je zvezek stlačil v 
torbo in legel spat. 

Sedaj je nastopil primeren 
trenutek za ločila. Prva se j e 
oglasila Pika Nakončnik. Sklo
nila .se j e nad Mihca in mu 
zašepetala v uho: "Miha. če me 
takoj ne začneš postavljati, ti 
bom navila uro, da boš pomnil 
vse svoje dni." Mihec se j e 
zdrznil. Tedaj j e pristopil Vpra
šaj in ga vprašal: "Miha. kdaj 

me boš začel končno upošteva
ti?" V ospredje se je pririnil tu
di Klicaj in zagrmel s svojim 
glasom: "Da se takoj spraviš k 
nalogi in vstaviš vsa potrebna 
ločila!" 

V tistem trenutku se je Miha 
prebudil. Ni vedel, ali je sanjal 
ali je bilo vse skupaj resnica. 
Vendar, nekaj v njem se je pre
maknilo. Vstal je. prižgal luč in 
vzel v roko zvezek. Razmišljal 
je . zakaj ni prišla tudi vejica. 
Tedaj s e j e spomnil, da to ni bi
lo potrebno, saj je bila nepresta
no prisotna. Stala je v ozadju in 
se mu prijazno smejala. 

Med popravljanjem spisa so 
se ločila kar sama spravila na 
pravo mesto . Bila so zadovol
jna sama s sabo, saj so vedela, 
da se bo Mihec spremenil . Res 
se je tako zgodilo in fant je 
začel dobivati čedalje boljše 
ocene pri vseh predmetih . 

Karmen Belšak. 7.a 
OS Gorišnica 

CE BI BIL 
VODNA 
KAPLJICA 

č e bi bila vodna kapljica, bi 
krožil celo večnost. Pronical bi v 
zemljo, se znašel v potoku, prišel 
bi do obale in spet krožil. V zra
ku bi se združil v velike oblake. 
Potoval bi po nebu in gledal na 
zemljo. Ko bi bil zelo debela ka
pljica, bi padel na pisan dežnik. 
Fant z dežnikom me bo vesel. Le
po je biti vodna kapljica. 

Velimir Kokot. 2. r.. OŠ Sela 

TUKAJ SMO 
DOMA IN NI NAM 
VSEENO 

Bonbon v usta, papir na 
tla... Vsi vemo, da tako ni 
prav, vsi pa počnemo prav to. 

Učenci OŠ Markovci smo 
imeli v soboto, 3. aprila, druž
beno koristno delo: čistili smo 
okolico šole in vse naše vasi. 
Učenke 7. in 8. razredov smo 
grabljale okrog šole suho travo 
in še jesensko listje, fantje 8. 
razredov pa so opravljali težja 
dela: postavljali so stebre k trti, 
posajeni pred nekaj leti, ter do-
končavali atletsko stezo. 

Drugi učenci so pobirali 
smeti po domačih vaseh, torej 
Zabovčani v Zabovcih, Bo-
rovčani v Borovcih ... 

Vaščani, ki so nas med svo
j imi opravili opazoval i , so nas 
zelo pohvalili in se spomnil i , 
da so tudi kdaj sami odvrgli 
kak papir, vrečko, nekateri pa 
cigaretne ogorke, zamaške 
steklenic in še kaj. Ob odobra-
vatiju naše akcije so sicer 
obžalovali , zakaj ne more biti 
vas vedno tako čista kot v tej 
predcvetni soboti , a so obe-
netii kritično priznali , da so 
krivi tudi oni, odrasli , ki s 
svojim površnim odnosom do 
okolja ne nudijo lepega zgleda 
mladim krajanom. 

Vreme nam je kmalu začelo 
nagajati s pravim aprilskim dež
jem, zato smo morali delo hitro 
končati. Na.še zadovoljstvo je 
povečal slasten sendvič in topel 
čaj, na poti domov pa smo tudi 
že videli otroke, ki so namera
vali ravnati tako, kot pravi 
uvodni stavek. Vendar j im tokrat 
nismo dovolili, da bi papir z 
bonbona romal kam drugam kot 
v žep oz. vrečko za odpadke. 

Drzžbeno koristno delo ti
stega sobotnega dne pa j e bilo 
pravzaprav najboljši uvod v 
projektni teden, ki se je začel 

19. aprila in se končal v petek, 
23. aprila s prireditvijo na 
naši OŠ . Pozornost projektne
ga dela smo posvetil i ekologi
j i , potekal pa je pod ges lom, 
ki je naslov mojega poročila: 
Tukaj smo doma.. . 

Renata Žgeč. OŠ Markovci 

NARAVOSLOVNI 

V četrtek smo imeli naravo
slovni dan. Vsi smo se zbrali v 
šolski jedilnici, kjer sta nam 
medicinski sestri predvajali film 
o zobeh. Povedali sta nam, kako 
moramo skrbeti, da bodo naši 
zobje zdravi in lepi. Potem smo 
imeli tekmovanje o zobeh. Zma
gal je najprej drugi razred in na
to še četrti razred. Po malici 
smo si želirali zobe. se še malo 
poigrali in lahko odšli domov. 

Gregor Lozinšek. 3. r. 
OŠ Sela 

NARAVOSLOVNI 
DAN 

Prvo soboto v aprilu smo ime
li naravoslovni dan. Ob 8. uri 
smo se odpravili na Mestni Vrh. 
Na poti siBO v Rabelčji vasi in 
na Mestnem Vrhu našli črna 
odlagališča odpadkov. 

Pri Urekovih nas je pričakala 
sošolkina babica in nam poka
zal prostore domačije. V veli
kem prostoru so nas postregli s 
čajem. Pojedli smo tudi malico, 
ki smo jo prinesli s seboj. Po 
malici smo si ogledali hlev. v 
katerem redijo krave in pujske. 
Hitro smo spoznali, da želijo 
imeti živali v hlevu mir in da 
jim glasni obiskovalci niso 
všeč. Ogledali smo si tudi vin

sko klet, v kateri imajo sode za 
vino. 

Ko smo se vračali proti šoli, 
nas je presenetil aprilski dež. 
Čeprav smo bili mokri, nam to 
ni pokvarilo lepega in poučnega 
dneva. Ajda Brumen. 2.a 

OŠ Ljudski vrt 

LUNA, KJE JE 
^ J ^ M A T I ? 

Luna sije skozi okno. 
ura bije polnoči, 
luči so že pogasili, 
samo po ulicah še ne. 

Luna sije na moj bledi obraz 
in ne morem več spati. 
Pravim: "Luna, ne 
sveti tako lepo! 

Luna, povej, kje 
je moja mati! 
Kje hodi, kaj dela, 
da je ni domov?" 

Luna s e j e skrila za oblake 
in v moji sobi 
ni bilo več svetlobe. 

Natalija Kozel, 5. r. 
"oŠ Leskovec 

NOVICE 

Si opazil, kako drevje cveti? 
To se bomo mastili! Si spotoma 
opazil živali, ki hodijo iz hle
vov. Si že videl veverico? Ne. 
letos jc še res nisein videl. Ali 
si sploh bil v gozdu? Ja. veliko
krat. Potem pa hodiš z zaprtimi 
očmi naokrog. Saj sem že videl 
mravljo in pravo ribo v potoku. 
Odslej bom hodil z odprtimi 
očmi. 

Tudi vam svetujem, da imate 
oči odprte, posebej ko greste v 
gozd. Sonja Čuman. 

OŠ Juršinci 
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Brez duhovne lepote ni prave lepote 
Nina ( la /Jbara je bila dvajset let vrhunska slovenska 

menekenka, leta 1972 pa tudi najlepša Sh)venka. Po 
mnenju mnogih je še vedno naša najlepša manekenka in 
ena najlepših Slovenk. Z njo smo se pogovarjali v krat
kem predahu med modno revijo na ptujskem gradu, ki jo 
je /a žene tujih ambasadorjev v Ljubljani organiziralo 
Ministrstvo za zunanje zadeve Republike Slovenije v so
delovanju z organizacijo Napoelon, Kanalom A in Pokra
jinskim muzejem Ptuj. 

Tednik • Že več kot dvajset 
let ste vrhunska slovenska me
nekenka in po dvajsetih letih še 
vedno najlepša. V čem je skriv
nost vašega uspeha? 

Nina: Najprej hvala za kom
pliment. Kot manekenka skoraj
da več ne nastopam, razen vča
sih še v Avstriji. Sedaj se ukvar
jam s čisto drugimi posli. Kako, 
da sem videti takšna? Hnostav-
no bi rekla, da se nimam časa 
postarati. Vedno delam, dobro 
se počutim, v življenju mi ni nič 
hudega, mislim, da se to kaže 
na meni. 

Tednik • Kdaj ste se pričeli 
ukvarjati /. manekenstvom? 

Nina: Uuuu... to je bilo dav
nega 1971. leta. Bilo je golo na
ključje. Takratnega fanta sem 
spremljala na fotografiranje k 
znanemu modnemu fotografu 
Stanetu Jerku. Slane m e j e opa
zil, povabil na poskusno sne
manje, me priporočil takratne
mu združenju manekenov. Tako 
sem začela... 

Tednik • Kaj je potrebno, da 
postaneš dobra manekenka? 

Nina: Smisel za ta posel. S 
tem mislim, da ima dekle meh
ke gibe. da se zna elegantno 

obrniti, prikazati model, osnov
ni pogoj pa je višina. Sedaj vse 
leze v višave, saj naj ne bi bilo 
manekenke pod 174 ali 17.5 cm. 
Manekenka mora imeti tudi pri
kupen obraz, dobro držo. vitko 
d e l d . l e p o k o ž o m z d r ; i \ e / o b e 

S A M O Z U N A N J O S T 
N I D O V O L J 

Tednik • Kakšne s o danes 
slovenske manekenke? 

Nina: O, nekateleie med nji
mi so zele dobre. Tistih nekaj, 
ki sodijo med vrhunske, pa žal 
dela v tujini. 

Tednik • Kako doživljate le
poto? Kaj vam pomeni? 

Nina: Lepota brez neke no
tranje duhovne lepote ni popol
na. Samo lepa zunanjost ni do
volj. Najbolj me jezi, kadar 
nekdo reče: lepa ženska, neum
na ženska. Zato se morajo žal 
lepe ženske trikrat bolj dokazo
vati kot tiste, ki to niso. 

Tednik • Kaj bi vi priporočili 
mlademu dekletu, ki bi se želelo 
ukvarjati z manekenstvom? 

Nina: Vedno sem rekla, da 
morajo dekleta končati šolo. 
Manekenstvo ni poklic, to je sa
mo začasno delo. Jaz sem res 
bila v tem poslu dvajset let, am
pak to jc res izjema. Drugače pa 
— zdravo življenje, ukvarjanje 
s kakšnim športom, red v pre
hrani in vse drugo, o čemer go
vorijo in pišejo. 

Tednik • Kako vi doživljale 
modo? 

Nina: Modo? Ne morem po
vedati nič posebnega. Vedno 
sem zraven, z njo, okrog nje, ni
sem' pa zrasčena z njo. 

Tednik • Vaš stil oblačenja? 
Nina: Zaradi razmerje bil vsa 

leta bolj športen. Veliko sem 
potovala po Jugoslaviji in tudi 
tujini, zato sem morala biti lepo 
oblečena, urejena, paziti na to. 
da nisem bila zmečkana. Dru
gače pa prisegam na umirjeno 
eleganco. 

Tednik • Kako so oblečene 
Slovenke, kako jih ocenjujete? 

Nina: Zelo povprečno. Bojijo 
se barv. bojijo se ekstravagance. 
česa 'bolj norega' . Ne vem. ali 
je to malomeščansko okolje ali 
so naša mesta premajhna in se 

vsi preveč poznamo. Ko greš v 
tujino, je čisto drugače. Nihče 
se ne obrne za teboj, pa četudi 
sredi zime oblečeš krzneni 
plašč in sandale. Pri nas takoj 
opazijo, če izstopiš iz povprečja 
barv, nasploh iz povprečja, zato 
je dekletom nerodno ... 

Tednik • V zadnjem času vas 
srečujemo tudi pri izbiri sloven
skih lepotic. Kaj to pomeni? 

Nina: To nič ne pomeni. Po
vabili so me. da sem predala 
lento prvi spremljevalki na tek
movanju za miss Slovenije "92. 
To so povezali z mojo dvajse
tletnico: leta 1972 sem bila 
miss Slovenije. 

L A N S K A M I S S N I B I L A 
N A J L E P Š A 

Tednik • Ob izbiri miss Slo
venije so mnogi dejali, da bi 
lenta morala pripasti vam. Niste 
bili zadovoljni z lansko izbiro 
najlepše Slovenke? 

Nina: Ne. in to sem javno po
vedala. Drugače pa hvala za 
kompliment. 

Tednik • V zadnjem času 
smo vas videli tudi v oddaji Fo-
glej in zadeni v zvezi z izbiro 
modela leta 

Nina: Da. Revija Jana me je 
povabila, da z njimi sodelujem 
v komisiji pri izboru modela le
ta v Sloveniji. Oni so podpisali 
pogodbo s tremi evropskimi in 
znamenito agencijo Hllen Ford 
iz Amerike. Julija bo glavni iz
bor, do takrat pa moramo izbrati 
tudi slovensko dekle, ki bo na 
njem sodelovalo. 

Tednik • Kako ste vi osebno 
zadovoljni z odzivom deklet? 
Zdi se. da najlepših ni. 

Nina: Ja. žal najlepše še niso 
prišle. Gospa Bernarda Jeklin, 
urednica Jane. je kljub temu op
timistično razpoložena. Prejšnje 
leto je bilo prav tako, najlepša 
dekleta so se javila šele proti 
koncu akcije. Upamo, da se bo 
dekle, ki bo uspelo tudi zunaj 
— mi vemo. kakšna mora biti 
— tudi prijavilo. 

Tednik • Sodelujete tudi na 
kanalu A. kjer vodite oddajo o 
modi. Je to naključje? 

Nina: Ne vem. Nekomu je pri
šlo na misel, da bi lahko sodelo 
vala pri eni takšnih oddaj glede 
nato. da sem v modi toliko časa. 
Ponudba je prišla od kanala A in 
agencije Medias iz Maribora. 
Sprejela sem jo. sedaj delam že 
tretjo oddajo. To je mesečna od
daja z dvema ponovitvama v me
secu. Bomo videli, kako bo. ali se 
bomo obdržali ali ne. Vse je od
visno od sponzorjev. 

Tednik • Kakšni so vaši 
načrti, so povezani z modo ali 
kakšno drugo dejavnostjo? 

Nina: So in niso. Občasno še 
vedno grem v Avstrijo na kakš
no revijo, če mi čas dopušča. 
Doslej sem organizirala nekaj 
manjših modnih revij, zadnjo 
večjo ob izbiri podjetnice leta v 
Ljubljani. Sicer pa imam svoje 
podjetje, ukvaijam se z igrača
mi, otroki, trgovino... Skratka 
dela imam dovolj, da ne govo
rim o tem, da sem tudi mati in 
žena, da me doma čakata sin in 
mož ter vsi domači opravki kot 
vsako drugo žensko. 

Tednik • Vaša skrita želja? 
Nina: Nimam skritih želja. 

Hdino, kar sem si vedno želela 
in si še vedno želim, je , da bi 
imela več časa za svoje bližnje. 
Sama sem kriva, da takšnih tre
nutkov ni več, ker si vedno na-
kopljem preveč dela, potem pa 
se ne "vidim ven" in sem utru
jena. Kadar je dela le preveč, si 
zaželim kakšen miren teden v 
krogu družine, kakšno lepo po
tovanje v tople kraje. To so vse 
moje želje, kaj drugega in 
večjega nimam ... 

Tednik • Nina. hvala lepa in 
še veliko, veliko uspehov. 

Nina: Hvala, vam tudi. 
Pogovarjala se je 

Majda Goznik 
Nina za mikrofonon na ptujskem gradu. 

Nina: "Lepe ženske se morajo trikrat bolj dokazovati Foto: Kosi 

O R M O Ž — USTANOVITEV SLOVENSKEGA KMEČKEGA GIBANJA! 

Se jiišejo kmetijstvu^^t 
"Današnji čas očitno ni naklonjen kmetom in marsikatera kmetija bo šla na boben. Ni 

nam vseeno, kaj se bo s kmetom dogajalo v prihodnje," je o problemih kmeta in celotne 
panoge črnogledo razmišljal ,fože Ozmec, predsednik iniciativnega odbora za ustanovi
tev Slovenskega kmečkega gibanja pri občinskem odboru SKD v Ormožu. 

Kot gost se j e ustanovnega 
zbora udeležil Ivan Oman, po
slanec v državnem zboru slo
venskega parlamenta ter pred
sednik SKG pri stranki SKD. 
Menil je. da težko primerjamo 
sedanje razmere s tistimi v pre
teklosti, kljub temu da se j e 
krščanska demokracija, ki ima 
na Slovenskem stoletno tradici
jo, v svojem programu vedno 
zavzemala za reševanje dveh 
najtežjih problemov — delav
skega in kmečkega. 

"Kmetijstvo je specifična pa
noga, tovarna brez strehe, odvi
sna od vremena in naravnih ujm 
in v zadnjem času tudi od 
državne regulative. Ker te pač 
ni, je kmetijstvo v takšnem 
stanju, kot j e , " je načel žgočo 
temo o težavah v tej panogi 
Ivan Oman. Menil je , da bi lah
ko marsikaj rešili, če bi se obe 
stranki (SKD in SLS) združili, 
tako pa je žal prišlo med njima 
do precejšnjih razhajanj. Potrdil 
je vsein znano resnico, da kme
tijsko ministrstvo v slovenski 
vladi ni v enakopravnem po
ložaju z drugimi resorji in tako 
je dr. Jože Osterc bolj uradnik 
kot minister. "Ni samo hudo, da 
se s kmetijstvom ravna, kot se. 
huje je . da se to dela z nekim 
namenom. Zato ni prav, da si v 
tako usodnem času skačeta v la
se naši dve stranki," je še ugota
vljal Ivan Oman. 

Martin Rudolf, predsednik 
Kmetijske zadruge Ormož, j e 

Ivan Oman in drugi udeleženci ustanovnega zbora Slovenskega 
kmečkega gibanja 
menil, da je krivda za nerazume
vanje med SKD in SLS na obeh 
straneh, predvsem pa v njunih 
vrhovih. Omana je pozval, da po
speši združitev obeh strank, pa 
četudi pri tem padejo kakšne gla
ve v obeh strankah. Poudaril je . 
da mora biti pri tem narodni inte
res pred strankarskim. 

Alojz Sok, piedsednik občin
skega odbora SKD. je dejal, da 
v .Sloveniji niso samo problemi 
na področju kmetijstva, temveč 
tudi drugje, kar je lepo vidno ob 
državnem proračunu, kjer je 
večji del namenjen kupovanju 
socialnega miru in saniranju 
akutnih gospodarskih bolnikov, 
manj pa za njegov vitalni del. 

kar je sicer v državah zahodne 
Evrope, po katerih se tako radi 
zgledujemo, nekaj povsem nor
malnega. 

Da ljudi problemi, ki se plete
jo pri nas, vendar globlje zani
majo, pove že velika udeležba 
na ustanovnem zboru SKG, kjer 
so potrdili tudi 11-članski od
bor ter sprejeli sklep, da bodo 
člane, če ne bodo dobro delali, 
med letom zamenjali. 

Ob tej priložnosti je Ciril Am
brož predstavil tudi monografijo 
o Prlekiji in eno od knjig podaril 
Ivanu ()manu z željo, da bi tudi 
on bolje spoznal Prlekijo, predv
sem z lepe in prijetne plati. 

Vida Topolovec 

K r a m l j a n j e o b v i n u 
Komaj ustanovljeno turistično društvo na Kogu je minulo nedeljo pripravilo zanimi--

vo prireditev. Ker je Kog domovina dobre vinske kapljice, bi jo lahko imenovali kar; Kramljanje ob vinu. i 
Že na vabilu, ki so ga poslali 

novinarjem, je bilo zapisano, da 
česa takšnega, kot je pokušnja 
domačih vin, ki zrastejo na tein 
območju, na Kogu še ni bilo. 

V nedeljo, 18. aprila, ob \3. 
uri so vinogradniki prinesli v 
prostore tamkajšnje osnovne 
šole, kjer je celotna prireditev 
potekala, več kot 35 raznih vin
skih vzorcev letnika 1992. Naj
več j e bilo mešanih sort, sledili 
so laški in renski rizlingi, nekaj 
belega pinota, šipona in sauvi-
gnona. Krona vsega je bil vzo
rec traminca pozne trgatve. 

Ocenjevanje, ki ga j e vodila 
ormoška enologinja Lidija 
Ruška, je potekalo anonimno, 
vzorci pa so bili oštevilčeni. Ob 
vsakem vzorcu je z vinogradni
ki tekel pogovor o vinu. legi vi
nograda in tudi o kletarjenju. 
Lidija Ruška je ocenila, da so 
bila prinesena vina dobra, lepo 
donegovana. s karakteristično 
sortno cvetico in okusom. Še 

posebej je pohvalila kletarjenje 
in dodala, da je na Kogu to 
znanje med vinogradniki na 
višji ravni, kar j e posledica šte
vilnih predavanj in izobraževanj 
za kletarje in vinogradnike, ki 
se jih Kogovčani pridno ude
ležujejo. K dobri kvaliteti so po 
svoje prispevala tudi tla, ki j ih 
sestavlja težka ilovica in so v 
sušnem letu 1992 dala odličen 
vinski pridelek. 

Posebej je pohvalila vzorce 
laškega rizlinga in belega pino
ta, ki ima na Kogu odlično lego, 
ter vzorce renskega rizlinga, ki 
tudi lepo uspeva. 

Popoldan so sklenili s kultur
nim programom. S plesom in 
recitacijami o vinu so sodelova
li učenci kogovske šole. Peli so 
pevci bolfenškega okteta in de
kliški sekstet s Koga. Manjkala 
nista harmonikarja Franc Luk-
man in Mirko Kuharic, k i j e za
pel prenekatero že skoraj poza
bljeno domačo pesem. Nastopil 

je tudi Janko Klajnčar, humo
rist, ki ga ljudje poznajo bolj 
kot doktorja Metlo. Res je "po-
metel" s številnimi, za kogovski 
turizem črnimi točkami. Tako se 
je lotil avtobusnega postajališča 
v Jastrebcih, ki komaj Se zasluži 
to ime, prenekatero pikro je po
vedal o nekdanjem gasilskem 
domu na Vitanu, ki kazi okoli
co. Lotil s e j e tudi kanalizacije, 
ki se "prosto" steka z Vodran-
skega Vrha. 

Aktiv kmečkih žensk je pri
pravil pravo domačo zakusko z 
domačim kruhom, zaseko in si
rom, na koncu pa so lahko vsi, 
ki so se prireditve udeležili, po-
kusili, kaj so kogovski vino
gradniki pridelali. 

Veliko ljudi, ne le Kogovčani. 
temveč tudi obiskovalci iz dru
gih krajev, ki so se prireditve 
udeležili, ugotavlja, da se ljudje 
v teh krajih še vedno radi 
družijo in veselijo. 

Vida Topolovec 

Ko Želiš ppuatelje po svetu 
Društvo za mednarodno dopi

sovanje ima sedež v Ljubljani 
in je uradno registrirano. V Slo
veniji imamo že 4000 članov. 

Društvo ima tudi status nacio
nalne mladinske organizacije, 
ki ga podeljuje urad za mladino 
pri ministrstvu za šolstvo. 

Namen našega društva je po
sredovanje naslovov za dopiso
vanje z interesenti iz drugih 
držav. Dopisovanje lahko pote
ka v anjjleščini, nemščini, 
francoščini ali italijanščini. 

Večina naših članov je stara 
od 10 do 25 let, vendar imamo 
veliko naslovov za dopisovanje 
tudi za starejše od 25 let. Tre
nutno imamo naslove dopiso
valcev iz več kot 20 držav. 

Naše društvo sodeluje s števil
nimi šolami v tujini in podobnimi 
društvi v drugih državah. 

/ dopisovanjem lahko spoz
nate pri jatelje iz vscj^a sveta, 
izpopolnite znanje tujejja jezi
ka in spoznate mars ika j o 
načinu življenja, običajih in 
kul tur i drugih narodov. Veli
ko dopisovalcev se kasneje tu
di obi.šče. Na ta način lahko tu
di povečate svojo zbirko znamk, 
značk, razglednic itd. 

Dopisovanje je prostočasna 
aktivnost, primerna je za vse 
starosti in ne zahteva veliko fi
nančnih sredstev. 

Vsi člani našega društva dobi
jo naslove dopisovalcev, ki so 
njihove starosti. Največje zani

manje za dopisovanje je med 
mladino, vendar lahko poišče
mo dopisovalce tudi za odrasle. 

Večino naslovov dobimo di
rektno od učiteljev na šolah v 
tujini in nobenega naslova ne 
damo več kot dvema (včasih 
trem) članom v Sloveniji. Na
slovi so zanesljivi in večina 
naših članov je z dopisovalci 
zadovoljna. 

Prijavnico in podrobnejše in
formacije o delovanju društva 
lahko dobite, če pišete na naš 
naslov: 
DRUŠTVO 
ZA MKDNARODNO 
DOPISOVAN.IK, 
POŠTNI PRKDAL 400, 
61001 l J U B I J A N A 
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AMERIKA (12) 
I Z L E T N A B A H A M E 

Na neki turistični agenciji 
sem se prijavil za krajši izlet na 
Bahamske otoke. Ustrezno vizo 
sem dobil v enem dnevu v Mia-
mi Beachu. 

Na ladji se nas je zgodaj zju
traj zbrala pisana mednarodna 
druščina in v glavnem smo vsi 
prvič potovali na Bahame. Mi
slim, da sem bil edini z jugoslo
vanskim potnim listom. 

Otočje sestavlja dvajset večjih 
in okrog 700 manjših koralnih 
otokov v skupni dolžini 1200 ki
lometrov. Prebivalstva imajo četrt 
milijona, od tega 85 odstotkov 
temnopoltega, saj je prek otokov 
potekala trgovina s črnci. Do leta 
1973 so bili britanska kolonija, 
sedaj pa so samostojni z glavnim 
mestom Nassau. 

V pristanišču Freeport so pot
nike pričakali taksiji in nas od
peljali v bližnje mesto. Največja 
številka, ki sem jo videl na vo
zilih, je bila nekaj nad 4500. 

Večina potnikov se je vrnila na 
ladjo otovorjena s p)otovalkami, 
polnimi raznega blaga, tako da 
me je vse skupaj spominjalo na 
nekdanje nakupe v Trstu. Prebi
valstvo Bahamov namreč živi 
predvsem od turizma in prodaje 
raznega blaga Američanom. 

Ker smo izpluli pozno popol
dan, smo se vračali ponoči. 
Večina potnikov je prenočevala 
kar na krovu ladje ter skupaj z 
menoj opazovala nenavaden pri
zor. Na levi strani nas je sprem
ljal na jasnem nebu mesec, z de
sne pa se nam je približeval gro
zeč nevihtni oblak, iz katerega je 
stalno pogosteje bliskalo, daleč 
pred nami pa se je pojavil sij 
neštetih lučk na obali Floride. Ob 
misli, da se (sicer daleč) za ne
vihtnim oblakom skriva otočje 
Bermuda, je inarsikomu postalo 
kar tesno. Posamezniki so začeli 
ugibati, ali bomo uspeli priti na 
kopno pred nevihto, nekateri pa 
so bili pripravljeni kar staviti. 

Pluli smo s polno močjo in 
strojniki so kar naprej pregledo-

Smithsonian Institu v VVashingtonu, kjer se navadni Zemljan se sreča 
z jedrskimi raketami Pershing 2 in SS 20 

vali, ali vse dobro deluje. Oblak 
pa se je vlekel za ladjo, kot da 
je nanjo pripet. Lučke na obali 
so se vedno bolj razporejale v 
osvetljene hotele, prav tako pa 
smo bili na palubi vedno pogo
steje obsijani s sijem strel. 
Končno je dolgi ladijski pisk 
naznanil, da plujemo v prista
nišče in na ladji je zavladalo 
pravo veselje. Očitno nisem bil 
edini, ki je prvič doživljal pri
bliževanje subtropske nevihte 
na odprtem morju. 

Naslednji dan sem izkoristil za 
poležavanje na sončni obali in 
dogodki pretekle noči so se mi 
zdeli kot nočna mora. Ko mi je v 
pesku postalo prevroče, sem 
odšel v skoraj prav tako toplo 
morje ter se potopil v modrino in 
nabiral ohišja polžev, školjk in 
korale. Pri tem so se mi nekatere 
ribe tako približevale, da so me 
[iri delu že motile. 

U T R I N K I I Z 
P R E S T O L N I C E Z D A 

Mesto, v katerem 70 odstot
kov prebivalstva predstavljajo 
črnci, se tudi drugače zelo razli
kuje od drugih mest. Njegov 
začetnik Piene Charles Lenfant, 
kateremu so 1790. zaupali grad
njo, seje v veliki meri vzgledoval 
po evropskih razJcošnih dvorcih. 
Cez kapitol, kjer sprejemajo naj

pomembnejše odločitve, je me
sto razdeljeno na štiri kvadran
te. Po nekih podatkih sem zasle
dil, da je imel leta 18(X) smo 
131 zveznih uslužbencev, sedaj 
pa jih v raznih zveznih ustano
vah dela kar 380 tisoč. 

Brez težav sem prišel v zgrad
be, kot so kapitol ter bela hiša, 
vndar bi želel omeniti Smitho-
nian Institut. Osnovo tega en
kratnega muzejskega kompleksa 
predstavlja angleško darilo 
ameriškemu ljudstvu z različnih 
področij znanosti, kar so kasne
je sami pridno dopolnjevali. 

V muzeju letalstva in avstronav-
tdce sta me posebej pritegnili raz
stavljeni jedrski raketi — ameriški 
pershing 2 in sovjetski S.S 20. Na 
panoju zraven piše, da sta tukaj od 
leta 1987. ko sta državi začele po
govore o uničenju okrog 2600 po
dobnih medcelinskih raket. V ste
kleni vitrini v neposredni bližini 
pa so raz.stavljeni ukrivljeni deli 
železa, za katere sam ne bi nikdar 
ugotovil, kako so nastali. V levi 
vitrini so namreč ostanki pershin-
ga 2, ki so ga na osnovi dogovora 
razstrelili 23. aprila 1990, v desni 
vitrini pa je ostanek sovjetskega 
SS 20. kije bil uničen istega dne v 
kraju Kasputin Yar. Ko sem pri
merjal ostanke z grozečima še ce
lima raketama nekaj metrov proč, 
nisem mogel verjeti, v kakšne 
koščke se ob eksploziji razleti. 

9 0 L E T R U D O L F A G R A N D A I Z V U Z I \ A E T I N C E V 

Vseh besed ne smeš nikoli izgovoriti 
Jutro, 13. aprila, letos se je prevesilo v dopoldan, ko sva s socialno delavko Vero Vo-

/Jič-Sušnik, ki ima pri ormoškem Ceiitru za socialno delo na skrbi starostnike, hiteli v 
Vuzmetince 7, kjer je ta dan Kudolf Granda praznoval 90 pomladi. 

Rudolf Granda ob 90. rojstnem dnevu. 

Z asfalta sva v Vuzmetincih 
zapeljali v hrib. med vinograde, 
kar mi je nehote obudilo spo
min na vojno pred dvema leto
ma, ki je med temi goricami bi
la zelo huda. 

Kmalu zavijeva na dvorišče 
starejše hiše. tako značilne za te 
goriške kraje, kjer najprej za-
gledava na desni lepo obdelan 
vrtiček, takoj za ovinkom jato 
kokoši, med njimi pa visoko in 
vzravnano postavo slavljenca. 
ki naju j e očitno že nestrpno 
čakal. Skoraj ne bi verjela, da 
ima 90 let. Njegova 20 let 
mlajša žena Milica, s katero sta 
pred dvema mesecema prazno
vala zlato poroko, naju je pova
bila v hišo. 

Kljub pomladnemu zraku, je bi
lo hladno, tako da nama je toplota 
dobro zakurjene kuhinje prijala. 

Po čestitki za visok življenjski 
jubilej nama je žena Milica po
stregla z žegnom, saj sta od veli
ke noči minila šele dva dneva. 
Dogovorili smo se, da se bomo 
dobrot lotili šele po opravljenem 
delu. To pa je bilo pogovor o 
življenju našega slavljenca. 

Srečen smehljaj, ki mu je 
osvetljeval obraz, je izginil, ko 
sva pričela pogovor o njegovem 
otroštvu. Star je bil namreč sa
mo dve leti in pol. ko ga je nje
gova mati dala od hiše. Zgodaj 
si j e moral pričeti služiti svoj 
vsakdanji kruh. Bolj veseli so 
spomini na službo, ki jo je opra
vljal v pesniški graščini, kjer je 
bil za kočijaža. Spominja se. da 
j e moral voziti grajsko gospodo 
na razne prireditve in plese ter 
jih potem seveda čakati v kočiji 
dolgo '̂ noč. 

Vojake je služil v Sarajevu, 
tam je ostal potein še tri leta in 
služboval kot orožnik, nato pa 
se je vrnil v rodno Prlekijo. 
"Veste, v Sarajevu poznam vsa
ko ulico, sedaj pa tam takšno 
delajo," pove z žalostjo v glasu. 

Prvič se je poročil s 24 leti. v 
zakonu se mu je rodilo pet otrok, 
potem pa se je žena pri zadnjem 
tako prehladila, da je umrla za 
pljučnico v ormoški bolnici. Ob 
majhnih otrocih ni mogel dolgo 
ostati sam, zato se je ponovno 
poročil z dvajset let mlajšo Kozar-
jevo Milico, doma prav tako iz 

Vuzmetincev. Oba se spominja
ta težav, ki so jih ljudje na tem 
območju preživeli ob preboju 
fronte ob koncu diuge vojne. 

V drugem zakonu se mu je ro
dilo še šest otrok in od skupno 
enajstih iz obeh zakonov jih da
nes živi še šest, pa še ti so vsi da
leč od doma. Predvsem žena Mi
lica je zaradi tega žalostna. Rada 
jih sicer obišče v mestu, še raje 
pa se potem vrne domov. Njuna 
stara hišica otrok ne privlači, da 
bi se iz mesta vrnili nazaj, med 
gorice, v zdravo okolje in k lepe
mu razgledu naokoli. 

Rudolf je bil po drugi vojni 
cestar, pri delu pa je naletel na 
mino in tako izgubil oko. Sedaj 
je že 44 let v invadidski penziji. 
Vendar mu doma dela ni nikoli 
zmanjkalo, marsikaj je znal po
storiti. Tudi danes se kljub 
častitljivim letom cesto odpravi 
v gozd. Pa ne išče gob, ker kot 
sam pravi, bi potem pač morale 
biti neznansko velike, da bi jih 
videl. To, da gre še vsak drugi 
dan k bližnjim sosedom Toma-
žičevim po mleko, ga ob vsem 
drugem ohranja čilega. 

Takole mimogrede ga vprašam, 
ali veliko posluša radio in kaj 
meni o sedanji politiki. Salamon-
sko odgovori, da sedanja politika 
ni nič posebnega. "Veste, hudo 
otročje .se obnašajo," še dopolni. 
Časopisov zaradi slabega vida ne 
bere, očal pa žal nima. 

Ker je 90 let častitljiv jubilej, 
mu ob koncu pogovora nazdra
vimo. Bolj zase kot za druge 
zavzdihne: "Ja. dobrega v živ
ljenju nisem imel dosti." 

•Za slovo dobim še dober na
svet: "Vseh besed v življenju ne 
smeš izgovoriti. Si predstavlja
te, kaj bi se potem na svetu vse 
dogajalo!" 

Besedilo in posnetek: 
Vida Topolovec 

Jezus je ppeživel križanje 
2 . 
D O K A Z I 
v ^ E ^ ^ ^ u j m ^ 

To je spodbudilo H. Kerstena, 
da j e v bibliji poiskal mesta, ki 
bi lahko pričala o teoriji, da j e 
bil Jezus samo navidezno mrtev, 
torej v komi. In res jih je našel! 

Po evangelijih je bil Jezus pribit 
na križ v "šesti uri" popoldan, 
umil pa je v "deveti uri". Ko je po 
Luki nastopila sobota — oziroma 
polnoč — so ga sneli s križa. 

Smrt na križu je lahko bila hi
tra ali pa dolgotrajna, kar je bijo 
odvisno od načina križanja. Če 
so telo na križu privezali samo 
za roke, potem je smrt nastopila 
že po petih ali šestih urah zara
di zadušitve (ne zaradi izgube 
krvi). Da bi preprečili hitro 
smrt. so Rimljani žrtvam skozi 
stopala pribili žebelj in j im pod 
noge namestili desko z obtožbo 
(Jezusovo obtožbo je vsebovala 
kratica INRI — Jezus, Naza-
rečan, judovski kralj). Na to de
sko s e j e žrtev opirala z nogami 
in si tako podaljševala agonijo. 
Zdi se neverjetno, da bi Jezus 
že po treh urah umrl na križu. S 
telesno težo 79 kg je bil vse 
prej kot slaboten. V nasprotju z 
eseni nazarenci niso bili asketi. 
Matej je o Jezusu celo zapisal: 
"Prišel je Sin človekov; ta je in 
pije. pa govore: Glejte, požreš-
než je in pijanec." (11.19). 

Smrt dveh razbojnikov, ki sta 
bila križana skupaj z Jezusom, 
je jasno opisana po Janezu (19, 
31): "Judje so tedaj, ker je bil 
dan Priprave (pred velikonoč
nim praznikom), da bi trupla ne 
ostala na križu v soboto /.../ 
prosili Pilata, da bi se j im kosti 
strle in da bi jih sneli. Prišli so 
torej vojaki in štrli kosti prvemu 
in tudi drugemu, k i j e bil z njim 
križan." Razbojnika sta umrla 
čez nekaj ur zaradi zadušitve. 

ker se z nogami nista mogla več 
podpirati. "Ko pa so prišli do 
Jezusa in so videli, da je že 
mrtev, mu niso kosti štrli, am
pak eden izmed vojakov mu je s 
sulico prebodel stran in takoj je 
pritekla kri in voda." Postopek s 
kopjem je služil kot uradno po
trdilo o smrti, da bi se ugotovi
lo, ali telo še reagira na zunanje 
dražljaje. 

Evangeliji ne povedo, zakaj je 
bil Jezus že po treh urah pro
glašen za mi-tvega. Nad tem se je 
začudil celo Poncij Pilat. "Pilat se 
je začudil, da bi bil že inrtev; po
klical je stotnika in ga vprašal, če 
je že umrl. In ko je to od stotnika 
zvedel, je truplo podaril Jožefu." 
(Marko "15, 44-45). 

Nenavaden razlog za Jezusovo 
"smrt" lahko najdemo v Janezo
vem pismu (19, 29-30): "Stala je 
pa tam po.soda, polna kisa. Na
taknili so torej na hizop s kisom 
napolnjeno gobo in mu jo podali 
k ustam. Ko je torej Jezus vzel 
kis, je rekel: 'Dopolnjeno je.' In 
nagnil je glavo in izdihnil." Po
stavlja se vprašanje, kaj je v re
snici zaužil Jezus. Kajti kis, ra
zredčen z vodo. so Rimljani upo
rabljali kot stimulans in so ga da
jali celo sužnjem na galejah. Je
zusova reakcija na kis je fizio
loško nerazložljiva. 

H. Kersten je zato sklepal, da 
je šlo za opojno sredstvo, ime
novano Asclepias acida. Latin
ska oznaka za kis je acetum in 
izvira iz besede acidus ali kisel. 
Ta droga je bila v Indiji dobro 
znana. Pridelovali so jo iz ra
stline soma, uporabljali pa pri 
verskih obredih za doseganje 
navideznih stanj smrti. Če jo je 
Jezus zares zaužil, potem je lah
ko padel v komo, iz katere se je 
prebudil po nekaj dneh. 

Omenjeno trditev na videz iz
podbija dejstvo, da mu je kis 
ponudil rimski vojak. Kersten 
sklepa, da je pri reševanju Jezu
sa šlo za zaroto treh ljudi: 
Jožefa iz Arimateje, Nikodema 
in Longinusa. V Pilatovih delih 
se Longinus omenja kot stotnik, 
ki je bil zadolžen za Jezusovo 
križanje. Grška legenda izpod pe
resa Gregorja iz Nysse ga opisuje 
kot stotnika na Golgoti, ki je 
prišel iz Kapadokije in kasneje 
postal krščanski škof. Longinus 
je imel vse možnosti za pripravo 
okoliščin pri Jezusovi navidezni 

smrti. Po vsej verjetnosti je on 
"ranil" Jezusa s kopjem (lahko 
bi ga prebodel skozi srce, a ga 
ni), saj je to bilo njegovo opra
vilo. Prav tako je on dal Jezusu 
piti opojno drogo. 

Jezusa so sneli s križa pod 
pokroviteljstvom zelo vplivnega 
trgovca Jožefa, ki j e simpatizi-
ral z Jezusovimi idejami in je 
bil proti njegovi obsodbi. Jožef 
(danes velja za svetnika) j e od 
Pilata "odkupil" Jezusovo telo 
in ga s pomočjo Nikodema skril 
v svoji novi grobnici blizu Gol-
gote (o tem evangeliji). Niko-
dem je bil Jožefov prijatelj in 
judovski farizej, ki je prav tako 
objavil Jezusovo nedolžnost 
pred Velikim zborom. Jezus ga 
j e neke noči celo poučeval. Ni-
kodem je priskrbel stolitrsko 
mešanico mirhe in aloje. s kate
ro sta z Jožefom premazala Je
zusovo telo (Janez 19. 39). Alo-
ja in mirha sta zelo učinkoviti 
pri celjenju odprtih ran. 

V evangelijih je čutiti nagli
co, s katero sta Jožef in Niko-
dem poskrbela za Jezusovo telo. 
kar je bila v bistvu naloga nje
govih najbližjih, torej matere 
Marije in Jezusovih učencev. 

Ko je Jezus okreval in se je 
prikazal svojim učencem, se je 
na vso moč trudil, da bi jim do
kazal, kako ni duh. temveč člo
vek iz mesa in kosti. "Nejever
ni" Tomaž se ga je moral dotak
niti. Jezus pa je pred učenci po
jedel tudi ribo. 

Kasneje je Jezus odpotoval na 
Bližnji vzhod, od tam pa v Indi
jo . Da je resnično preživel kri
žanje, zatrjuje tudi muslimanski 
koran, po katerem je Jezus — 
Issa zadnji prerok pred Moha
medom. 

Današnje krščanstvo je po 
irmenju mnogih uglednih filozo
fov (Kant, Lessing, Fichte, 
Schelling idr.) in teologov dok
trina, ki si jo je izmislil Pavel iz 
Tarza in nima veliko skupnega z 
Jezusovim izvirnim naukom. Je
zus j e želel doseči neposredno 
komunikacijo med Bogom ^in 
Človekom. Odločno je bil zoper 
cerkveno hierarhijo in proti pi
smoukom. Ni želel, da bi ga 
imenovali Kristus in ga po 
božje častili. V človeku je želel 
obuditi živo vero. ne pa ga ome
jiti s pisano besedo. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Primorski faniie 
Na Primorskem je domača glasba malo manj razširjena 

kot drugod po Sloveniji. Ob ansamblu Ottavia Brajka iz 
Izole se vse bolj uveljavljajo Primorski fantje iz Pirana. 

Po utrjevanju igranja na različnih nastopih in prireditvah so 
dočakali tudi svoj glasbeni prvenec, imenovan po naslovni viži. le
ta pa po ansamblu Primorski fantje. Kaseta je izšla pri Založbi ka
set in plošč RTV Slovenija in je priinorsko-obalno obarvana z zve
nom tria in pevci v skladbah s tipičnimi primorskimi značilnostmi: 
Primorski fantje. Moj nonič. Šumenje valov, Solinar stari. Po naše, 
Slovenija, Primorske klepetulje, V vročem poletju. Rožmarin, Raz
burljive sanje in Spomini. V Silvestrskem Videomehu so se glasbe
niki predstavili s skladbo Stari Bepo. spomladi pa načrtujejo turne
jo v Avstralijo. Primorski fantje na ptujskem festivalu. Foto: Langerlioic 

Blagoslovitev križa - popravek 
v prejšnji Številki Tednika sino na 9. strani pisali o blago

slovitvi obnovljenega križa v Mezgovcih. Pri tem je prišlo do 
napake, saj smo zapisali, da križ stoji od druge svetovne voj
ne, v resnici pa ga j e dal Vid Janžekovič postaviti po prvi sve
tovni vojni v zahvalo za to, da se je živ vrnil domov. 

Uredništvo 



ŠPORT 

H. Slovenska 
nogometna liga vzhod 

J U D O 

Mednarodni turnir 
za pokal Golovca 

v Ljubljani jc bil v soboto. 
24. aprila, mednarodni turnir v 
judu. Sodelovalo je kar 285 tek
movalcev i/. 27 klubov ter štirih 
držav: Avstrije, Italije. Hrvaške 
in Slovenije. 

Ponovno so se odlično odre
zali judoisti Drave saj so osvoji
li 7 medalj. Najbolje s e j e izka
zal potnik na olimpiado mladilf 
v Nizozemski Dejan Vogrinec z 
osvojenim prvim mestom. Zara
di svojih suverenih zmag (vse j e 
dobil z 10:0) in prikazanega ze
lo kvalitetenga juda je bil tudi 
proglašen za najboljšega tekmo
valca ter prejel pokal. Tudi nje

gov klubski kolega Sebastjan 
Kolednik je suvereno opravil z 
svojimi nasprotniki in osvojil 
prvo mesto. S tem je tudi on kot 
potencialni kandidat za olimpia
do potrdil, da si zasluži mesto v 
reprezentanci Slovenije. 

Rezultati: mlajši dečki — 34 
kg Damir Rajkovača 3.: 38 kg 
— Egon Predikaka 3.; 42 kg — 
Kristjan lljavec 2.. Matej Ornik 
3.; .starejši dečki — 55 kg De
jan Vogrinec 1.; 60 kg — To
maž Marholt 5.: mlajši mladin
ci — 55 kg Sebastjan Kolednik 
1.: starejši mladinci — 71 kg 
Boštjan Dobivšek 3. D. V. 

Olimpijska reprezentanta Sebastjan Kolednik (levo) in Dejan Vogrinec. 

R O K O M E T 

Neodločeno s 
PivoMBi Laško! « 

Kokometaši Drave so tekmovalno sezono sklenili prejšnjo 
sredo, ko so se v Ptuju v povratni tekmi poltlnala slovenske
ga pokala pomerili s Pivovarno Laško. Lepa in kakovostna 
tekma se je pred le 200 gledalci končala neodločeno, 22:22. 
S tem so Ptujčani lepo končali za njih izjemno uspe.šno tek
movalno sezono, ko so se uvrstili v končnico državnega 
prvenstva in poltinale pokalnega tekmovanja. 

Peter Novak je takole zaključil akcijo Drave na tekmi z Andorjem Ja
dranom. V ozadju Nenad Potočnjak in Luka Terbuc. Foto: I. kotar 

Prvi del tekme v Ptuju je najboljša slovenska ekipa. Pivovarna 
Laško iz Celja, zanesljivo dobila s 14:10, čeprav je bila vmesna ra
zlika zadetek ali dva. V drugem delu so gostje prednost povečali že 
na šest zadetkov (13:19). vendar so domačini s kakovostno in disci
plinirano igro razliko vztrajno zniževali in dve minuti pred koncem 
izenačili na 22:22 ter imeli priložnost za zmago, vendar niso uspe
li, tudi na račun sodniškega para. Kakorkoli že, ekipa zasluži poh
valo in priznanje, tako za to tekmo kot za celo tekmovalno sezono. 

DRAVA: Pintarič, Mešl 1, Psajd, Novak 3, Terbuc 2, Sabo 3, A. Po
točnjak 2, N. Potočnjak 1, Sagadin 9, Pisar 1, Hrnjadovič, Gaberc. 

1.kotar 

V E L I K A N E D E L J A Z A N E S L J I V O P R O T I P R V I L I G I ! 

Ekipa Velike Nedelje se je sicer srečno, pa vendar uvrstila v fina
le končnice vzhodne skupine druge lige. Prejšnjo sredo je odigrala 
tretjo, odločilno tekmo s TKI Hrastnik v svoji dvorani. Okrog 500 
gledalcev je spremljalo neobičajno razburljivo tekmo, ki se j e 
končala po dveh urah in četrt z zmago Velike Nedelje, čeprav so bi
li gostje večkrat tik pred uspehom. V zadnji sekundi regularnega 
dela tekme so domačini izenačili na 22:22 iz pravilno dosojene se-
demmetrovke, v zadnji sekundi drugega podaljška pa iz devetme-
trovke. Pri kazenskih strelih so imeli gostje dvakrat odločitev v 
svojih rokah, vendar je niso izkoristili, domačini pa so pri izme
ničnem izvajanju izkoristili priložnost pri 8:8 in nastalo je nepopi
sno veselje domačih navijačev in igralcev. 

Pozdrav domačim navijačem. Foto: I. kotar 

V finalu bosta o napredovanju odločila Velika Nedelja in Krog. 
Prva tekma je bila v soboto zvečer v Veliki Nedelji. Že uvodne mi
nute so pokazale, da so domačini boljši in to so potrdili z zaneslji
vo zmago 26:17 (12:7). Dvorana je bila znova pretesna, saj j e 
končnica v tem kraju vzbudila neverjetno zanimanje. Posebno poh
valo zasluži velika skupina mladih navijačev z izjemno bučnim in 
korektnim navijanjem. Druga tekma bo 8. maja v Murski Soboti, 
možna tretja in odločilna pa 15. maja v Veliki Nedelji. 

velika'NEDELJA: Kovučec, Okreša 5, Bezjak 1, Tmfenik 2, Grego-
rič 4, Ivanuša, Kiimer 4, Šoštarič 5, Sok J, Cvetko, Mesaivc 4, Belec. 

1.kotar 

A T L E T I K A 
Tudi ptujski atleti so se pomeri

li v prvem delu letošnjih kvalifi
kacij za atletski pokal Slovenije. 
Tekmovanje je bilo v Celju. Med 
Ptujčani so bili najboljši Krabon-
ja, ki se je z rezultatom 49.07 
uvrstil v teku na 400 metrov na 
drugo mesto. Doki. kije v suvanju 
krogle zmagal z daljavo 15.56 me

tra, Korošakova, kije pretekla 100 
metrov z ovirami v času 15,47 se
kunde in bila druga, v troskoku pa 
je zmagala s preskočenimi 12,63 
metri. Drugo mesto je osvojda tu
di Rozmanova, in sicer v teku na 
100 metrov z rezultatom 12,55 se
kunde. McZ 

O D B O J K A 

Vital — PtU 3:0 (14,6,6) 
Odbojkarice Vitala so zelo 

oslabljeno ekipo Ptuja, ki jo pe
stijo številne poškodbe, prema
gale z najvišjim možnim rezul
tatom 3:6. Igralke Vitala so na 
domačem terenu imele igro v 
svojih rokah, igralke Ptuja so 
vodile le na začetku prvega niza 
z 0:6. To je bilo tudi vse, kar so 

lahko storile. Kljub porazu pa 
so na koncu tekmovanja v II. 
državni odbojkarski ligi osvoji
le sedmo mesto med dvanajsti
mi ekipami, kar je soliden 
uspeh, če se spomnimo, da v tej 
ligi tekmujejo prvo leto in jim 
je bil cilj obstanek. I. Z. 

S A H 

Helena Rižnar — 
državna viceprvakinfa 

Finala državnega pionirskega 
šahovskega prvenstva so se ude
ležili tudi trije perspektivni mladi 
člani šahovskega društva Lipa 
Ptuj. Na predhodnih kvalifikacijah 
so si to pravico priborili Helena 
Rižnar, sicer učenka OŠ (iorišni-
ca, ter (iergor Po<lkrižnik in Miro 
Mihalič, oba iz Oš Ljudski vrt. 

Mladi šahisti so v šestih dneh 
(tekmovanje je bilo v Krškem) 
odigrali devet kol, kar je bilo 
izredno naporno, saj sta bili tri dni 
na sporedu dve koli. Med 14 de
kleti se je na izvrstno drugo mesto 
uvrstila Ptujčanka Helena Rižnar, 
ki je zbrala 7 točk. prav toliko kot 
zmagovalka Jana Krivec, vendar 
je bila slabša po Buholz sistemu. 
Na 3. mesto seje uvrstda Maniče-
va s 6,5 točkami, šele četrta pa je 

bila prav tako s 6,5 točkami prva 
favoritinja .Sorlijeva iz Kranja. 

Pri fantih je zmagal MK Primož 
Šoln s 6,5 točkami, z enakim šte
vilom točk je bil drugi Kosmač, 
tretji. Praznik, jih je zbral 6, ena
ko kot Ptujčan Gregor Podkrižnik, 
ki je le za las zgrešil mesto med 
dobitniki medalj. Ob dejstvu, da 
so vsi trije prvoiiverščeni že moj
strski kandidati, je uspeh 1\K1-
križnika toliko večji. Miro Miha
lič ni ponovil igre iz pt)lfinala in 
je s tremi točkami med 18 ude
leženci osvojil 16. mesto, sicer pa 
sije nabral precej novih izkušenj. 

Mladi člani SD Lipa Ptuj so 
vsekakor zadovoljili, še posebej 
ob dejstvu, da so bili edini, ki .so 
nastopili sami, brez trenerja oz. 
mentorja, kar je tudi vplivalo na 
končne rezultate. S. R. 

Dohra udeleaia na M i u 
Drugega velikonočnega tur

nirja v organizaciji šahistov 
Spuhlje. ki je bil v okrepčeval
nici Majda, se j e udeležilo 18 
tekmovalcev iz Moškanjcev, 
Kidričevega in Spuhlje. Zma
govalec je bil Dušan Majceno-
vič s 5.5 točke in je prejel po
kal v trajno last ter pisno priz
nanje, sledijo Roškar 5 itd. 
Najboljši mladinec je bil Robi 
Marčič. ki je s 4 točkami osvo
jil 8. mesto. Sodnik turnirja je 
bil Jože Voglar. 

Vsi udeleženci turnirja so 
prejeli praktične nagrade, ki jih 
j e podarila prodajalna Rozi. 
Turnir sta omogočili oziroma fi
nančno podprli tudi okrepčeval
nica Majda iz Spuhlje in zlatar
na Bojana Tofanta. Nagrade je 
izročil ptujski maratonec Mirko 
Vindiš. 

V aprilu so organizirali še hi-
tropotezni turnir, na katerem je 
zmagal Zlatko Roškar z 9 
točkami, sledili so Dušan Maj-
cenovič idr. I. Z. 

K O L E S A R S T V O 
Ptujski kolesarji so tudi to so

boto in nedeljo tekmovali. Naj
prej so se udeležili tekmovanja 
v avstrijskem Heilingenu. kjer 
so nastopili poleg domačjh in 
slovenskih še kolesarji iz Češke 
in Madžarske. Miran Kelner se 
je med mlajšimi mladinci 
uvrstil na drugo. Peter Purg pa 
na četrto mesto. Mitja Mahorič 
je med strarejšimi mladinci bil 
peti. odlično pa sta tekmovala 
tudi pionirja Miha Žohar in 

Marjan Kelner. saj sta osvojila 
prvo in drugo mesto. 

V nedeljo so tekmovali v Kra-
pini. kjer so se pomerili s 
hrvaškimi kolesarji. Odlični so 
bili Uroš Grame. Miran Kelner 
in Roman Križanič. ki so osvo
jili prvo. drugo in četrto mesto 
med mlajšimi mladinci, prav ta
ko pa j e osvojil odlično drugo 
mesto tudi Mitja Mahorič pri 
starejših mladincih. McZ 
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P S I , M A Č K E IN 
O S T A L A D R U Š Č I N A 

Uleme za žiiUejiJe s Diiočjo igre 
"Mama, ati, rad bi imel 
muco, prosim, prosim ..." 

Tako se ponavadi začne. Kon
ča se ponavadi s prihodom ma
lega štirinožnega prijatelja, ki 
prijazno prede. Morda zato. ker 
je trgovina z živalmi nekje ob 
poti v šolo, ali pa, ker je naj
boljša prijateljica dobila muco 
iz azila za živali (kjer čaka še 
toliko drugih sladkih muc). 
Včasih pa je vse prepuščeno go
lemu naključju -— igri usode — 
in nekega lepega dne pred 
našimi vrati žalostno mijavka 
nekaj kosmatega. Pri tem gre za 
muco. ki je svojo usodo vzela v 
svoje "tačke" ter z znanim še
stim, sedmim ali osmim mačjim 
čutom spoznala, da tu stanuje 
nekdo, ki ne bo rekel NK. Taka 
muca si najde družino, otrok pa 
pride do zelo zaželenega in lju
bljenega tovariša. Tako se začne 
"love story" posebne vrste, in 
če jo boste spremljali tudi sami, 
boste tudi vi doživeli veliko za
dovoljstva. 

L J U B L J E N E C ? 
S E V E D A , S A M O Č E . . . 

Čim mlajši je vaš otrok, toli
ko bolj priporočljivo j e . da ga 

že od vsega začetka seznanite z 
osnovnimi pravili mačjega 
značaja. Muce so zelo priljudne 
in se rade puste čohljati. To ve
mo in to vaš otrok tudi pričaku
je . Vendar povejte otroku tudi. 
da vse njegove nežnosti muci 
verjetno ne bodo všeč. 

Muce ne marajo, da jih po
ložimo na hrbet, da se jih doti
kamo zadaj ob hrbtenici, na re
pu in ob ušesih. Tabu so prav 
tako brki in tačke. Ne smemo 
jih božati v smeri proti rasti dla
ke. Tega torej ne bo počel 
nihče, ki je resničen ljubitelj 
mačk. S predenjem muca po
plača tistega, ki jo rahlo čohlja 
po vratu ter boža po bokih. 

Ko je muci nežnosti dovolj, 
hoče imeti mir. To bo vaš otrok 
gotovo razumel. Pri tem ga 
spomnite na Garfielda, ki ima 
vedno znova in znova svoje 
"napade spanca" ter se občasno 
z njim ne da pogovarjati. 

O T R O Š K E I G R E — 
M A Č J E I G R I C E 

Besedo "igra" morda otrok 
rezume malce drugače. Ra
zložite mu. da muce ne nosimo 
naokoli kot punčke iz cunj. ker 
muca tega ne mara. Prav tako 

muci ni do tega, d a j o oblačimo 
v oblekice, zavezujemo s trako
vi, jo tlačimo v otroške vozičke 
ali sicer omejujemo njeno svo
bodo gibanja. Tudi lovljenja 
muce ne marajo. Mladi mucki, 
ki so izredno igrivi, v taki igri 
še morda sodelujejo. Odrasla 
mačka pa ne reagira vedno sa
mo plašno, temveč pokaže tudi 
svoje kremplje. 

To je pravi trenutek, ko otro
ku razložimo, katere igre so pri
merne za muco. Tako lahko kro
glico iz zmečkanega papirja 
vlečamo stran od muce ali pu

stimo, da kroglica binglja muci 
v višini smrčka. Navijemo lah
ko mehanično miško ali pa pra
skamo po koščku blaga. Ti
sočkrat se je že pokazalo, kako 
je tovrstna igra obema v zaba
vo. Se več kot to: otrok, ki opa
zuje muco pri njeni igri, podza
vestno spoznava tiste lastnosti, 
ki so za "lovca na miši" odločil
ne, namreč vztrajnost in vzdrž
ljivost. 

Pri igri z muco se uči tudi 
otrok in ne samo muca. Tu gre 
predvsem za otrokovo spozna
vanje sveta okoli sebe. Uči se. 

da je v življenju potrebno upo
števati ^udi druge in biti do njih 
obziren. Za tovrstno učenje j e 
muca celo primernejša kot pes. 
ker je ta mnogo prilagodljivejši. 
kar pomeni, da manj izrazito 
uveljavlja svojo voljo. Muca pa 
kaže več samosvojosti, kar bo 
otrok kmalu začel spoštovati. 
Morda bo celo spodbudila nje
govo samozavest (posebna na
grada otroku je naklonjenost 
muce, ki jo razume). 

Pomemben za otroka in muco 
je tudi ritual hranjenja. Otrok 
mora vedeli, kako žival najraje 
je — mirno in nemoteno. Otro
ku moramo že na samem začet
ku dopovedati, da muci ne bo 
storil nič dobrega, če ji bo 
popuščal, ko bo pri mizi pro
sjačila za hrano, saj bo zaradi 
tega muca pojedla več, kot ji je 
potrebno. 

Otrok skoraj nikjer ustrezneje 
ne pridobi občutka dolžnosti 

kot v družbi z živaljo. Mnoge 
resne raziskave kažejo, da sc 
otroci, ki so odrasli z muco, 
lažje vključijo v kakšno skupi
no, znajo bolje opazovati in so 
tolerantnejši. (Muca, ki ima 
močan karakter, jc kmalu kos še 
tako razvajenmu edinčku.) 

V igri s svojo muco se bo bi
ster otrok naučil marsičesa, kar 
mu bo kasneje koristilo pri pre
magovanju življenjskih težav. 
Muce se tako ali tako uče v igri, 
(a pa ustreza tudi otrokovemu 
učenju. 

dihanje za odjjovoren 
odnos do malih živali 

PRIPIS: 

dihanje za odgovoren odnos 
do malih živali se^ je preselilo 
na nov naslov: Štihova 7/11, 
61000 Ljubljana (pri ATLAN
TIK, d.o. o.);leL: 324-457. 

Foto: M. Zupanič 

K r v o d a j a l c i 
8. APRIL: .Slavko Laura. Gorišnica 139; Ivan Ciojkošek. 

Draženci 65; Ivo Rajh. Dražcnci 24; .Štefan Mlinaric. Zg. Hajdi-
na 75; Janez Turnšek. Cierečja vas 4()/c; Peter Liber. Lovrenčan 
19. Cestica; Zdravko Možina. Rimska 11. Ptuj; Miran Valenko, 
Draženci 10/b; Andrej Plohi, Draženci 21; Rajko Cartl, Zg. Haj-
dina 75/b; Franc Šarkezi, Videm pri Ptuju 31; Maksimiljan Go
dec, Draženci 2 l/d; Andrej Bukvič. Draženci 34; Milan Turek, 
Slovenja vas 40; Miro Gojkošek. Draženci 66; Ivan Auer. Po-
brežje 15l/a; Stanko Žnidar. Gerečja vas 66; Anton Strmšek. 
Zg. Jablane 28; Srečko Kosec. Draženci 22; Lranc Zagoranski. 
Hajdoše 101; Ivan Turek. Hajdoše 39; Alojz Cestnik. Draženci 
19; Alojz Jerenko. Draženci 73; Janez Lončarek. Seliškarjeva 
20. Ptuj"; Dušan Turek. Draženci 87/a; Drago Turek. Hajdoše 39; 
Maks Kosenburger, Zg. Hajdina 156; Darko Krček. llija Grego-
riča 19; Ljubo Majerič, Milana Skerbinška 17; Drago Turek, 
Draženci 87/a; Zdravko Malek, Gomila 8; Marjan Mušič. Se-
nešci 67; Rudi Trešer. Ob potoku 19, Slovenska Bistrica; Dani
jel Lasbaher. Ul. Janka Sernca 53; Martin Šlamberger, Skorba 
2/c; Danijel Težački. Martinkovee 20; Zvonimir Šimek. Ob goz
du 20. Maribor; Vinko Šimek. Klinetova 12. Maribor; Alfoz 
Strand. Hajdoše 43/a; Jože Repec. Cesta v Njiverce 13; Mojca 
Brvar. Rogaška c. 74. Miklavž; Trane Tekonja. Hajdoše 3/d; 
Dušan Rižnar. Kraigherjeva 26. Ptuj; Marjan Kac. Svetozarev-
ska 4, Maribor; Anton Habjanič, Starše 73; Jožef Novak. Šercer-
jeve brigade 5, Maribor; Sdvo Skaza, Slovenja vas 50; Bcno 
Kepnik, Jamova 17, Maribor; Danijel Ters, Hotinja vas 122; Bo
jan Trlep, Hajdoše 59/c; Anton Hasemali, Zg. Hajdina 151; 
Alojz Terbuc. Hajdoše 34; Benjamin Slanic. Mihe Zidanška 12. 
Maribor; Vladimir Žunkovič. Gerečja vas 4l/a; Irena Tašner. 
Trubarjeva 11. Ptuj. 

13. APRIL: Karmen Mar-Licul. Sp. Korena 33; Milan Slavi-
nec. Strma ul. 11. Ptuj; Anica Zajšek, Kraigherjeva 14, Ptuj; 
Vladimir Vozlič, ZamuŠani 4/a; Marija Zelenik, Volkmerjeva ul. 
11; Magda Brenčič. Rimska 20. Ptuj; Jerica Čeh. Podvinci 98/c; 
Olga Čuš, Bratislavci 42; Drago Robnik, Markovci 67/a; Marija 
Krušič, Spuhlja 132; Marija Prelog. Markovci 52; Mirko Kra-
bonja, Podgorci 48; Jože Bratuša. Tormin 43; Tranc Zorli, Go
rišnica 80; Andreja Capuder. Prvenci l/a; Milan Muršič. Zago-
jiči 19; Vlasta Mršek. Ul. Jožefe Lacko 34. Ptuj; Marjana Sok, 
Tormin l/a; Majda Marinič, Pobrežje 74 a; Irena Galun. 
Majšperk 81; Drago Dobnik. Kungota 38; Jasna Dobnik. Regen-
tova 4. Maribor; Matija Murat. Lackova 8. Ptuj. 

15. APRILA: Stanko Vrbek. Cirkovce 42; Jože Tlorjanič. 
Strelci 9; Martin Šprah, Slovenjegoriška 3. Ptuj; Anton Trangež. 
Zg. Jablane 13; Štefan Trčko. Sp. Jablane 11; Rastislav Vnuk. 
Rimska pl. 12. Ptuj; Stanko Lah. Pongree 15; Zlatko Metličar, 
Pongrce 5; Slavko Kovačič, Cirkovce 60/d; Bogdan Ciajser, Bu
kovci 173/a; Roman Mesaric, Starošinee 41/a; Leopold Zabu-
kovšek, Dragonja vas 2; Zvonko Cesar, Zg. Jablane 36; Anton 
Jerič, Dragonja vas 1; Andrej Korez. Sp. Jablane 51; Jože Kuko-
vec, Lasigovci 10; Trane Baklan. Sp. Jablane 21; Trane (jolob, 
Zg. Jablane 38/a; Milan Leskovar, Cirkovce 60/g; Anica Kme-
tec. Cirkovce 1/c; Milan Teskač, Prepolje 16; Hermina Zaje, Mi-
hovee 54/a; Vili Jurančič, C. zmage 25, Maribor; Igor Lah. Pon
gree 32; Branko Brglez, Starošinee 23; Tomislav l*ulko. Hajdoše 
lO/e; Martin Ciolenko, Sp. Jablane 10; Jože Teskač. Hajdoše 46; 
Boris Polegeg, Svetozarevska 10, Zgornja Polskava; Borut 
Kmetec. Nova vas 14, Markovci; Boris Bohi, Cirajenščak 45; 
Aleksander Divjak, Sp. Senarska 15; Jure Novak, Cirkovce 22; 
Stanko Zaje, Mihovce 54/a, Cirkovce; Branko Trangež, Cirkov
ce 69; Trane .Šori, Mihovce 58; Stanko Cmrečnjak. Strnišče 1; 
Zvonko Jerič. Dragonja vas 1; Anton Sagadin, Gerečja vas 61; 
Marjana Pulki). Hajdoše lO/c; Danik) Beranič. Pleterje 3 l/a; 
Alojz Ploj, Drbelinei 41; Tranc Vršič, Novinci 5; Tranc Zupanič, 
Slovenja vas 35/c; Trane Pišek. Cirkovce 68/b; Roman Vujič, 
Podvinci 103; Štefan l\)točnik, Sp. Jablane 36; Boris Hausmaj-
ster. Dvoržakova lO/b, Maribor; Danilo Unuk. Zg. Jablane 38; 
Marta Mesaric, Starošinee 41/a; Štefan Herga. Sp. Jablane 43/d; 
.Stane Šenica. Župančičeva 24. Ciaj pri Pragerskem; Jože Tran
gež, Sp. Jablane 3; Zvonko Babic, Zupečja vas 44; Trane Novak, 
Cirkovce 22; Miroslav Lamberger, Mihovce 36; Rozalija Sobo-
tič, Sp. Jablane 32; Miroslav Cireifoner, Cirkovce 68/e; Vinko 
Baklan, Pongrce 3; Robert Medved, Mihovce 6; Tranček Irčko, 
Šikole 3; Ivan Tah. Mihovce 30; Aleksander Novak. Cirkovce 
22; Mladen -Sobotič. Sp. Jablane 32; Ivan Črešnik. Kajuhova 1. 
I*tuj; Marjan Kunej. Zlaloličje 52; Anton Lamberger. C. ob rib
niku 23. Rogoza; Stjepan Kralj. B. Kraigherja 2. Kidričevo; 
Franc Paj. Pongrce 4. 

Mo už iva imuniletp in Maj 
N a d a l j e v a n j e i z p r e j š n j e š t e v i l k e 

Kakšnega mnenja je bila mandatno-imunitetna komisi
ja in kaj so rekli posamezni poslanci v državnem zboru 
glede imunitete Zmaga Jelenčiča 

Ob razpravah, ki jih poznam 
le iz časopisnih poročil, o imu
niteti poslanca državnega zbora 
in predsednika Slovenske nacio
nalne stranke Zmaga Jelenčiča 
se vidi, da nekaterim članom 
mandatno-imunitetne komisije 
in poslancem državnega zbora 
namen imunitete in ustrezne do
ločbe niso popolnoma jasni. Po
glejmo, kaj smo v teh razpravah 
lahko prebrali v časniku Večer. 

Dne 13.3.1993 sem v Večeru 
prebral, da j e mandatno-imuni
tetna komisija z večino glasov 
sklenila: 

1. d a j e za odločanje o vzpo
stavitvi imunitete pristojna sa
ma in o svoji odločitvi državne
mu zboru le poroča. 

2. da mu glede na to. ker se g. 
Zmago Jelenčič ne sklicuje na 
imuniteto, komisija imunitete 
ne vzpostavlja. 

Dne 24. 3. 1993 je Večer po
ročal, da je mandatno-imunitet
na komisija svojo odločitev, da 
se g. Jelenčiču ne vzpostavi 
imuniteta, utemeljila tudi še z 
navedbo, da postopki pred so
diščem poslanskega delovanja 
g. Jelenčiča ne bodo ovirali. S 
takim mnenjem pa se nista 
strinjala dva poslanca, češ da bo 
Jelenčič v tem primeru kot po
slanec težko opravljal svojo 
funkcijo, če bo kar naprej moral 
hoditi na sodišče. 

Dne 26. 3. 1993 najdemo v Ve
čeru |X)ročilo o zasedanju držav
nega zbora prejšnji dan. na kate
rem so tudi razpravljali o imuni
teti g. Jelenčiča. Poslanci so pri 
tem podajali različne predloge, 
npr. da se vzpostavi imuniteta le 
glede nekaterih dejanj ali da se 
vzpostavi imuniteta glede vseh 
kaznivih dejanj, ki jih je osum
ljen g. Jelenčič. Ker dejanja ne 
zastarajo, naj se postopki nadal
jujejo, ko Jelenčič ne bo več po
slanec. Komisija se je ponovno 
sestala, vendar njenih odločitev 
zbor ni potrdil, temveč je sprejel 
predlog dveh poslancev, naj v 
parlainentu najprej pripravijo gra
divo o tem. kaj je imuniteta, da bi 
potem bilo mogoče o tem stro
kovno razpravljati. 

Po poročilu v Večeru dne 3. 4. 
1993 je mandatno-imunitetna 
komisija dne 2. 4. 1993 spet 
razpravljala o zadevi, vendar sa
mo o načelnih vprašanjih imu
nitete. Po mnenju dveh ugled
nih strokovnjakov, ki ju j e 
omenjena komisija povabila k 
razpravi (Miha Cerar in dr. Loj

ze Ude), o imuniteti poslanca 
vedno odloča državni zbor na 
predlog omenjene komisije. Za
to ni sprejemljivo mnenje pred
sednice te komisije, da se ob 
odločanju o odvzemu imunitete 
praviloma razpravlja o povsem 
zasebnih zadevah posameznika, 
kar pa naj ne bi sodilo v državni 
zbor. Omenjena strokovnjaka 
pravita, da je imuniteta namen
jena nemotenemu delovanju 
parlamenta in njegovega člana. 
Poslanci torej imunitete nimajo 
zaradi svojega interesa. Zato 
imuniteta ni pravica poslanca, 
temveč je odločitev o njej v pri
stojnosti parlamenta. Odločitev 
o odvzemu imunitete je vedno 
politično vprašanje. Upati je, da 
bosta omenjena komisija in 
državni zbor upoštevala mnenje 
strokovnjakov in v skladu z 
ustavnimi določbami odločila 
tako. da bo delo parlamenta te
klo nemoteno. 

K A K O G L E D A J O N A 
P O S L A N S K O 
I M U N I T E T O 
D R Ž A V L J A N I 

Prepričan sem. da bi se držav
ljani oziroma volilci težko sprijaz
nili z dejstvom, da bi med poslan
ci sedel in deloval poslanec, ki je 
utemeljeno osumljen storitve hu
dega kaznivega dejanja, medtem 
ko bi drugi državljan, kije sostori-
lec istega kaznivega dejanja, bil 
priprt, obsojen in poslan na 
izdrževanje kazni. Politična stran
ka, ki bi ščitila takega poslanca in 
se borila za vzpostavitev njegove 
imunitete, bi, tako vsaj mislim, iz
gubila del svojih volilcev. 

Omeniti moram, da obstajajo 
pomisleki proti zlorabi poslanske 
imunitete tudi v nekaterih drugih 
državah, npr.v Italiji. Iz članka ge. 
Mojce Drčar-Murko "Upor milan
skih tožilcev" (clej Sobotno prilo
go Dela z dne 20. 3. 1993. str. 29) 
je vidno, da v Italiji, kjer so mno-
^i ministn in parlamentarci zaple
teni v korupcijske afere (podkupo
vanje, zloraba uradnega položaja 
itd.), nastaja nemogoča situacija, 
ko so razni podjetniki v kazen
skem postopku, poslance pa. 
čeprav so soudeleženci v isti ko-
rupcijski aferi, ščiti imuniteta in 
mirno sedijo v poslanskih klopeh. 
Po mnenju italijanskega pravosod
ja je povrnitev časti parlamentu 
mogoča z odpravo imunitete in z 
vzpostavitvijo enakopravnosti, ko 
gre za kaznovanje dejanj, opisanih 
v kazenskemu zakonu. 

V vrtu 
V SADNEM VRTU so med 

vsemi sadnimi vrstami najbolj 
razširjene jablane in hruške. V 
naravi pa je običajno tako. da ti
sto vrsto rastlin, ki jo človek 
goji najbolj množično, tudi naj
bolj ogrožajo razne rastlinske 
bolezni in škodljivci, v zadnjem 
času pa tudi viroze. 

Jablane in hruške najpogoste
je ogroža škodljiva glivična bo
lezen jabolčni škrlup ali fusicla-
dium. ki mu prav v tem času. ko 
se pričenja bujna vegetacija in 
ko je od njegove preprečitve od
visna kakovost sadja, ki ga bo
mo v tem letu pridelali, moramo 
posvetiti vso pozornost. Gliva 
prezimuje v odpadlem listju, 
kjer se do pomladi oblikujejo 
spolna plodišča, iz katerih od 
srede aprila do srede junija ve
ter raznaša trose na mlade liste, 
kasneje pa na plodiče in zelene 
poganjke, ki se tako ob ugodnih 
vremenskih razmerah okužijo. 

Na razširjenost škrlupa vpli
vata predvsem vlaga (dež ali ro
sa) in toplota. Trosi glive ja
bolčnega škrlupa potrebujejo za 
kalitev kapljico vode. in če j e li
stje mokro 18 ur. pride pri tem
peraturi že 10 C do močne 
okužbe. Prva znamenja, da j e 
prišlo do okužbe, so drobne 
temne pege na listih in plodo
vih. Pege se večajo, močno na
padeno listje odpada, plodovi, 
če sploh ostanejo na drevesu, pa 
so pokriti s krastami, skladiščno 
vzdržljivi in neuporabni za pre
hrano. 

Da bi pridelovalci sadja za trg 
pridelali neoporečno zdravo 
sadje, morajo zlasti v vlažnih 
letih opraviti številna škropljen
ja, da zavarujejo rastline in pri
delek pred to boleznijo in posle
dično pred vsemi drugimi. Lju
biteljski sadjarji se zadovoljimo 
tudi. če j e tu pa tam kakšen 
plod nekoliko krastav, le da je 
primeren za uživanje in hram
bo; pomembnejše je . da ohrani
mo zdravo sadno drevo, zato pa 
je potreben minimalen program 
varstva. 

Za uspešno varstvo peškarjev 
pred škrlupom je najpomem
bnejše, da preprečimo prve 
pomladne okužbe. Prvič škropi
mo pred cvetenjem, ko se brsti 
odpro in pojavijo prvi lističi. 
Drugič škropimo takoj po cve
tenju, tretjič, ko so plodiči de
beli kot oreh. in še enkrat dva 
ali tri tedne pQi5neje. 

Za prva škropljenja porabimo 
dithan M 45 ali captan 50 v 
0.25-odstotni koncentraciji, 
pozneje pa baycor WP 25 ali ru-
bigan EC 12 v 0.05-odstotni 
koncentraciji. Slednja pripravka 
imata tudi zdravilni učinek. 

V času cvetenja ne škropimo, 
zlati pa ne dodajamo nobenih 
strupov, da ne poškodujemo če
bel. Škropimo v času. ko čebele 
ne izletavajo in se ne zadržujejo 
na cvetju. 

V BIVALNKM VRTU na 
prosto selimo oleander, rožma
rin, fige. lovor, in druge okrasne 
zimzelene lončnice iz prezimo
vališč, kjer smo jih varovali 
pred zimsko pozebo. V prezi

movališču so bili osnovni pogo
j i rasti (svetloba, toplota in vla
ga) našim varovankam omejeni, 
zato so njihovi poganjki že po
stali bledikavi, ogrožajo jih 
pršice. listje je zaprašeno, skrat
ka njihov videz je slab in kažejo 
potrebo po takojšnji premestitvi 
na prosto. 

Selitev rastlin na prosto opra
vimo postopno, saj bi trenutna 
sprememba za njih pomenila 
šok. S pogostim prezračevanjem 
prostora, v katerem hranimo ra
stline, jih pričenmo navajati na 
zunanje razmere. Na prosto jih 
prenesimo v oblačnem vreme
nu. Ugajal jim bo rahel in topel 
spomladanski dež. V nobenem 
primeru jih ne smemo takoj iz
postaviti močnemu soncu, tem
več jih za nekaj dni pred pripe
ko zavarujemo s senčili. Ne za-
livajmo koreninske grude in ne 
pršimo listja ter poganjkov s 
hladno vodo neposredno iz vo
dovodne pipe. temveč zalivanje 
in pranje rastline opravimo le s 
poslano in z zunanjo teiriperatu-
ro izenačeno vodo. 

V zavetju tople grede sejemo 
okrasne enolotnice za cvetenje: 
astre, cinije. zajčke, nizke dali-
je . portulak. rudbekije. tagetes, 
salvije. marjetke in druge. Ob 
toplem vremenu sejališče redno 
zalivamo, ko pa vzkalijo. pose
vek plevemo in primerno ra
zredčimo, da bi se sejanci dobro 
razrastli in utrdili za presajenje. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
mora biti za vrtnine, ki jih seje
mo ali sadimo kar na prosto, 
zemlja dovolj ogreta. Grah. ka-
pusnice. korenček, motovileč in 
peteršilj smo lahko že sejali 
prejšnji mesec, ker kalijo že pri 
2 do 7 C. Sredi aprila smo seja
li solato, redkev. por, čebulo in 
špinačo. ki kalijo pri 8 do 12 C. 
za fižol, rdečo peso. zeleno, pa
radižnik, kumare, bučke, papri
ko pa je potrebna kalilna toplo
ta od 12 do 15 C in jih sadimo 
ali naj bi vzklile, ko ne bo več 
nevarnosti spomladanske slane. 

Zgodaj sejanemu grahu, ki je 
že vzklil, postavimo čimprej za 
oporo do 1 m visoke veje. da se 
bo lahko raz.rastel. 

Če na posevku čebule in čes
na na listih opazimo obledele li
se, je znak. da ga je že okužila 
škodljiva rastlinska bolezen 
čebulna plesen. Nasad nemudo
ma poškropimo z antracolom, 
dithanom ali antracolom combi 
v 0.2-odstotni koncentraciji, za 
boljšo oprijemljivost škropiva 
na voščene čebujne liste pa do
dajmo močilo. Škropljenje po
novimo trikrat, vsakih 10 dni. 

* * * 
Po biokoledarju je pripo

ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista, 
od 28. do 30. aprila ter od 7. do 
9. maja, za podzemne plodove 
od 4. do 26. aprila ter od 2. do 
5. maja, rastline, kijih pridelu
jemo zaradi nadzemnih plodov, 
L in 2. maja ter za cvet in zdra
vilna zelišča od 26. do 28. apri
la ter 5. in 6. maja. 

Miran Glušič, ing. agr. 
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102 leti Marije Furek 
Na domačiji najstarejše ol)čanke ptujske ol)čine Marije Furek / /gornje Hajdine 89, ki 

bo v nedeljo, 2. maja, slavila 102. ntjstni dan, je bilo v petek, 23. aprila, dopoldne 
prisrčno in slovesno. Pred redkim visokim jubilejem soj i s šopki ro/ čestitali predsedni
ca občinskega odbora Rdečega križa Ptuj Vida Milunič, predsednica krajevnega odbora 
RK Anica Zumer ter mladi člani RK s hajdinske šole, ki so v spremstvu svoje mentorice 
Angelce (Jla/ar svoji najstarejši sokrajanki pripravili krajši kulturni program. 

Marija Furek s svojimi gosti na domačiji na Zgornji Hajdini. Najbolj se je razveselila rož, kijih je vse življen
je tudi sama rada vzgajala. Ob pogledu na pisane šopke cvetja je njen utrujeni obraz kljub 102. križu prešel 
v prijeten nasmeh. 

Furekova mati, kot ji pravijo Hajdinčiini, je 
bila prvih slo Icl v glavnem zdrava, zadnji dve 
leti pa jo starost vse bolj daje, zato je najraje v 
postelji, kjer zanjo pridno skrbita snaha in 
vnuk z družino. 102. rojstni dan bodo zaradi 
njenega slabšega zdravstvenega stiinja prosla
vili v ožjem družinskem krogu. Ker pa je vsa 

leta rada zahajala k bogoslužju, ji je hajdin-
ski župnik obljubil, da jo bo v nedeljo, na 
prazničen dan, obiskal in niaševal na njenem 
donm saino zimjo in njene družinske člane. 
Čestitkam ob visokem jubileju se pridružuje 
tudi uredništvo Radia in Tednika Ptuj! 

—OM 

PODLEHHIK 

L o v c i čistili R o g a t n i c o 
člani lovske družine Podleh-

nik so v nedeljo organizirali ve
liko čistilno akcijo. Ker je bil v 
njihovem lovskem območju naj
bolj onesnažen potok Rogatnica. 
je bila akcija namenjena prav 
njemu. Lotili so se či.ščenja na-
brežin in vodotoka samega od 
Kozmincev do Tržca. Zaradi ve
likih odpadkov so si morali po
magati celo s traktorsko vitlo. 
Na suho so potegnili ogromne 
količine odpadnega materiala: 
človek ob pogledu na hladilnike, 
štedilnike in avtomobilske karo
serije kar ne more verjeti, da so 
ljudje ekološko tako nevzgojeni. 
Rogatnica je od nedelje čistejša. 

. saj so iz nje potegnili za več 
traktorskih prikolic omenjene 
navlake. Gotovo bodo odslej 
lovci, pa tudi drugi ljubitelji 
čiste narave skupaj z organi pre-

Podlehniški lovci med čiščenjem Rogatnice 

gona bdeli nad ravnanjem 
občanov, ki se svojih odpadkov 

znebijo tako, da jih odložijo za 
bližnji grm ali v potok. .IB 

Cene prašičev sramotno nizke 
Prašičji sejem na živinskem sejmišču ob Ormoški cesti v Ptuju je bil v sredo, 21. apri

la, dobro obiskan. Ponudba je bila povprečna, na prodaj pa je bilo kar 537 prašičev 
ra/ličnih tež in velikosti, / a odojka je bilo treba odšteti le od tri do pet tisoč tolarjev, 
večje prašiče za zakol pa so ponujali po 150 do 180 tolarjev za kilogram. S takimi cena
mi kmetje urpavičeno niso zadovoljni. 

Kot so potarnali kmetje, je 
postopek za prodajo na tem sej
mišču, s katerim upravlja Ob
dravski zavod za veterinarstvo 
in živinorejo Ptuj. zelo zaple
ten. Najprej | e za vsakega pra
šiča na OZVZ potrebno osebno 
dvigniti evidenčne številke. 
Tam si je treba urediti tudi po
trdilo, s katerim pozneje v svoji 
krajevni pisarni lahko dvignejo 
živinski potni list. Pred vsto
pom na sejmišče je vsaki živali 
treba številko pritrditi v uho. 
kar običajno počno veterinarji z 
ustreznim orodjem — seveda ne 
zastoju: po glavi velja storitev 
65 tolarjev. Poleg tega je po
trebno ob vstopu na sejmišče 
plačati pristojbino v višini 150 
tolarjev po glavi živine in za na
meček še 150 tolarjev za avto
mobil oziroma prikolico. Pa če 

kupčija uspe ali ne. In če vse 
skupaj seštejejo, ob sramotno 
nizkih cenah živine stroškov za
gotovo ni malo. Zato se kmetje 

upravičeno sprašujejo, kako na
prej, kajti taka kmetijska politika 
je za pridelovalce mesa zagotovo 
vse drugo kot vzpodbudna.—MO 

K u l t u r n i kažipot 
l'TU,I * V Klubu LDS na Vičavi K) drcvi ob 2().3() un literarni 

večer Mirakel. Pcvzijo Svetlane Makarovič in drugo ljubezensko liri
ko bo brala Jasmina l^reac. Peter Srpčič pa bo predstavil svoje pesmi. 

PrU.J * V torek. 4.maja. lxxlo ob 12. uri v Mestni hiši odprli raz
stavo ljubiteljske slikarke Marije Ciregorc. Predstavila se bo z 10 olji 
različnih motivov. Na otvoritvi bo igral Mariborski godalni trio. 

PTUJ * V Ljudski in študijski knjižnici jc na ogled razstava 
Kmečka nedeljska no.ki v krajevni skupnosti Videm pri Ptuju, ki jo 
je pripravilo Folklorno društvo Lancova vas ob 10-letnici. 

PTU.I * V Zgodovinskem arhivu v Ptuju si lahko ogledate razsta
vo Arhivi gospoščine Hrastovec. 

PTU,I * V Miheličevi galeriji razstavlja Lrna Ferjančič — ['ric. 
PTU.) * V razstavišču na gradu je razstava V svetu lutk. 

O s e b n a kroni ica 
Rodile so — čestitamo: Gor-

dana Kralj. Senešci 2 — dečka: 
Anica Horvat, Pobrežje 31 — 
Doroteja; Veronika Šeruga, 
Rucmanci 6 - deklico; Darinka 
Roškar. Štrafelova 30, Ptuj — 
dečka; Smiljana Valenko. 
Moškanjci 1/e — Špelo; Dragi
ca Arnuš, Kicar 45/a — dečka; 
Vladimira Gutnik Roškar, 
Grabšinci 25 — Karin; Suzana 
Predikaka, Poljska 4, Ptuj — 
Sašo; Renata Florjanič, Mez-
govci 44 — Nino; Ivanka Slana, 

Vitomarci 16 —Tanjo ; Marjana 
Kočevar, Obrez 93 — dečka; 
Lidija Brumen, Orešje 208 — 
deklico: Cvetka Pšajd, Drstelja 
40 — dečka; Irena Bračko. Bu
kovci 38 — deklico. 

Poroke — Ptuj: Srečko Ko-
kol. Lasigovci 17/a. in Dragica 
Ranil. Polenci 18; Janko Bedrač 
in Vladka Kukovec. Orešje 117, 
Ptuj; Roman Šribar in Smiljana 
Lah, Moškanjci 120; Jožef 
Belšak in Marija Hliš. Popovci 
5; Branko Šešerko, Nova vas pri 

Ptuju 97, in Jelka Korošec. Or
moška C. 89, Ptuj; Franc Prelog 
in Milena Veršič, Bukovci 131; 
Jožef Vrtič. Spuhlja 57. in 
Zdenka Koren, Zabovci 74; 
Ivan Muhič in Dragica Frhaiič. 
Rošnja l/a. 

Umrli so: Marija Lorenčič, 
Krčevina pri Vurbergu 75, 
*1908 — +17. aprila 1993; Ve-
rona Vidovič, Volkmerjeva c. 
10. Ptuj, *1908 — +20. aprila 
1993; Vincenc Kokol, Krčevina 
pri Vurberku 95. * 1908 — +18. 
aprila 1993; Ana Kekec. Žabjak 
22. *1913 — +20. aprila 1993; 
Terezija Horvat. Ptuj. Ul. Jožefa 
Lacka 45. *1940 — +20. aprila 
1993; Marija Šijanec. Paričjak 
2. *1921 — +21. aprila 1993; 
Konrad Korošec. Ul. heroja 
Lacka. Ptuj. *1928 — +20. 
aprila 1993: Helena Ogrizek, 
Starše 45 . *1909 — +21. aprila 
1993; Frančiška Šalamun, Le
nart, Ptujska cesta 63, *19I5 — 

, +21 . aprila 1993. 

Črna k r o n i k a 
UMRL MED PREVOZOM 
V BOLNIŠNICO 

V četr tek, 22. apr i la , ob 
14.25 se j e na Ptujski cesti na 
l ' ragerskem /godi la p rometna 
nrsreea , ki j e zahtevala živ
ljenje 44-Ietnega Antona Vo-
grinčiča, gostilničarja iz Pol
hovega G r a d c a . Ta se j e nam
reč peljal s kombijem po vino 
v l ju tomerske gorice. V kom-
biju sta bila^še njegova soseda 
Ludvik in Štefan Setnikar iz 
Polhovega G r a d c a , ki sta po 
srečnem naključju ostala ne
poškodovana. Vzrok nesreče: 
Miroslav Napast iz Starega 
Loga pri Slovenski Bistriji;i j e 
vozil osebni avto proti Siko-
lam. K avtu je imel pr ipeto 
manjšo prikolico, naloženo s 
kovinskimi palicami za a r m a 
tu rne mreže v gradbeniš tvu . 
Na Ptujski cesti v P ragerskem 
jc avto s prikolico začelo za
našat i sem in tja po cestišču. 
Prav tedaj j e iz na.sprotne 
smeri pripeljal kombi , ki ga j c 
vozil Anton Vogrinčič. Med 
poskakovanjem in zanaša
njem prikolice je a r m a t u r n o 
železo prebilo sprednje vetro-
b ransko steklo na kombiju , 
prikolica pa j e trčila v levo 
prednjo s t ran kombija . Po t r 
čenju j e kombi zaneslo v levo 
in j e trčil v osebni avto, ki ga 
j c vozil Jožef Vengust iz Plani
ne pri Sevnici. Napastov jugo 
jc obstal v j a r k u ob cesti, to
vor pa se j e razsul . Del kovin
skih palic j e prebil voznika 
kombija in ga tako hudo ra
nil, da j e umr l že med prevo
zom v mar ibor sko bolnišnico. 
Za rad i opisane nesreče j e bila 
cesta dve uri zapr ta za ves 
promet . 

MRTEV OBLEŽAL 
POD TRAKTORJEM 

Sestdcsctletni Janez KrmpI 
iz Zgornjih / c r j a v c e v 65 pri 
Lenartu v Slovenskih gori
cah je v četrtek, 22. aprila, 
dopoldne vozil na njivo v 
bližini hiše hlevski gnoj . K 
traktorju je imel pripet 
kmečki voz, naložen z gno
jem. Med vožnjo skozi sa
dovnjak po hribu navzdol je 
težak voz začel potiskati 
traktor. Ko je Krempl spo
znal, da vlačilca ne bo obvla
dal, je hotel odskočiti , ven
dar mu to ni uspelo. Traktor 
se jc prevrnil in ga pokopal 
pod sabo; Janez Krempl je 
obležal mrtev. 

Z AVTOM V DROG 
ELEKTRIČNE NAPELJAVE 

Po lokalni cesti skozi Prebu-
kovje. KS Šmartno na Pohorju, 
se je v torek. 20. aprila, nekaj 
po 21 . uri z osebnim avtomobi
lom peljal Ivan Vetrih iz Spod
njega Prebukovja. Med vožnjo 
je izgubil nadzor nad vozilom, 
ki ga je začelo zanašati po ce
stišču in trčil je v leseni drog 
električne napeljave. V nezgodi 
se je voznik lažje ranil, njegov 
spoptnik Vojko Raus iz Prebu
kovja pa se je hudo poškodoval. 

MOPEDIST H U D O ^ N J E ^ 

Policisti v Lenartu so šele po 
štirih dneh zvedeli za prometno 
nezgodo, ki se je prip)etila 
prejšnji četrtek pozno zvečer na 
lokalni cesti pri Treh kraljih, 
KS Benedikt. Voznik kolesa z 
motorjem, 17-letni Oto G., iz 

okolice Lenarta je zaradi nepra
vilne obremenitve mopeda med 
\i)žnjo padel in se hudo ranil. 

DRUŽINSKA TRAGEDIJA 
VJLOyENJÎ MSÎ ^̂ ^̂ _̂ _̂ _̂ ^̂ _̂ ^̂ ^ 

v hiši / u p a n i č e v i h v Slo
venji vasi 64 j e v s redo, 2 1 . 
ap r i l a , zgodaj z ju t ra j prišlo 
do druž inske t ragedi je , ki j e 
pre t res la vso vas. 39-lctna Mi
lena Zupan ie j e z ju t ra j okoli 
pol šeste s sekiro napad la svo
jega spečega moža , 42-Ietnega 
Mar j ana . Z ostr im delom se
kire j e večkra t udar i la spe
čega moža po glavi, venda r je 
možu vseeno uspelo, da ji je 
iztrgal sekiro iz rok in pokli
cal na pomoč sinova, 20-letne-
ga Mar j ana in 12-!etnega Go-
razda . Na srečo r a n e niso bile 
s m r t n e ; soseda, ki j e po pokli
cu medicinska ses t ra , mu je 
takoj nudila prvo pomoč, po
tem so ga odpeljali na zdrav
ljenje v bolnišnico, kjer meni
j o , da njegovo življenje ni več 
v nevarnost i . 

Milena je takoj po storje
nem dejanju izpila okoli dva 
deci čistila z la tosan. Tudi njo 
so takoj prepeljali v bolnišni
co, vendar j i ni bilo pomoči : 
po šestih u r a h j e v bolnišnici 
u m r l a . 

Vaščane je t ragedi ja toliko 
bolj pre t res la , saj so bili Zu-
paničevi znani kot ure jena in 
mi rna d ruž ina . O b a zakonca 
sta bila zaposlena v Marii)o-
ru , .sosedje nikoli niso slišali, 
da bi se bila p rep i ra la , vzorno 
sta skrbela za dom in okolje. 
Za to uprav ičeno domnevajo , 
da je vzrok t ragedi je v dušev
nem obolenju, saj j e pokojni-
ca zadnje tedne pogosto po
tožila, da j o daje nespečnost , 
zato je j ema la zdravi la , obi
skovala pa j e baje tudi psihia
t r a . Njena dejanja v s redo 
z ju t ra j kažejo, da j e v njeni 
notranjost i prišlo do zelo hu
dih moten j . 

NAPADLI POLICISTE 
PRI PODLEHNIKU 

v četrtek. 22. aprila, nekaj po 
23. uri sta se mariborska kiimi-
nalista ustavila pri gostišču Al
bert v Zaklu pri Podlehniku. 
Kden od njiju j e stopil v lokal, 
lam ga je pa brez razloga fi
zično napadel 36-letni I. S. iz 
Stanošine. KS Podlehnik. Kri
minalist se je hotel izogniti 
konfliktu, zato je lokal zapustil, 
sledili pa so mu poleg omenje
nega I. S. še 21-letni B. P., prav 
tako iz Starošine. in mladolet
nik iz Zakla. Kriminalist je ste
kel proti vozilu, ki ga je na par
kirišču obračal njegov kolega, 
vendar mu ni uspelo vskočiti 
vanj. Zato je stekel po nadvozu 
magistralne ceste, vsi trije za
sledovalci pa za njim. Krimina
list je skočil v obcestni jarek in 
kričal: "vStoj, policija, streljam!" 
Zasledovalci se za to niso zme
nili in se mu nevarno približe
vali, zato je ustrelil v zrak. 
Medtem je sodelavec napadene
ga že pripelajl pomoč. Krimina
listi so iz osebnega orožja iz
strelili tri strele v tla in zrak. 
Delec asfalta je enega od polici
stov ranil v oko in se zdravi v 
mariborski bolnišnici. Ostali 
policisti so I. S. in B. P. obvla
dali, mladoletnik pa je pobegnil 
in so ga kasneje izsledili na do
mu. Vse tri napadalce so ovadili 
javnemu tožilstvu. F. F. 


